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روزنامه صبح ایران

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد

اصلاح ساختار های بودجه ای برای رشد اقتصادی 

سرپرست وزارت بهداشت:  

دارو در ماه ها و سال آینده نگرانی ندارد 
مزایا و معایب حذف صفر چیست ؟

حذف صفر از پول ملی سرآغاز اصلاحات اقتصادی

چند درصد از خانواده های ایرانی موبایل دارند؟

جلال  میرزایی: 

فاصله مردم با مسئولان 
با حذف نرده برداشته نمی شود

نابرابری ها جامعه  ایران را به کدام وضعیت سوق می دهد؟ 

نا  اطمینانی
 نابرابری و اعتراض 
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت:  دومین نمایشگاه تخصصی کتاب کودک و 2
نوجوان استان قم از 21دی ماه به مدت 8 روز در تالار مرکزی قم واقع در خیابان امام موسی صدر 
برپا می شود.سید موسی حسینی کاشانی پیش ازظهر دیروزدر نشست خبری با اصحاب رسانه با 
موضوع » دومین نمایشگاه تخصصی کتاب کودک و نوجوان استان قم« که درسالن جلسات  اداره 
کل فرهنگ  و ارشاد اسلامی استان قم برگزارشد اظهارداشت: مراسم افتتاحیه این نمایشگاه 
عصر روز پنجشنبه 20دی ماه با حضورآیت الله سعیدی در محل نمایشگاه برگزار خواهد شد.وی 
بابیان اینکه بازدید برای عموم از صبح روز جمعه 21 غاز خواهد شد  افزود: زمان بازدید از این  
نمایشگاه درتاریخ های ذکر شده از ساعت 9 تا 13 و از 15 تا 21 پذیرای علاقمندان خواهد بود.وی 

ادامه داد:  مجری برگزاری این نمایشگاها تحادیه و تعاونی ناشران استان قم می باشد...

فرمانده انتظامی استان قم گفت: فرد بی سوادی که با مدارک هویتی دیگران و با استفاده از عناوین 
جعلی مهندس، دکتر و خیر مدرسه ساز کلاهبرداری می کرد در دام پلیس افتاد.سردار عبدالرضا 
آقاخانی، اظهار داشت: با طرح شکایتی در پلیس آگاهی استان قم مبنی بر این که فردی طی تماس 
و ثبت سفارش سه و نیم تن انواع خشکبار شامل پسته درجه یک، بادام و... به ارزش 2 میلیارد ریال 
خواسته تا محموله به آدرس مغازه وی در قم ارسال و سپس پول آن واریز شود اما با اقدامی فریبکارانه 
پس از تحویل هیچ پولی را پرداخت نکرده است، بنابراین موضوع به صورت ویژه در دستور کار مأموران 
پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.وی گفت: در این پرونده شاکی با تحویل بار به باربری خواسته تا به 
آدرس اعلامی در قم ارسال شود اما با عدم مراجعه متهم و تماس تلفنی بیان داشته که به دلیل مشغله، 

محوله تحویل 2 دستگاه نیسان کرایه ای شود و پول آن نیز از طریق ساتنا...

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: 
اینکه یک مسئول به طور دائم در بین مردم باشد ولی دردی 
از مردم دوا نکند، فایده ای ندارد. مسئولان از میان مردم 
برخاسته اند و باید نقش خود را در چارچوب تعیین شده 

ایفا کنند.جلال میرزایی با اشاره به ضرورت رفع موانعی که 
بین مردم و مسئولان فاصله انداخته است، بیان کرد: بودن 
نرده در بین مردم و مسئولان در نماز جمعه یا برداشتن آنها 

تغییری در وضعیت مردم ایجاد نمی کند...

در ماه های اخیر میزان انتشارعکس ها و فیلم های مربوط به اعتراضات و تجمعات مختلف در شبکه های اجتماعی بیشتر 
از گذشته شده است؛ تجمعاتی که از نظر گستردگی، تداوم و خاستگاه های صنفی و طبقاتی متکثر و متفاوت بوده اند. از 
مهم ترین این تجمعات می توان به کارگران شرکت نیشکر هفت تپه و فولاد ملی اهواز و اعتراض و تجمع معلمان در چندین 

شهر کشور اشاره کرد.وجه مشترک غالب این تجمعات سویه های اقتصادی شعارها و مطالبات آن هاست...

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد

برپایی  دومین نمایشگاه تخصصی 
کتاب کودک و نوجوان استان قم

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری کلاهبردار بی سواد 
با عناوین جعلی  

رئیـس قـوه قضاییـه گفـت: یکـی از مظلومیـت هـای نظـام 
جمهوری اسـلامی همین تبیین و اطلاع رسـانی درست نکردن در 
مـورد خدمات و دسـتاوردهای آن اسـت. آیت اللـه آملی لاریجانی 
روز دوشـنبه در جلسـه مسـئولان عالی قضایی، پیشاپیش میلاد 
با سـعادت دخت گرامـی امیرالمومنین )ع( حضرت زینـب )س( را 
تبریـک گفت و تصریح کرد: البته در این زمینه، دولت، صداوسـیما 

و همه دلسـوزان و قوای کشـور مسـئولیت دارند...

رئیس جمهور گفت: باید از کشاورزان کشورمان سپاس گذاری 
کنیم و در برابر کار و تلاش و دست های پینه بسته  آنها تعظیم کنیم، در 
واقع بار اصلی امنیت کشور بر دوش کشاورزان است. حجت الاسلام 
و المسلمین حسن روحانی صبح  دیروز با حضور در وزارت جهاد 
کشاورزی در نشست با وزیر، معاونان ومدیران ارشد این وزارتخانه 
گفت: وقتی کلمه امنیت را به کار می بریم قدرت های نظامی به ذهن 

می آید، اما یک بخشی بزرگ از تامین امنیت جامعه ...

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

خدمات و دستاوردهای نظام
 به خوبی تبیین نمی شود

رئیس جمهور در دیدار با وزیر و مدیران ارشد وزارت جهاد: 

بار اصلی امنیت کشور 
بر دوش کشاورزان است
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آزمودن اراده ایران 
حاصلی جز پشیمانی ندارد

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروی های مسلح:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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خردمندی دولت هند 
در روابط با ایران

محمد جواد ظریف وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در حالی دیروز دوشنبه به دهلی نو کردکه دولت هند به 
رهبری نارندرا مودی خردمندی چشمگیری را از خود در 

مدیریت روابط با تهران نشان داده است .سفر مقام های ایرانی و هندی بین دو کشور 
همواره اهمیت خود را داشته است اما اقای ظریف در حالی به دهلی نو می رود که بحران 
مربوط به تحریم های یک جانبه دولت ترامپ بر دیپلماسی منطقه سایه انداخته است 
.نگاهی به سیاست خارجی دولت هند به نخست وزیری اقای مودی از حزب بهارتیا جاناتا 
)بی جی پی ( حاکی از ان است که نخبگان هندی برغم فشار دولت ترامپ سعی در 
برقراری توازن در روابط خود با کشورهای مهم منطقه از جمله جمهوری اسلامی ایران 
دارند. در حالی که برخی کارشناسان روابط تهران و دهلی نو را فقط از زاویه دیپلماسی 
نفتی بررسی می کنند اما تحولات سریع منطقه ای به خصوص در ماه های اخیر مولفه 
ها روابط دو کشور را توسعه و ضریب اهمیت ان را بیشتر کرده است . سیاست های اخیر 
دولت هند و ایستادگی در برابر سیاست های ضد ایرانی دولت ترامپ نشان می دهد که 
سیاستمداران هندی به عمق نقش منفی دولت امریکا در منطقه اگاهی بیشتری پیدا 
کرده اند.درست است که هند برای رفع نیاز به انرژی در جهت رشد مطمئن اقتصادی 
متکی به نفت ایران است اما دولت عملگرای آقای مودی نشان داده که نمی تواند اقدامات 
ضد امنیت و صلح در منطقه را نادیده بگیرد.دولت مودی قبل از اینکه در مقابل اقدامات 
یک جانبه دولت ترامپ مسوول باشد در قبال ملت با فرهنگ هند مسوول است و تاریخ 
همواره گواه آن بوده که ژست های انسان دوستانه و صلح طلبانه مقام های امریکایی هرگز 
مورد باور مردم کشور پهناور هند نبوده است .تحولات هفته های اخیر در روابط تهران 
و دهلی نو از جمله گشایش های تجاری از اهمیت بالایی برخوردارند و سفر امروز اقای 
ظریف نیز دستاوردهای خاص خود را خواهد داشت . اما آنچه از نظر کارشناسی با توجه 
به روابط بین الملل نمود بیشتری دارد تقویت استقلال در روابط دو جانبه ملت های با 
فرهنگ منطقه و نه به اقدامات افراط گرایانه دولت ترامپ دارد.شرایط تحریم های یک 
جانبه دولت ترامپ علیه ایران و تلاش هندی ها برای دستیابی به سازوکارهایی در جهت 
حفظ روابط تجاری با ملت ایران را باید در این راستا ارزیابی کرد.نخست وزیر هند که به 
' اقای توسعه ' در کشورش معروف شده اهمیت ویژه به روابط با ایران داده است. از نظر 
کارشناسی سرمایه گذاری هندی ها در بندر چابهار اهمیت ' هم تکمیلی ایران و هند ' 
در دیپلماسی منطقه ای و بین المللی را مطرح کرده است و دو کشور قدم های خوبی در 

جهت روابط نوین برداشته اند.
* کارشناس شبه قاره

پایان عصر »نگفتن ها«
 یک سال از سوختن  سانچی در دل دریا گذشت . 
دو سال از سوختن و ریختن پلاسکو گذشت. یک سال 
از حوادث دی 96  گذشت. دو سال از مرگ هاشمی 
رفسنجانی گذشت. گذشت، گذشت، گذشت و گذشت اما 

همچنان هزار سوال بی جواب دور سر ایران می چرخد.  شرکت ملی نفت کش البته به 
پرسش هایی مربوط به خانواده های قربانیان پاسخ داده است اما دربارۀ اصل ماجرا هنوز 
سؤالاتی وجود دارد(.مردم هنوز سوال دارند چرا پلاسکو به خاطر آتش افتاده در یک طبقه 
سوخت و بعد از چند ساعت فروریخت. هنوز که هنوز است علت مرگ آیت الله مشخص 
نشده است و هر روز فرزندان هاشمی از مرگ پرسوال رییس جمهور فقید ایران می گویند.

هنوز می گویند کلید حوادث دی 96 ایران در مشهد زده شد. مردم می پرسند خوب این 
اعتراض ها چگونه ناگهانی آغاز و به سراسر ایران رفت.در مورد سانچی،  بسیاری از مردم 
هنوز قانع نشده اند که این کشتی به همین سادگی از بین رفته باشد و 32 انسان به راحتی 
به کام مرگ رفته  باشند.همسر یکی از ملوان ها در مراسم ختم اهالی سانچی، می گفت 
هنوز باور نکرده است که همسرش در دل اقیانوس آرام گرفته باشد. او باور نکرده بود که 
به خاطر یک تصادف؛ کشتی نفت کشی به آن بزرگی در دل دریا سوخته باشد.مردم هنوز 
نمی دانند چگونه دلار تا مرز 20 هزار تومان رسید و الان در پله 10 هزار تومان ایستاده 
است؟ مردم از خود می پرسند چرا بالا رفت؟ چرا پایین آمد؟سوال ها زیادند ولی گویی از 
جواب های خبری نیست. ایران سرزمین سوال های بی جواب است. مشخص نیست چرا 
مسئولان کشور علاقه ندارند به سوال هایی که در جامعه ایجاد می شود پاسخ دهند.در 
مواقعی هم که پاسخ می دهند تقریبا پاسخ شان کسی را قانع نمی کند.به نظر هنوز آقایان 
نمی دانند در دنیایی که به کوچکی یک موبایل یا تبلت است. نمی شود چیزی را از مردم 
پنهان کرد. دیگر دوران نگفتن ها گذشته است.آنقدر مسئولان ایران اهل نگفتن هستند 
که ذهن مردم با شایعه های ساخته شده عجین می شود. اینقدر این شایعه های که البته 
گاهی آنها راست هم هستند، در ذهن مردم رسوب می کند که دیگر اگر مسئولی پاسخ 
سوالی را بدهد، راست هم باشد دیگر کسی باور نمی کند.بسیاری از پاسخ ها »نوش داروی 
بعد از مرگ سهراب است« و دیگر کارایی ندارد.بماند که گاهی سکوت برخی از آقایان بهتر 
از پاسخ دادن آنهاست. به طور مثال حسن نوروزی، نماینده رباط کریم که عضو کمیسیون 
قضایی مجلس نیز هست در مورد درباره علت رد طرح کودک  همسری در کمیسیون 
قضایی گفت:» مادربزرگ خود من در 9 سالگی ازدواج کرد و مشکلی هم نداشت.«یک 
زمانی حوادث دچار مرور زمان می شد و با  افتادن آب ها از آسیاب، می شد به سادگی از 
روی حوادث عبور کرد. حالا داستان فرق کرده است. در دنیای اینترنت نمی شود سوال ها 

را بی پاسخ گذاشت.

شجاعت به پاسخگویی است
 نه استعفا

هر کس مسئولیت می پذیرد، در واقع این مسئولیت 
را با همه مشکلات سر راه آن قبول کرده است. حالا شاید 
یک مدیری مدتی کار کند اما در یک مقطع زمانی به این 

جمع بندی برسد که دیگر شرایط لازم برای ادامه کار را ندارد بنابراین استعفا کند و برود.
استعفا از جایگاه مسئولیت اتفاق عجیب و نادری نیست و در ایران نمونه های زیادی از آن 
وجود دارد. به ویژه آنکه کار مدیریتی در این روزها سخت و دشوار است بنابراین مسئولان 
اجرایی به طور مشخص وزرا زیر انواع مختلف فشارها هستند. حالا در این میان امکان دارد 
کسی تحملش کم شود و تصمیم بگیرد که کنار برود، این تصمیم به خود او بر می گردد 
اما قبل از استعفا این نکته را باید مورد توجه قرار دهد که خروجش از مسئولیت همراه با 
شفاف سازی و پذیرش هزینه همه تصمیمات دوران مسئولیتش باشد.به واقع در اوضاع 
سخت جنگ اقتصادی، شجاعت به پاسخگویی است، نه استعفا. این پاسخگویی صحیح 
است که موجب می شود مردم به وزیر جدید فرصت دهند تا متناسب با دیدگاه هایش 
مدیران شایسته را برگزیند و در یک پروسه زمانی کارهای حوزه تحت مسئولیت را پیش 
ببرد.اگر وزیری در این روزهای سخت بدون پاسخگویی کنار برود، نه تنها افکارعمومی 
قضاوت مثبتی درباره اش نمی کنند، بلکه می گوید چنین کسی فقط در دوران خوش 
خوشان با دولت بود و حالا که تأمین منابع مالی با دشواری انجام می شود و دولت در 
وضعیت سخت اقتصادی به سر می برد، به بهانه ظاهرا مردم گرایانه قصد مظلوم نمایی و 
فرار از مسئولیت دارد.الان گذاشتن و رفتن و قهرمان بازی هنر نیست، ایستادن و مقاومت 
کردن هنر است. این روزها انتظار از وزرا و همه مدیران ارشد اجرایی این است که همچون 
گذشته پای کار دولت بیایستند، کم نیاورند و در کنار رئیس جمهور امور اداره کشور را 

به پیش ببرند.

سرپرست وزارت بهداشت:  

دارو در ماه ها و سال آینده نگرانی ندارد 
سرپرست وزارت بهداشت گفت: ذخیره دارویی کشور مناسب است و منابع خوبی از 
طریق سازمان برنامه و بودجه به صنعت  دارو تزریق کرده ایم و در مورد کمبود دارو در 

ماه ها و سال آینده نگرانی نداریم.  
سعید نمکی روز دوشنبه در حاشیه همایش سراسری آموزش و توانمندسازی مدیران 
و کارشناسان  نظارت  بر درمان در جمع خبرنگاران افزود: روز گذشته معاون جدید و 
رئیس سازمان غذا و دارو معرفی شد و تکالیفی برای وی تعیین کردم.  اولین تکلیف این 
بود که وی باید تلاش کند داروهای اساسی مردم با توجه به شرایط تحریم کشور، حتی 

یک روز هم معطل نماند. 
سرپرست وزارت بهداشت بیان کرد: رئیس سازمان غذا و دارو را مکلف کردم که از 
صنعت دارویی داخلی حمایت کند و نباید صنایع دارویی کشور،  فدای واردات شود. البته 
برخی از داروها های تک هستند که باید به کشور وارد شوند چون تکنولوژی ساخت آنها 
را نداریم و باید تلاش کنیم تا  صنایع دارویی کشور که یکی از صنایع بسیار پویا در منطقه 
است بتواند با بزرگان تکنولوژی دنیا پیوند برقرار کند و داروهای های تک را به همت 

 تولیدکنندگان داخلی و انتقال تکنولوژی از خارج، در داخل کشور تولید کنیم. 
نمکی درباره مشکلات پرستاران نیز اظهار داشت: پرستاران به عنوان مدافعان خط 
مقدم جبهه سلامت در درمان بستری و غیر بستری حضور دارند  و بسیار مورد احترام 
هستند. وی افزود: قبل از اینکه برای قبول مسئولیت به وزارت بهداشت بیایم در مورد 
نیازهای حوزه سلامت و تخت های بیمارستانی جدید، برآوردهایی  کردیم که سال 98 و 

99 بتوانیم حداقل 19 هزار نیروی جدید را در حوزه پرستاری جذب کنیم.

محمود صادقی: 

مجلس امکان نظارت بر سازمان زندان ها را ندارد 
نماینده مجلس شورای اسلامی می گوید درحال حاضر، چون سازمان زندان ها زیر نظر 
قوه قضائیه است، نظارت پذیر نیست و این موضوع که سازمان زندان ها خود را از معرض 

دید ناظران دور نگه می دارد، سوال ما را درباره وضعیت زندان ها بیشتر مطرح می کند. 
محمود صادقی، نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اخبار 
ادعایی منتشرشده از شکنجه اسماعیل بخشی، فعال کارگری و وضعیت زندان ها به 
ایرناپلاس می گوید: ما برای بازدید از زندان های تهران بارها درخواست دادیم و من نیز 
دائما پیگیری می کنم و درخواست کتبی داده ام. اما رئیس سازمان زندان ها می گوید قوه 
قضاییه باید اجازه بدهد و قوه قضاییه نیز تا به امروز به ما مجوز نداده است.صادقی با اشاره به 
اینکه بعد از حوادث دی ماه از تعدادی زندان های شهرستان ها بازدید شد اما این اتفاق آن 
طور که باید در تهران انجام نشد، تصریح می کند: یکی از ضعف های سیستم  زندان های 
ما این است که خود را از معرض دید ناظران دور نگه  می دارند. نماینده ها می خواهند به 
حل مشکلات کمک کنند. اما اینکه آنها مقاومت می کنند عجیب است و سوال ما درباره 
وضعیت زندان ها را بزرگتر می کند.این نماینده مجلس ادامه می دهد که وضعیت سازمان 
زندان ها باید به لحاظ ساختاری تغییر کند و نظارت پذیر شود. به نظرم سازمان زندان ها 
باید زیر پوشش وزارت دادگستری برود تا مجلس از این طریق بتواند وزیر مربوطه را مورد 
سوال قرار دهد.او همچنین می افزاید: درحال حاضر چون سازمان زندان ها زیر نظر قوه 
قضائیه است، نظارت پذیر نیست. اما در بسیاری از کشور ها، زندان ها را بخش خصوصی 
اداره می کند. سازمان زندان های ما نیز به یک تحول ساختاری احتیاج دارد تا بتواند نظارت 
پذیر شود.این عضو فراکسیون امید مجلس همچنین تأکید می کند: ادعای اسماعیل 
بخشی درباره شکنجه در زندان باید بررسی شود. به نظرم کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس باید به این مسأله ورود کند.اسماعیل بخشی، یکی از نمایندگان کارگران شرکت 
نیشکر هفت تپه بود که به خاطر حقوق معوقه خود دست به اعتراض زدند. حالا بخشی 
که به مدت 25 روز بازداشت بوده  است، نامه ای سرگشاده خطاب به سید محمود علوی، 
وزیر اطلاعات نوشته  و مدعی شکنجه های جسمی و روانی و شنود مکالمات تلفن همراه 

وی با اعضای خانواده اش شده است.

جلال  میرزایی: 

فاصله مردم با مسئولان 
با حذف نرده برداشته نمی شود

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: اینکه یک مسئول به طور 
دائم در بین مردم باشد ولی دردی از مردم دوا نکند، فایده ای ندارد. مسئولان از میان 
مردم برخاسته اند و باید نقش خود را در چارچوب تعیین شده ایفا کنند.جلال میرزایی 
با اشاره به ضرورت رفع موانعی که بین مردم و مسئولان فاصله انداخته است، بیان کرد: 
بودن نرده در بین مردم و مسئولان در نماز جمعه یا برداشتن آنها تغییری در وضعیت 
مردم ایجاد نمی کند. فاصله مردم با مسئولان با این روش ها برداشته نمی شود. مسئولان 
از میان مردم برخاسته اند و برای یک دوره مشخص مسئولیتی گرفته و بر اساس این 
مسئولیت نقشی دارند که باید در چارچوب تعیین شده این نقش را ایفا کنند.وی در ادامه 
اظهار کرد: مسئولان باید در دوره مسئولیتشان در راستای خدمت به مردم و توسعه کشور 
گام بردارند. از نظر من امروز ما باید به مسائل اصلی توجه کنیم. یک مدیر اگر بخواهد 
وظیفه اش را به درستی انجام دهد باید وقت بیشتری صرف کند و بر روی مسائل فکر کند 
و به طور طبیعی فاصله ای در بین مردم و مسئولان ایجاد خواهد شد. اما این فاصله بین 
یک مدیر  و مردم اگر منشا خدمت به مردم شود و مشکلات مردم را حل کند، چیز بدی 
نیست.نماینده مردم ایلام در مجلس تصریح کرد: اینکه یک مسئول به طور دائم در بین 
مردم باشد ولی دردی از مردم دوا نکند، فایده ای ندارد. امروز ما سرگرم مسائل سطحی 
شدیم و به کارهای پوپولیستی روی آوردیم.وی در ادامه خاطر نشان کرد: بنده به عنوان 
نماینده مردم شب و روز در جریان مشکلات مردم هستم و مردم به ما برای شغل، وام و 
سایر مشکلات مراجعه می کنند. امروز مدیران نیز با انبوهی از مشکلات مواجه هستند. 
بخش عمده ای از مشکلات ما ساختاری است و میزان کمی از مشکلات ما مدیریتی 
است.میرزایی افزود: ما مسائل ساختاری را به مسائل مدیریتی نسبت می دهیم و مسائل 
مدیرتی را به خارج نسبت می دهیم و مسائل حل نشده باقی می ماند. مادامی که ما به 
جای حل کردن مسائل اصلی آنها را به حوزه عمومی می کشانیم و در حوزه عمومی نیز 

به مسائل نمایشی روی می آوریم مشکلی حل نخواهد شد.

یک عضو فراکسیون امید: 

طرح موضوع »فتنه ٩٨« فتنه انگاری است
یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دشمنان همیشه در 
حال توطئه هستند، در عین حال طرح موضوع »فتنه 98« را فتنه انگاری دانست و گفت 

که چیز خاصی وجود ندارد که حکایت از فتنه داشته باشد.
محمد کاظمی اظهار کرد: باید از کسانی که بحث فتنه 98 را مطرح کردند این سوال 
را پرسید که دلیل طرح این موضوع چه بوده است. به نظر می رسد این یک فتنه انگاری 
است؛ زیرا مردم و مسئولین تغییر نکرده اند و برنامه ای هم در مسیر اقدامات جریانات 
مختلف سیاسی کشور وجود ندارد.وی با اشاره به حساسیت سال آینده به خاطر برگزاری 
انتخابات مجلس، افزود: چه بسا از حالا اقداماتی برای صلاحیت ها و نظارت استصوابی 
مطرح باشد. به هر حال ما چیز خاصی نمی بینیم که حکایت از فتنه داشته باشد.نماینده 
مردم ملایر در مجلس ادامه داد: البته ما دشمنانی داریم که همیشه باید از انقلاب، نظام 
و آرمان هایمان در برابر آنها مراقبت کنیم و شکی نیست که دشمنان ما همیشه در حال 
توطئه هستند؛ ولی این که ما خودمان به دنبال چیزی باشیم که معلوم نیست منشاء و 
مبداء آن کجاست و چه خصوصیاتی دارد، اصلا طرحش به صلاح نیست.کاظمی یادآور 
شد: معمولا گروه ها و جریانات فکری سیاسی در سال انتخابات اقداماتی علیه هم می 
کنند تا در انتخابات پیروز شوند، ممکن است منشأ طرح این قضیه هم چنین مسائلی 
باشد. لااقل جریان فکری اصلاح طلب به دنبال هیچ فتنه ای نیست و می خواهد مثل 
همیشه در انتخابات شرکت کند، در فضای سیاسی کشور فعال باشد، از دولت انتقاد کند 

و کارها را به پیش ببرد.

با تلاش سربازان گمنام امام زمان )عج( صورت گرفت

دستگیری تعدادی اخلال گر ارزی
12 نفر از عوامل اخلال در بازار ارز دستگیر و به مراجع قضایی تحویل داده شدند.

به گزارش  مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، در پی اشراف 
اطلاعاتی و تلاش سربازان گمنام امام زمان )عج( در اداره کل اطلاعات استان قزوین، 
12 نفر به اتهام اخلال در نظام ارزی کشور، قاچاق ارز از طریق خرید و فروش غیرقانونی، 
تحصیل مال و کسب منفعت نامشروع، فرار مالیاتی و پولشویی در استان های قزوین، 
تهران و مازندران دستگیر و برای رسیدگی به جرایم مزبور، تحویل مراجع قضایی شدند. 
سرکرده این باند نیز در حالی که قصد خروج از کشور را داشت ،شناسایی و دستگیر 
شد.اعضای این باند که به صورت شبکه سازمان یافته و حرفه ای فعالیت می نمودند ،از 
سال 93 تاکنون در مجموع بالغ بر 20هزار میلیارد ریال گردش مالی داشته و خرید و 
فروش غیر قانونی نزدیک به 450 میلیون دلار داشته اند.همچنین سربازان گمنام امام 
زمان )عج( در آذربایجان شرقی نیز با انجام اقدامات اطلاعاتی چند ماهه موفق به کشف 
تخلفات گسترده در حوزه حوالجات ارزی گردیدند که در این رابطه 13 نفر از عناصر 
اصلی به اتهام اخلال در نظام ارزی کشور که تعدادی از متهمین با هویت جعلی قصد 
خروج غیر قانونی از کشور را داشتند دستگیر و بعد از مستند سازی جرایم ،تحویل مراجع 
قضایی شدند .این باند با تأسیس شرکت های کاغذی و سوءاستفاده ازظرفیت شرکت 
های بازرگانی فعال برای سوءاستفاده از مابه التفاوت نرخ ارز دولتی و آزاد به ثبت سفارش 
کالاهای مشمول ارز دولتی )مبادله ای (اقدام نموده و پس از تخصیص ارز دولتی نسبت به 
فروش حوالجات ارزی در بازار آزاد،با مشارکت عوامل خود در تهران اقدام نموده اند.حدود 

65 میلیون دلار از تخلفات ارزی باند مذکور مستند سازی شده است .

رئیس دفتر رئیس جمهور خطاب به منتقدان:

انتقاد از دولت موجب 
رای آوری در انتخابات نمی شود

رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: کسانی که الان فکر می کنند انتقاد از دولت در 
انتخابات به نفع آن ها می شود، اشتباه می کنند.

محمود واعظی در گفت وگویی در پاسخ به این پرسش که چرا کمیته مشترک 
اصلاح طلبان و دولت تاکنون تشکیل نشده است، بیان کرد: ما از تشکیل این کمیته 
استقبال می کنیم، ولی نمی دانم چرا هنوز این کمیته تشکیل نشده است.وی ادامه داد: 
به هرحال همه چیز دو طرف دارد؛ یک طرف همان ها)اصلاح طلبان( و یک  طرف هم 
ما هستیم. همان زمان با من صحبت کردند و من گفتم که این کمیته مشترک می تواند 
مثبت باشد، الان هم همین عقیده را دارم.رئیس دفتر رئیس جهور همچنین در پاسخ به 
این پرسش که آیا بگومگوهای رسانه ای اصلاح طلبان و دولت به ضرر خود اصلاح طلبان 
و دولت منجر نمی شود؟ اظهار کرد: بارها گفته ام کسانی که الان فکر می کنند که انتقاد 
از دولت در انتخابات به نفع آنها می شود، اشتباه می کنند.واعظی در پایان گفت: عده ای 
اکنون انتقاد کرده و خودشان هم مقداری دولت را تضعیف می کنند. آن ها فکر می کنند 
که این انتقاد موجب رای آوری در انتخابات می شود در حالی که این روند هم به ضرر 

خودشان می شود و هم به ضرر دولت.

معاون اول رییس جمهوری با بیان این 
که حمایت رهبر معظم انقلاب از اصلاح 
ساختار بودجه منجر به وفاق ملی و اجماع 
برای انجام این کار بزرگ می شود، گفت: 
بودجه  در  ساختاری  اصلاحات  لازمه 

اجماع و وفاق همگانی است. 
اسحاق جهانگیری پیش از ظهر دیروز 
در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب مبنی 
بر تدوین برنامه ای برای اصلاح ساختار 
بودجه کشور با هدف کاهش هزینه ها 
و حمایت از برنامه های اقتصاد مقاومتی، 
گفت: یکی از ظرفیت های اقتصاد مقاومتی 

قدرت اجماع سازی آن است. 
وی اصلاح ساختار بودجه در شرایط 
در  و  پرفایده، سودمند  کاری  را  کنونی 
جهت منافع کشور دانست و اظهار داشت: 
لازمه اصلاحات ساختاری در بودجه کشور 

را اجماع و وفاق همگانی است.
معاون اول رییس جمهوری افزود: یکی 
از ظرفیت های اقتصاد مقاومتی قدرت 
اجماع سازی آن است و در حال حاضر 
شاهد شکل گیری وفاق ملی و فرصتی 
ارکان  اجماع همه  مناسب هستیم که 
نظام برای اصلاحات ساختاری در بودجه 
کشور را فراهم کرده و زمینه های لازم 
برای مشارکت در این کار به خوبی ایجاد 
شده است.وی همچنین با اشاره به آمادگی 
مجلس شورای اسلامی برای کمک به 
اصلاح ساختاری بودجه، خاطر نشان کرد: 
لازم است سازمان برنامه و بودجه کشور 
موضوع اصلاح ساختار بودجه را در قالب 

به همراه  نقشه راهی جامع و منسجم 
برنامه زمانبندی برای اجرا تدوین کند تا 
با مشارکت قوای سه گانه و سایر نهادها و 
دستگاه ها بتوانیم این کار بزرگ و ضروری 
را به انجام برسانیم.جهانگیری در ادامه با 
اشاره به اینکه ویژگی مشکلات کشور امروز 
پیچیده و دشوار است، خاطر نشان کرد: 
البته حل این چالش ها غیرممکن نیست 
و می توان با اصلاحات مناسب در ساختار 
بودجه، برنامه ها و راه کارهای مناسب برای 

حل و فصل این مسائل تدوین کرد.
اول رییس جمهوری مسائل  معاون 
صندوق های بازنشستگی، چالش محیط 
زیست، مساله کم آبی و موضوع بیکاری را 
از جمله چالش های اصلی کشور برشمرد و 
تصریح کرد: باید در برنامه ها و هدفگذاری 
های خود به دنبال رشد اقتصادی پایدار 
مستمر اشتغال زا باشیم چرا که یکی از 
اصلی ترین چالش های کشور بیکاری 

است و در این مقطع، رشد اقصادی که 
منجر به ایجاد فرصت های شغلی شود، 
امری ضروری است.رییس ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی بر لزوم برنامه ریزی برای 
بازدهی مناسب دارایی های شرکت های 
دولتی تاکید کرد و اظهار داشت: با وجود 
اینکه مجموع دارایی این شرکت ها رقم 
بسیار بزرگی است اما گزارش ها نشان می 
دهد که مجموع بازدهی و سودآوری این 
شرکت ها پایین تر از سطح انتظارات است 

که باید در این زمینه چاره اندیشی شود.
در این جلسه مسعود پزشکیان نایب 
رییس اول مجلس شورای اسلامی نیز با 
اشاره به اهمیت اصلاح ساختاری بودجه 
و آثار مثبت آن در اقتصاد کشور، گفت: 
اجرای این کار نیازمند هماهنگی میان 
همه قوا و نهادها است و مجلس شورای 
اسلامی آمادگی دارد در این برنامه مهم 
مشارکت و همراهی لازم را با دولت انجام 

دهد.در این جلسه که نایب رییس اول 
کشور،  وزرای  اسلامی،  شورای  مجلس 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، نیرو، راه و 
شهرسازی، رییس سازمان برنامه و بودجه 
کشور، معاون رییس جمهوری در امور 
زنان و خانواده، ریس هیات عامل صندوق 
توسعه ملی، رییس اتاق بازرگانی ایران، 
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا)ص( 
نیز حضور داشتند، نماینده سازمان برنامه 
و بودجه گزارشی از پیش نویس برنامه 
اصلاح ساختاری بودجه بر اساس سیاست 

های کلی اقتصاد مقاومتی ارائه کرد.
وی گزارشی از وضعیت موجود بودجه 
ارائه  و ضرورت اصلاحات ساختاری آن 
کرد و گفت: هزینه های ناشی از چالش 
های مختلف نظیر مسائل محیط زیست، 
صندوق  مشکلات  بانکی،  نظام  مسائل 
های بازنشستگی و بدهی دولت، منجر 
به ناترازی مستمر بودجه با ساختار فعلی 
شده است که تاکنون برای رفع این ناترازی 
یا از منابع بانک مرکزی استفاده شده که 
منجر به تورم می شود و یا از پس اندازها 
و ثروت ملی استفاده شده که به افزایش 
بدهی دولت منجر می شود.در این گزارش 
بودجه  اصلاحات  چارچوب  همچنین 
ای شامل ثبات اقتصاد کلان، درآمدزایی 
پایدار، هزینه کرد کارا و تقویت نهادی 
که  گردید  اعلام  و  شد  تشریح  بودجه 
اصلاحات ساختار بودجه بر اساس این 
چهار مولفه که هر کدام شامل زیرمجموعه 
هایی است، می تواند پشتیبان رشد پایدار 

اقتصاد کشور باشد.

اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
گفت: ایران در توسعه صنایع صلح آمیز 
فضایی خود از کسی اجازه نمی گیرد و 
برنامه های خود را با جدیت پیش می برد.

جهرمی«  آذری  »محمدجواد 
از  خبرنگاران  بازدید  در  دوشنبه  روز 
دستاوردهای سازمان فضایی ایران اظهار 
نباید  ایران  دارد  ادعا  اگر کسی  داشت: 
توسعه فضایی داشته باشد، ما هم می 
گوییم شما حرف بی ربط می زنید و 
ما برای توسعه خود از کسی اجازه نمی 
گیریم.وی با یادآوری اینکه بیش از یک 
دهه از طراحی ماهواره مصباح می گذرد 

و در این مدت هیچ همکاری بین المللی 
برای پرتاب آن به فضا انجام نشد، گفت: 
همکاری  با  که  مخابراتی  ماهواره  این 
مشترک یک کشور اروپایی طراحی شد، 
قرار بود سال ها پیش به فضا پرتاب شود 
اما چنین نشد.وی افزود: این کارشکنی 
ها در حالی انجام شد که ماهواره مصباح 
یک ماهواره سنجشی بوده و استفاده کاملا 
صلح آمیز دارد اما از دهه هشتاد تاکنون هر 
بار به بهانه هایی جلوی پرتاب آن گرفته 
شد.وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه ایران 
برای توسعه خود نمی تواند منتظر دیگر 
کشورها بماند، اظهار داشت: اگر تصمیم 

بر این باشد که دو ماهواره پیام امیرکبیر و 
دوستی با پرتابگرهای ایرانی در مدار زمین 
قرار گیرند، این کار انجام خواهد شد.آذری 
جهرمی گفت: ماهواره دوستی در ارتفاع 
250 کیلومری قرار می گیرد و پرتاب 
آن با ماهواره بر سفیر انجام خواهد شد 
ضمن آنکه در صورت صلاحدید مسئولان 
دفاعی کشور مبنی بر اینکه ماهواره پیام 
امیرکبیر نیز با پرتابگر بومی به فضا ارسال 
شود، پرتاب آن با سیمرغ خواهد بود.وی 
پرتابگرهای سفیر و سیمرغ را دو دستاورد 
قدیمی صنعت فضایی ایران برشمرد که 

در گذشته آزمون خود را پس داده اند.

وزیر ارتباطات تاکید کرد: این وزارتخانه 
برنامه توسعه صلح آمیز صنعت فضایی 
خود را با جدیت به پیش می برد و در 
به  آنها  شاهدیم  نیز  دفاع  وزارت  حوزه 
وظایف خود در حوزه پرتابگرها عمل کرده 
و معطل کسی نمانده اند.آذری جهرمی 
گفت: به یاد داریم که سایر کشورها در 
ساخت این ماهواره ها و در پرتاب آنها نه 
تنها هیچ همکاری با ایران نکردند بلکه 
در زمانی که نیاز بود پرتاب ماهواره انجام 
شود، بهانه تراشی کردند به شکلی که از 
زمان مفید در نظر گرفته شده برای آنها 
از بین رفت و امروز از رده خارج شده اند.

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد

اصلاح ساختار های بودجه ای برای رشد اقتصادی 

آذری جهرمی:

برای توسعه صنعت فضایی از کسی اجازه نمی گیریم

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

خبــر

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: آمریکایی ها در سفر 
اخیر من به افغانستان دوبار برای مذاکره پیام دادند و دروغ 

می گویند که ما برای مذاکره به آنها پیام می دهیم.
»علی شمخانی« صبح دوشنبه در همایش دفاع و 
امنیت در غرب آسیا با بیان این که در آغاز سال جدید 
میلادی جریان قدرت جهانی به دو  جبهه ثبات گرایان و 
بی ثبات کنندگان تقسیم شده است، افزود: ملت های منطقه 
در شکل گیری جبهه مقاومت نقش به سزایی داشتند و ما 
باید این موضوع را در چهلمین سال پیروزی انقلاب تبیین 
کنیم. وی به سه سیاست ثابت در جهت ثبات سازی 
جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد و افزود: دشمن نام 
اقدامات خود را اقدامات بشر دوستانه می گذارد اما وقتی 
به ما و دیگران می رسند، بحث صدور انقلاب و هدر رفت 
منابع ملی را مطرح می کنند. دبیر شورای عالی امنیت ملی 
ادامه داد: اگر ملت آزاده ای مشابه همان اقدامات را انجام 
دهد، متهم می شود اما سیاست جمهوری اسلامی همیشه 
امنیت دسته جمعی بوده و مخالفت با تغییر مرزها رکن دوم 
و مخالفت شدید با حضور نیروهای فرا منطقه ای رکن سوم 
این سیاست است. شمخانی با بیان این که امروز جهان غرب 
دچار دشواری هایی مانند ماجرای جلیقه زردها در فرانسه 
است، گفت: خروج  آمریکا از سوریه و  عراق خبر یک آینده 
تاریک برای آمریکا را دارد. امروز روندی بر ضد بی ثبات 
سازان در منطقه ما آغاز شده است که به نوعی یک خروج 
اجباری برای آمریکا است. وی اضافه کرد: امروز آمریکایی ها 
حرف از خروج از افغانستان می زنند و این در صورتی است 
که هیچ یک از مولفه های امنیت در افغانستان را محقق 
نکرده است. دبیر شورای عالی امنیت ملی خاطرنشان کرد: 
آمریکا نقشی در براندازی داعش در سوریه نداشته و این 

کشور در راهبرد خود در سوریه شکست خورد و در حال 
حاضر منطقه شرق فرات با یک تناقض روبرو است و این 
شرایط چاره ای جز خروج را به آمریکا دیکته نمی کند.

شمخانی با یادآوری این که داعش حاکمیت خود بر عراق را 
ازدست داده است، تاکید کرد: در این کشور یک حاکمیت 
یکپارچه شکل گرفت  و یک هماهنگی بین اقوام مختلف 

عراقی دیده می شود. 
* امروز دشمنان قادر به اجرای اقدام سخت علیه 

ایران نیستند 
وی ادامه داد: در عراق یک ارتش و حشد الشعبی برای 
امنیت وجود دارد؛ حتی فرماندهان عراقی از شرکت در 
جشن کریسمس در پادگان آمریکایی ها خودداری کردند. 
امروز جنایات آمریکا در ذهن مردم منطقه ثبت شده و آنها 
چاره ای جز خروج از منطقه ندارند. دبیر شورای عالی امنیت 
ملی با بیان این که آمریکایی ها دست از ایران هراسی و 
آدمکشی برنخواهند داشت و درحال تجربه واقعیت تلخی 
در منطقه هستند، تصریح کرد: به خاطر این پیروزی ملت 
ایران باید جشن مفصلی در آستانه چهلمین سالگرد انقلاب 
بگیرند. امروز ایران در توسعه نفوذ تبدیل به یک منطقه 
شده و ملت ایران رسالت تاریخی خود را به درستی اجرا 
کرد. شمخانی با بیان این که امروز دشمنان قادر به اجرای 
اقدام سخت علیه ایران نیستند، تاکید کرد: آنها بی دلیل 
ما را تحریم می کنند و ای کاش در این باره هم راهبرد 
صحیحی اتخاذ می کردند. وی یادآور شد: هدف آنها در زمان 
اوباما این بود که تمام پیچ  و  مهره های صنعت هسته ای 
ما را باز کنند. آنها به دلیل ناکارآمد بودن تحریم ها و عدم 
توانایی در اقدام نظامی با ما مذاکره کردند. البته آنها می دانند 
ایرانی های اهل مذاکره با آدم بی منطق نیستند و بعد از 

برجام هم بی اعتمادی به آنها بار دیگر ثابت شد. ترامپ 
از تعهدات آمریکا در برجام و توافقنانه های سازمان ملل 
عبور کرد.شمخانی با بیان این که امروز »جان بولتون« بر 
مبنای بولتن های منافقین تصمیم گیری می کند، گفت: این 
برای حکومتی که ادعا دارد، زشت است که بولتن هایی 
برای جلوگیری از ریزش نیرو توسط منافقین تهیه می شود، 
مبنای تصمیم گیری راهبردی علیه ایران قرار دهد. وی ادامه 
داد: در مورد اسراییل هم وضع به همین صورت است و 
آنها بر مبنای بولتن های غلط تصمیم گیری های راهبردی در 
مورد ایران می گیرند. دبیر شورای عالی امنیت ملی خطاب 
به جان بولتون تاکید کرد: لااقل واژه های بولتن منافقین را 
عوض کنید و عین همان جملات را در سند امنیت ملی 
خود وارد نکنید. مردم ما در سال 2018 در سایه راهبرد 
سیاست ثبات سازی که رهبر انقلاب شکل داده است 
با اقتدار ایستاده است و امروز از سوریه تا دریای سرخ و 
مدیترانه محل حضور ملت های آزاده منطقه شده است.

شمخانی یادآور شد: در سال 2019 خروج اجباری آمریکا 
از منطقه ما کلید می خورد و در آینده آنها مجبور می شوند، 

مسیر خروج خود از خلیج فارس را آغاز  کنند.
* اتمام فرصت اروپا در ادای تعهدات برجامی 

دبیر شورای عالی امنیت ملی در ادامه گفت: فرصت 
اروپایی ها برای ادای تعهدات برجامی در قبال کشورمان 
به ویژه کانال ویژه مالی " spv " پایان یافته است .علی 
شمخانی در پاسخ به پرسش یکی از شرکت کنندگان 
همایش مبنی بر این که شما گفتید فرصت اروپا به اتمام 
رسیده است آیا منظورتان درباره SPV است، گفت: منظورم 
در مورد تعهداتی است که آنان در قبال برجام داشته اند و 

SPV نیز یکی از آن هاست.

در همایش دفاع و امنیت در غرب آسیا مطرح شد؛

پیغام آمریکایی ها به شمخانی: می خواهیم مذاکره کنیم

نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی مسئله ریشه ای در زمینه آقازادگی را روش 
غلط به کارگیری نیروی انسانی و امتیازدهی در ارتقاها دانست و گفت: تا این مسائل را 

حل نکنیم مشکل حل نخواهد شد.
مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز و نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی 
در برنامه »این.جا« با عنوان بررسی پرونده آقازادگی و با محوریت شایسته سالاری 
یا آقازادگی اظهار داشت: تصور می کنم نظر آقای صالحی درباره مسئولان و پدیده 
آقازادگی مشکل ساختاری ما است نه مشکل مدیران ارشد کشور چرا که در حال 
حاضر در همین وضعیت گرفتاریم و سعی می کنیم از آن فرار کنیم.وی افزود: اوایل 
انقلاب که یکسری ترورهایی را راه انداختند چارچوب هایی را در رابطه با اعتقاد و 
انقلابی را که به خاطر آن اعتقادات شکل گرفته بود نادیده گرفتند.نایب رئیس اول 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر قرار باشد به خاطر ترورها و یا بحث های که به 
خاطر شخصیت مسئولان مطرح می شود ما مسئولان از مردم فاصله بگیریم آن شعار 
انقلابی گری و آنچه به خاطرش انقلاب کرده بودیم را از دست می دهیم.پزشکیان اضافه 
کرد: این مشکل ساختاری مسئله ای بود که فاصله بین مسئولان، روحانیت و مسئولان 
ارشد ایجاد کرد.وی در ادامه سخنانش بیان کرد: مشکل آقازادگی مشکل ساختاری ما 
است؛ ما متأسفانه نوع به کارگیری نیروی انسانی مان از ابتدای انقلاب تاکنون یک شکل 
علمی و درستی نداشته است.نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی بر همین اساس 
اضافه کرد: بحث آقازادگی فعلًا مطرح نیست بلکه موضوع جریان یا باندی است که 
می توانند این کار را بکنند. یعنی هر قدرتی که روی کار می آید از بالا تا پایین را تغییر 
می دهد؛ در صورتی که هیچ کجای دنیا چنین ساختار و شکلی وجود ندارد.پزشکیان 

مسئله ریشه ای را روش غلط به کارگیری نیروی انسانی و امتیازدهی در ارتقاها دانست 
و گفت: تا این مسائل را حل نکنیم مشکل حل نخواهد شد. چندی پیش هم شنیدم 
که داماد رئیس جمهور استعفا داد زمانی که متوجه این موضوع شدم بسیار تأسف 

خوردم چرا که جو ناجوانمردانه ای درست کردند.
* نباید به اسم آقازادگی همه را به یک چوپ برانیم 

وی افزود: اینکه ما بیاییم به اسم آقازادگی همه را به یک چوپ برانیم و یا اینکه 
بخواهیم تسویه حساب کنیم این حق و انصاف نیست. ما اگر بخواهیم براساس شاخص ها 
نیروها را به کار بگیریم چه آقازاده باشد و چه نباشد فرقی نمی کند و خارج از شاخص هم 
نیرو به کار بگیریم باز هم آقازاده بودن یا نبودن آن فرقی نمی کند؛ یعنی ما حق نداریم 
کسانی را که صاحب مدیریت می شوند از یک رشته در یک وزارتخانه یا سازمان دیگر مثلًا 
مدیرکل یا استاندار کنیم چه بسا اینکه چنین اتفاقاتی انجام می شود و همه ما از این کارها 
می کنیم.نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی ادامه داد: روش فعلی به کارگیری نیرو 
در کشور ما غلط است و مبنای درستی برای مدیر کردن اشخاص نداریم.نایب رئیس اول 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: مسئله آقازاده ها هم در همین حوزه ای است که ذکر 
کردم. یعنی آقازادگی یک مسئله منفرد و مدیریتی نیست بلکه موضوعی است که از یک 
نوع نارضایتی اجتماعی از تبعیض، بی عدالتی و فساد نمایندگی می کند و جامعه درباره آن 
حساسیت نشان می دهد.در ادامه برنامه هم پزشکیان گفت: بنده از دید سیاست گذاری 
به موضوع آقازادگی نگاه می کنم و اینکه چگونه باید آن را حل کند.وی افزود: روندی که 
ایجاد شده به خاطر همان جهت گیری که ما در به کارگیری نیروی انسانی داریم که اگر 

آن حل نشود این مشکلات وجود خواهد داشت.

مسعود پزشکیان:

مشکل آقازادگی ناشی از مشکلات ساختاری است

گفت:  مسلح  های  نیروی  پشتیبانی  و  دفاع  وزیر 
به استعمارگران و غربی ها می گوییم که اکنون زمان 
مناسبی برای آزمودن اراده و عزم ما نیست و این کار 

حاصلی جز پشیمانی برای آنها ندارد.
امیر سرتیپ امیر حاتمی دیروزدر همایش بین الملی 
امنیت در غرب آسیا که در دانشگاه عالی دفاع ملی برگزار 
شد، افزود: کسانی که از تعهدات خود سرباز زده اند ،حق 
ندارند در رابطه با مذاکره حرف بزنند، و حرف زدن در 
این زمینه امری مضحک است. وی اظهار داشت: دوران 
نظم آمریکایی و هژمونی غرب به پایان رسیده است و باید 
به دوران پساغرب در غرب آسیا برویم.امیر سرتیپ »امیر 
حاتمی همچنین در حاشیه  این همایش در گفت وگو با 

ایرنا اظهار داشت: مذاکره ایران با طالبان برای خیرخواهی 
و با هماهنگی دولت افغانستان به منظور بازگشت صلح 
و ثبات به این کشور به عنوان یک راهکار دنبال شده 
است.وی در رابطه با امنیت در منطقه غرب آسیا افزود: 
این منطقه از زمانی که پای غربی ها به آن باز شد با 
ناامنی مستمر روبرو بوده است. وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح با بیان اینکه غرب آسیا در هشت سال 
گذشته یکی از خونبارترین دوران خود را سپری کرده 
است، اضافه کرد: مردم این منطقه پس از حضور غربی 
ها با مشکلات شدیدی روبرو شدند.امیر حاتمی عنوان 
کرد: ایران و آمریکا دو نقش آفرینی متفاوت در غرب آسیا 
دارند. جمهوری اسلامی ایران کاملا صمیمانه و متواضعانه 

به کمک برادران خود در منطقه پرداخته است.وی افزود: 
ایران با اعتقاد بر اینکه امنیت باید مستمر باشد به منظور 
بازگرداندن امنیت به منطقه اقدام می کند.وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح اظهار داشت: در هر زمان و هر 
جا که امنیت در منطقه به خطر افتاده است حضور پیدا 
کرده ایم چرا که معتقدیم اگر از امنیت منطقه مراقبت 
ناامنی به تمام منطقه سرایت خواهد کرد.امیر  نشود 
حاتمی یادآور شد: از جمله آخرین اقدامات ایران به منظور 
برقراری ثبات و صلح در منطقه می توان مقابله با تروریسم 
به ویژه داعش اشاره کرد که دست به جنایت زیادی می 
زدند و امروز توانستیم با کمک کشورهای منطقه به ویژه 

سوریه و عراق شر آنها را از منطقه کم کنیم.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروی های مسلح:

آزمودن اراده ایران حاصلی جز پشیمانی ندارد

رمضانعلی   یوسفی

مصطفی داننده

امید کرمانی ها
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اقتصادی

یک اقتصاددان :

بازگشتارزحاصلازصادراتیکالزامدر
همهکشورهاست

یک اقتصاددان و حسابدار رسمی گفت: بازگشت ارز حاصل از صادرات به داخل 
کشور، یک الزام در همه کشورهای جهان است و به دلیل وجود حساسیت ویژه در این 
زمینه همواره سعی می شود با مقررات گذاری، روی نقل و انتقال آن نظارت و کنترل 

انجام شود.
»عباس هشی« صادرات و بازگشت ارز حاصل از آن به کشور را یک جاده دو طرفه 
توصیف کرد و اظهار داشت: انجام معاملات معمول تجاری صادرات کالا و خدمات و 
برگشت ارز آن لازم و ملزوم یکدیگر است و دولت ها برای توسعه صادرات خود آن هم با 

هدف کسب درآمد بیشتر برای کشور مشوق هایی در نظر می گیرند.
وی معافیت مالیاتی را یکی از مشوق های دولت ها برای توسعه صادرات و به دنبال آن 
بازگشت منافع حاصل از آن به کشور دانست و گفت: در همه جای دنیا بخشی از درآمد 
حاصل از صادارت به مصرف کالاها و خدمات وارداتی می رسد و مازاد آن در ذخایر ارزی 

کشورها منظور می شود.
این اقتصاددان از صادرات به عنوان راهی برای تامین ارز کشورها یاد کرد و گفت: البته 
در همین حوزه افرادی که نیت بد دارند، می توانند ورود کرده و درآمدهای غیرشفاف 
بدهند؛ برای مثال نرخ های غیرواقعی بابت کالاهای وارداتی بدهند و از این رو نیاز است 

دولت ها بیشتر مراقب باشند که خروج بی رویه ارز انجام نشود.
هشی، با اعلام اینکه اهمیت انتقال ارز حاصل از صادرات سبب شده تا اتاق های 
بازرگانی جهان مقرراتی را برای صدور اعتبار اسنادی، انتقال کالا و تبادلات مالی تهیه 
و اجرایی کنند تا ریسک از بین رفتن پول کاهش یابد، افزود: پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی و بویژه در دوره تحریم های قبل محدودیت هایی زمینه نقل و انتقال مالی با 
ایران ایجاد و سبب شد تا به قول رئیس جمهوری نوعی ویژه خواری شکل گیرد به این 
ترتیب که برخی کالاهای وارداتی را به چند برابر قیمت واقعی به داخل انتقال می دادند.

این استاد دانشگاه، صادرات را نوعی انتقال ثروت دانست و گفت: باید مطمئن باشیم 
به ازای کالایی که صادر می شود، به قیمت منطقی یا کالا وارد کشور شود و یا ارز آن به 
اقتصاد بازگردانده شود. هشی با یادآوری اینکه در دوره ای برای اطمینان از بازگشت 
ارز حاصل از صادرات، شیوه تعهد ارزی اجرایی شد، گفت: به دلیل نبود شفافیت در 
اقتصاد ایران و وجود بخش خاکستری در اقتصاد که مالیات نمی دهند، شیوه تعهد ارزی 
سبب بروز روابط ناسالم اقتصادی نظیر حق کمیسیون و پورسانت شد و عده ای اجناس 

را گرانتر از قیمت واقعی آن به زندگی مردم تحمیل کردند.
* کنترل نقل و انتقال ارز در همه جای دنیا با حساسیت دنبال می شود

این اقتصاددان گفت: در همه جای دنیا نسبت به نقل و انتقال ارز حساسیت وجود 
دارد زیرا اگر روی آن نظارت و کنترل نباشد می تواند حکومت ها را تحت تاثیر قرار دهد.

هشی گفت: در ایران همیشه این موضوع که باید ارز حاصل از صادرات به چرخه 
اقتصادی کشور برگردد، یک الزام بوده که در دوره های مختلف با شیوه های متنوع دنبال 
شده است؛ برای نمونه پس از یکسان سازی ارز در اوایل دهه 80 خورشیدی و با توجه به 
تحریم های بانکی علیه ایران، شبکه صرافی ها شکل گرفت تا در نقل و انتقال ارز و ورود 

بخشی از ارز صادرکنندگان به کشور مشارکت کنند.
این اقتصاددان گفت: از آنجا که صادرکننده یک شخصیت حقوقی ثبت شده در ایران 
بود و هرگونه خرید، فروش و درآمد آن در داخل کشور ثبت می شد، صادرکننده می 
توانست درآمد حاصل از صادرات خود را در حسابی در خارج از کشور نگهداری کند 
یعنی همین قدر که حساب و کتابش در صورت های مالی شفاف بود، کفایت می کرد و 

کسی کاری به اینکه ارز را کجا نگهداری کرده، نداشت.
هشی ادامه داد: با این حال در سال های 90 و 91 با بروز نوسان ارزی، این موازنه به 
هم ریخت و تفاوت قیمت در بازار آزاد و نرخ ارز دولتی که پیش از آن تنها 10 درصد بود، 
بسیار فراتر رفت و همین امر سبب شد تا صادرکنندگان ارز خود را در خارج نگه دارند به 

طوری که در اواخر دولت دهم قیمت ارز جهش کرد.
وی اظهار داشت: با روی کار آمدن دولت تدبیر و امید و در سایه سیاست خارجی آن، 
بازار ارز از تلاطم ها فاصله گرفت و نرخ ها که حتی به محدوده چهار هزار تومان رسیده 
بود، به 2 هزار و 700 تومان کاهش یافت و دیدیم که رییس کل بانک مرکزی در مصاحبه 

ای این نرخ را حداقل بازار عنوان کرد که نباید نرخ ها کمتر از این شود.
این اقتصاددان بیان داشت: در چهار ساله نخست دولت تدبیر و امید نیز شاهد 
بودیم که دولت با تزریق ارز حاصل از صادرات نفت به واسطه صرافی بانک های دولتی، 
خصوصی و برخی صرافی های شخصی، قیمت ها را در بازار کنترل می کرد اما سال 
گذشته به یکباره و به دنبال تغییر سیاست های آمریکا در قبال برجام تقاضا برای ارز زیاد 
شد. هشی تقاضا برای ارز را تقاضا برای انتقال ثروت دانست و گفت: یکی از راههای 
انتقال ثروت، همین صادرات است یعنی فرد کالا یا خدمتی را صادر می کند و ارز حاصل 

از آن را به کشور باز نمی گرداند.
وی به تغییر سیاست های ارزی دولت در بیستم فروردین ماه امسال اشاره کرد و گفت: 
اشتباه دولت این بود که بازار آزاد ارز را تعطیل کرد در حالی که این بازار محملی بود که 
دولت با استفاده از آن می توانست نرخ ها را در بازار آزاد کنترل کند ولی با تعطیل کردن 
آن و قاچاق اعلام کردن هرگونه خرید و فروش ارز، مدیریت بازار را به دلالان سپرد به 

طوری که حتی قیمت دلار را تا 19 هزار تومان بالا بردند.
هشی گفت: یکی دیگر از اشتباه های دولت این بود که نرخ 4200 تومانی را برای ارز 
اعلام و تاکید کرد که هر کس صادرات دارد باید ارز خود را با همین نرخ به بانک مرکزی 

بدهد یا صرف واردات خود کند.
اکنون  ماه،  مرداد  نیمه  در  ها  این سیاست  با اصلاح  این حسابدار رسمی گفت: 
صادرکنندگان ملزم شده اند ارز خود را در نیما بفروشند تا واردات انجام شود و طبق اعلام 

دولت ارز حاصل از فروش نفت فقط صرف واردات کالاهای اساسی می شود.
* صادرکنندگان دولت را همراهی نکردند

این اقتصاددان تاکید کرد: اشتباهی که دولت داشت، این بود که تصور می کرد 
صادرکنندگان پا به پای دولت وارد میدان می شوند اما چنین نشد؛ جاهایی که دولت 
زورش به آنها می رسید مثل پتروشیمی ها که اغلب سهامداران آنها خصولتی هستند، 
توفیق هایی را در بازگرداندن ارز صادراتی داشت اما باید گفت هر کس به نوعی می 

خواهد از بازگرداندن ارز طفره برود.
هشی افزود: این بهانه تراشیدن ها ابتکار نمی خواهد؛ در همه این سال ها که در نقل 
و انتقال پول مشکل داشتیم، بانک مرکزی از طریق صرافی ها سعی کرده بخشی از 
مشکلات را حل کند و امروز با همین روش بسیاری از صادرکنندگان وقتی نیاز ریالی 
دارند، ارز خود را به همین صرافی ها فروختند؛ وقتی در بازار غیررسمی ارز با قیمت های 

بالاتر خریداری می شد، صادرکننده دیوانه نبوده که با نرخ پایین در نیما بفروشد.
وی گفت: دولت فکر می کرد صادرکنندگان هم مثل شرکت های دولتی ارز خود را به 
کشور می آورند اما چنین نشد زیرا پشتوانه قانونی هم نداشتیم که بتوان با استفاده از آنها 
جلوی سوء استفاده ها را گرفت. هشی تاکید کرد: بانک مرکزی اکنون چند راه پیش روی 
صادرکنندگان گذاشته، یا خود واردات انجام دهد، یا به واردکننده بفروشد، یا در حساب 

بانکی سپرده گذاری کند یا به صورت نقد اسکناس به کشور بیاورد.

مرتضی بانک اعلام کرد:

بورسپنجمکشوردریکقدمیتصویب
دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی گفت: آئین نامه تشکیل 
»بورس بین الملل« به کمیسیون اقتصادی دولت ارجاع داده شده و پس از آن، برای 

تصویب نهایی به هیات دولت می رود.
»مرتضی بانک« به تشریح فرآیند طی شده برای راه اندازی بورس بین الملل پرداخت و 
گفت: آئین نامه این بورس ابتدا با هماهنگی سازمان بورس تدوین و به تصویب شورایعالی 
بورس رسید؛ پس از آن، اصلاحاتی در بانک مرکزی روی آن اعمال شد و با تصویب بانک 
مرکزی، تقدیم دولت شد. دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اضافه کرد: آئین 
نامه راه اندازی بورس بین الملل در کمیسیون های فرعی کمیسیون اقتصادی دولت 
نیز با اصلاحاتی تکمیل و سپس به کمیسیون اقتصادی تقدیم شد. وی ادامه داد: این 
آئین نامه در آینده ای نزدیک در صحن کمیسیون اقتصادی دولت مطرح می شود و 
پیش بینی می کنیم مورد تصویب و تائید این کمیسیون قرار گیرد. بانک اظهار داشت: 
پس از تائید کمیسیون اقتصادی، آئین نامه تشکیل بورس بین الملل به هیات دولت می 
رود و معمولا، یک آئین نامه بعد از تصویب در کمیسیون اقتصادی، مشکل خاصی برای 
تصویب در هیات دولت نخواهد داشت. دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و 
ویژه اقتصادی، بورس بین الملل را ظرفیتی جدید برای جذب منابع غیرریالی - به ویژه 
سرمایه های خارجی - در چارچوب بورس ذکر کرد و گفت: بورس بین الملل بسیاری 
از پروژه ها و فعالیت های اقتصادی را از طریق عرضه سهام تامین منابع می کند. وی 
اضافه کرد: سرمایه گذاری در این بورس هم داخلی و هم خارجی است و زبان آن بین 
المللی است؛ بانک تسویه حساب این بورس یک بانک معتبر بین المللی خواهد بود و 
نهاد بازرسی آن نیز نهادی بین المللی است؛ همه این موارد در آئین نامه راه اندازی بورس 

بین الملل مشخص شده است.
بانک افزود: بورس بین الملل، پنجمین بورس کشور خواهد بود - در کنار بورس تهران، 

فرابورس، بورس انرژی و بورس کالا - و نهاد آن در جزیره کیش مستقر خواهد شد. 

حذف صفر از پول ملی به نوعی رفرم یا اصلاح پولی به شمار می رود که دولت ها برای 
رفع تاثیر منفی تورم بر ارزش پول ملی به این امر می پردازند زیرا با این راهکار قدرت 
خرید در جامعه افزایش می یابد و در این میان برای دستیابی به یک نرخ تک رقمی 
پایدار و برخورداری از ثبات اقتصادی لازم است این مهم با اتخاذ و نظرات کارشناسانه 

به سرانجام برسد.
در چند سال اخیر تغییر واحد پول ملی و حذف صفر به بحث داغی در میان مسوولان 
و شهروندان تبدیل شده است. حالا چندروزی می شود که با رونمایی از ایران چک 
های جدید دوباره داستان حذف صفر از پول ملی در صدر اخبار رسانه ها قرار گرفته 
است، خبری که به وسیله عبدالناصر همتی رییس کل بانک مرکزی نیز تایید شد. او 
در گفت وگویی اعلام کرد: »لایحه حذف چهار صفر از پول ملی از سوی بانک مرکزی 
تقدیم دولت شده است و امیدوارم هر چه سریع تر این مهم به نتیجه برسد. برآورد 

کارشناسان نشان می دهد که اجرای این کار نزدیک 2 سالی طول می کشد.« 
* داستان تغییر واحد پول در ایران

نخستین داستان تغییر واحد پول ایران به سال 1308 خورشیدی به قانون »آحاد« 
برمی گردد که در آن ریال با تبدیل شدن به واحد اصلی پول کشور جای تومان را گرفت 
و یک صفر به تعداد صفرهای اسکناس ها و سکه ها اضافه و از همان زمان دوگانگی 
مشکل  سازی در مکاتبه های مالی ایجاد شد. افزودن یک صفر به پول ملی که تلفظ 
هم نمی شد اما درج آن در صورت های مالی لازم بود، موجب شد تا تومان به  عنوان یک 

واحد پول غیررسمی کاربرد گفتاری خود را حفظ کند. 
با بالارفتن نرخ تورم در کشور مشکلات زیادی از جمله نرخ برابری ریال ایران با ارزهای 
دیگر به وجود آمد. به همین دلیل اسکناس هایی با صفرهای بیشتر چاپ شد و به  جای 
برخی اسکناس ها، سکه ضرب شد. به مرور زمان اسکناس های بیشتری تبدیل به 

سکه شدند و صفرهای متعدد بر آنها نقش بستند.
* حذف سه صفر از اسکناس ها 

نخستین بار ایده حذف صفر از ریال در 1372 خورشیدی مطرح شد و بانک مرکزی 
در آن زمان مطالعات گسترده ای را در این زمینه آغاز کرد. در 1373 خورشیدی باز 
موضوع حذف سه صفر از اسکناس ها مطرح شد و بعدها پیشنهاد حذف چهار صفر نیز 
به گوش  رسید. در دولت قبلی و در زمان ریاست محمود بهمنی در بانک مرکزی به طور 
جدی این موضوع پیگیری شد اما باز هم به نتیجه ای نرسید. در چند سال بعد یعنی 
1386 مجدد ایده حذف صفر از پول ملی با دستور محمود احمدی نژآد رییس جمهور 
وقت در دستور کار قرار گرفت.  طرح حذف صفر از پول ملی در آن دوران به قدری 
جدی شد که بانک مرکزی با راه اندازی سایت ویژه رفرم پول ملی از مردم درخواست 
کرد تا نظرات خود را پیرامون نام واحد جدید پولی و همچنین میزان صفرهایی که باید 

از پول ملی حذف شوند ارایه دهند. این طرح با پایان رسیدن عمر دولت دهم اجرای 
رفرم پولی ناتمام ماند و کم کم به فراموشی سپرده شد. 

* ضرورت حذف صفر از پول در کابینه یازدهم 
حذف صفر از پول ملی تا اوسط سال 95 ادامه داشت تا اینکه »حسین قضاوی« 
معاون وقت امور بانکی وزیر اقتصاد بر ضرورت حذف صفر پول ملی تاکید کرد. بعد از 
سخنان او در 17 آذر 1395 خورشیدی با تشکیل جلسه هیات دولت اصلاح پول ملی 
و تغییر واحد پولی از ریال به تومان باز هم مطرح شد. این تصمیم هیات دولت بر اساس 

تصمیم طرح بانک مرکزی اتخاذ شد. 
با انتشار این خبر »ولی الله سیف« رییس کل سابق بانک مرکزی برای برطرف کردن 
ابهامات در این زمینه سریع اعلام کرد که ماجرای تبدیل ریال به تومان ارتباطی به 
سیاست حذف صفر از پول ملی ندارد. او در قسمتی از توضیحات خود گفت که مصوبه 
اخیر دولت به عنوان بخشی از لایحه بانک مرکزی با هدف رسمیت بخشیدن به عرف 
متداول و مرسوم در جامعه است و این جریان در راستای تسهیل مبادلات و انطباق 
آن با واقعیت  های اقتصادی کشور و همخوانی با فرهنگ عمومی مردم تنظیم شده و 
فاقد آثار روانی و تورمی خواهد بود و با توجه به وجود بستر فناوری اطلاعاتی مناسب 
و گسترش و نفوذ مناسب بانکداری الکترونیکی با کمترین هزینه و زمان قابلیت اجرا 

را دارد.
* ایران چک جدید پانصدهزار ریالی

با رونمایی از ایران چک های جدید یکبار دیگر موضوع حذف صفر از پول ملی به خبر 
نخست رسانه ها تبدیل شد. در 11 دی 1397 خورشیدی بانک مرکزی از ایران چک 
های 50 تومانی رونمایی کرد که چهار صفر آن کمرنگ شده بود و همین موضوع حذف 

چهار صفر از پول ملی را تقویت می کرد. 
* حذف چهار صفر از پول ملی

سایت بانک مرکزی در خبری در 16 دی 1397 خورشیدی از نشست رییس کل 
بانک مرکزی در دیدار با نمایندگان عضو فراکسیون ولایی مجلس خبر داد که در این 
نشست عبدالناصر همتی عنوان کرده بود که لایحه حذف چهار صفر از پول ملی از 
سوی بانک مرکزی تقدیم دولت شده است و امیدوارم هر چه سریع تر این مهم به نتیجه 

برسد.
* نظرات مختلف کارشناسان درباره اجرای حذف صفر از اسکناس ها

کارشناسان اقتصادی نظرهای متفاوتی درباره تغییر واحد پول ملی ایران و زمان 
اجرای طرح حذف صفر از اسکناس ها دارند. بیشتر آنان بر این باور هستند که اکنون 
وقت اجرای این طرح فرا رسیده و با توجه به اینکه خروج پول رایج از نظام پولی کشور 
و جایگزینی آن کار دشوار و پر هزینه ای است، بهتر به نظر می رسد تا تعداد بیشتری از 

صفرها از واحد پولی حذف شده و سپس این اقدام در شرایط ثبات اقتصادی محقق 
شود.

»کامران ندری«، یکی از کارشناسان اقتصادی کشور در این ارتباط گفت: »معمولا 
کشورهایی که تورم مزمن و طولانی مدتی را داشته اند، برای حذف صفر از واحد پولی 
خود اقدام می کنند و کشور ما نیز در شرایط مشابهی به سر می برد. اما باید توجه 
داشته باشیم که چنین اقدامی پرهزینه و زمان بر خواهد بود. برای انجام این طرح باید 
اسکناس های موجود در کشور از گردش خارج شده و پول جدید جایگزین شود. زمانی 
که دولت این تصمیم را می گیرد و هزینه های آن را می پذیرد، باید برای حذف تعداد 
صفرهای بیشتری تلاش کند تا محاسبات ساده تر شده و تورم در رقم های پایین تری 
اتفاق بیفتد. به همین دلیل به نظر می رسد که حذف چهار صفر از پول ملی کار 

معقول تری باشد.« 
به اعتقاد »صمد عزیزی نژاد« کارشناس پولی و بانکی، تا زمانی که سلامت و الزام 
های اقتصاد کشور تامین نشود، تغییر واحد پول کشور هیچ مشکلی از اقتصاد کشور 
حل نخواهد کرد. او در ادامه خاطر نشان می کند: » با حذف صفر هیچ مشکلی از 
اقتصاد کشور حل نمی شود. اما به دلیل تورم هایی که در سال های اخیر وجود داشته 
است شاید بتوان گفت که به عنوان یک راه حل محسوب  شود. در بلند مدت با مطالعه و 
بررسی های ریشه ای، اقتصاد کشور را به سمت سلامت و انضباط برد. سلامت اقتصادی 
نیز محقق نخواهد شد مگر با انضباط بخشی به ارکان مختلف مالی و اقتصادی. اولین 
قدم رسیدن به انضباط پولی است که در بانک مرکزی باید مورد مطالعه و بررسی قرار 
بگیرد. مرحله بعد انضباط بخشیدن به بخش مالی کشور یعنی در سند بودجه است. 
دولت برای ایجاد انضباط در این بخش باید منابع درآمدی و هزینه های خود را نظم 
ببخشد. بدین معنی که وقتی دولت درآمدهای خود را بیش از حد ظرفیت در بودجه 
اعلام میکند که با کسری بودجه در آخر سال مواجه می شود و مجبور می شود برای 
جبران این کسری آن را از بانک¬ ها و مردم آن استقراض کند، این خود عدم انضباط 

پولی را رقم می ¬زند که با اهداف اصلاح پولی مغایرت پیدا می کند.«
همتی: حذف صفر از پول ملی حدود 2 سال طول می کشد

رییس کل بانک مرکزی با اعلام اینکه لایحه پیشنهادی حذف چهار صفر از پول ملی 
نیازمند تصویب دولت و تایید مجلس است، گفت: برآورد کارشناسان نشان می دهد 
که اجرای این کار نزدیک 2 سالی طول می کشد. عبدالناصر همتی بامداد دوشنبه 
در یادداشتی در صفحه اینستاگرام خود پنج نکته را درباره حذف 4 صفر از پول ملی 
مطرح کرد و نوشت: لازمه اجرایی شدن این لایحه تصویب دولت و تایید مجلس است 

که امیدوارم تحقق یابد. 
وی افزود: » این کار یک فرآیند زمان بر به لحاظ حقوقی و فنی دارد و بر مبنای برآورد 

کارشناسان ما اجرای آن نزدیک دو سالی طول می کشد.«
وی اظهار داشت: این اقدام در کنار سایر اقدامات اساسی بانک مرکزی برای اصلاح 
نظام بانکی و بکارگیری ابزارهای نوین سیاست های پولی و شیوه های جدید و کارآمد 
نظارت بر بانک ها خواهد بود و عملیاتی شدن آن عملا متأخر بر اصلاحات بانکی 
خواهد بود.« همتی اظهار داشت: بعد از قانونی شدن، پول های جدید به تدریج و 
با جایگزینی آنها با اسکناس های فرسوده قبلی وارد چرخه می شوند و هزینه آن قابل 

مقایسه با هزینه چاپ حجم زیاد اسکناس های فعلی نخواهد بود.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، »اصلاح نرخ برابری پول ملی از طریق حذف صفرها 
وجهه پول ملی را در صحنه بین المللی ارتقا می بخشد و اقدامی است که در بسیاری 

از کشورها در کنار سایر اقدامات، سرآغازی برای اصلاحات جدی اقتصادی است.«
* فرجام سخن 

بیش از 70 مورد از کشورهای جهان از 1960 میلادی تاکنون به دنبال حذف صفر 
از پول ملی خود بوده اند که در میان آنها 50 کشور در حال توسعه محسوب می شدند 
به حذف چند صفر از پول ملی در یک تا شش نوبت اقدام کردند اما در این میان تنها 
کشورهایی همچون آلمان، هلند، رومانی و ترکیه که به موازات این کار برنامه پیوسته ای 
برای اصلاحات اقتصادی و استمرارِ حداقل 4 دهه ای در این مسیر داشته اند، تجربه 
موفقی در این زمینه کسب کرده اند. حال برای ایران تا حذف چهار صفر از پول ملی راه 
بسیاری باقی است اما شاید این حذف مزایا و معایب بسیاری را به همراه داشته باشد. 
از جمله مزایای این حذف می توان به کاهش تورم، نقل و انتقال آسان تر پول و کاستن 
از مخاطرات آن در حجم کلان، صرفه  جویی در هزینه  های چاپ اسکناس، تقویت پول 
ملی و افزایش ارزش اسمی آن و اشغال فضای کمتر آمار و اطلاعات مالی در حافظه و 
هارد رایانه اشاره کرد. هزینه سنگین جایگزینی اسکناس  های جدید به جای اسکناس 
های قدیمی و ناسازگاری دفاتر و صورت  های مالی و پایگاه  های اطلاعاتی جدید و 
قدیم و تحمیل هزینه به فعالان اقتصادی شاید از جمله معایبی باشد که این کار به 

دنبال خود داشته باشد. 

مزایا و معایب حذف صفر چیست ؟

حذف صفر از پول ملی سرآغاز اصلاحات اقتصادی

عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران گفت: کاهش تولید 
مسکن در سال های گذشته منجر به انباشت تقاضای 3.5 میلیون 

واحد مسکونی در کشور شده است.
آخرین سرشماری نفوس و مسکن کشور در سال 1395 نشان 
دارد که  واحد مسکونی در کشور وجود  میلیون  می دهد 25.4 

90درصد از این تعداد دارای سکنه هستند.
حدود 10 درصد از این واحدهای مسکونی در شمار خانه های 
خالی قرار دارند و این احتمال وجود دارد ویلا و یا خانه دوم باشد؛ 

یعنی امکان سکونت موقت دارند. 
بر اساس نتایج این سرشماری، حدود 24 میلیون خانوار در ایران 
آمارها مشخص  این  مقایسه ساده  با  بنابراین  و  زندگی می کنند 

می شود که تقریبا 1.2 میلیون خانوار مسکن مستقل ندارند.
* عوامل موثر بر کمبود مسکن

برپایه آمار یادشده، کشور با کمبود عرضه مسکن روبروست که با 
توجه به ازدواج سالیانه 850 هزار زوج در کشور، نیاز به مسکن با 
ازدواج شتاب پیدا نمی کند، بلکه طلاق نیز تعداد متقاضیان مسکن 
را افزایش می دهد؛ بنابراین به ازای هر چهار مورد طلاق، یک تقاضا 

برای مسکن در کشور افزوده می شود.
موضوع دیگری که بر رشد تقاضا در بازار تاثیر مثبت دارد، توجه به 
نوسازی بافت های فرسوده است. بازسازی این بافت ها در شرایطی 
محقق می شود که ساکنان آن بتوانند سرپناه مناسب دیگری برای 

مدتی موقت و تا زمان نوسازی داشته باشند. 
در سال های  تولید مسکن  کنار کاهش  در  این عوامل  تمامی 
گذشته، موجب آن شده اند تا علاوه بر افزایش تراکم خانوار در 
واحدهای مسکونی، شاهد افزایش اجاره بها و قیمت فروش مسکن 
در کشور باشیم و این امر در کلان شهرها بیشتر احساس می شود. 

بنابراین برای رسیدن به تعادل در بازار مسکن باید شرایط بازارهای 
موازی مانند سکه، ارز، خودرو و ... به ثبات برسد، همچنین وضعیت 
ساخت مسکن نیز باید در اولویت قرار گیرد، زیرا با افزایش تولید و 
رسیدن عرضه و تقاضا در این بازار به نقطه تعادل، می توان امیدوار 
بود که دست سوداگران از این بازار کوتاه و مصرف کنندگان واقعی 

به عنوان بازیگران اصلی نقش ایفا کنند. 
*نیاز به ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال

ایرج رهبر، عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران روز دوشنبه 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا ضمن اعلام اینکه مسئله

ساخت مسکن اصل نخست محسوب می شود، گفت: باید بیشتر 
روی این مهم تکیه شود و هر سیاستی که در این بازار تدوین می شود 

نباید به تولید مسکن لطمه بزند.
یا  و  خالی  خانه های  بر  مالیات  تعیین  در  بنابراین  افزود:  وی 
مالیات بر عایدی، باید کارشناسی دقیقی انجام شود تا مالیاتی که 

پیش بینی می کنند به تولید آسیب نرساند. 
وی بحث مالیات بر واحد های مسکونی خالی را حساس دانست 
و افزود: موضوع حذف احتکار و سوداگری در بازار مسکن یک اصل 
جدی است و از سوی دیگر چاره اندیشی لازم برای تولید مسکن 

انجام نمی شود. 

به گفته رهبر، بی توجهی به ساخت مسکن در حالی تداوم دارد که 
بر اساس طرح جامع 10 ساله، سالیانه به تولید یک میلیون واحد 

مسکونی نیاز است.
وی اضافه کرد: چنانچه تعداد 850 هزار ازدواج مورد توجه قرار 
نگیرد و شمار واحد های مسکونی احداثی در کشور به کمتر از یک 

میلیون واحد برسد، با انباشت تقاضا روبرو می شویم.
*فاصله 800 هزار واحدی عرضه و تقاضا 

سال های  در  مسکن  ساخت  میزان  ساخت:  خاطرنشان  رهبر 
گذشته کاهش داشته و اکنون تولید سالیانه مسکن به رقم 200 
تا 250 هزار واحد می رسد که نشان دهنده یک فاصله 800 هزار 

واحدی است.
وی افزود: برخی کارشناسان از نیاز 3.5 میلیونی واحد مسکونی 
در کشور خبر می دهند که با توجه به این کاهش تولید، انباشت 

تقاضا در سال های گذشته به شمار می آید. 

عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران یاداور شد: قانون 
مالیات بر خانه های خالی مدت 2 سال است که به تصویب رسیده 
، اما نا هماهنگی هایی در اجرا و نداشتن امکان شناسایی خانه های 

خالی، مانع اجرایی شدن این قانون شده است. 
*معافیت 2 ساله خانه ها از مالیات بر عایدی

وی پیرامون موضوع مالیات بر عایدی گفت: اشکال کلی این 
مالیات، ناشی از آن است که باید تمامی بخش ها را شامل شود، 
اما اکنون آن را در مالیات بر عایدی بخش مسکن خلاصه کرده اند. 
رهبر اضافه کرد: شناسایی مشمولان این مالیات آسان است، زیرا 
معاملات فروش با قیمت واقعی در دفتر خانه به ثبت می رسد و در 
زمان فروش تفاوت قیمت زمان خرید و فروش ملک محاسبه کرده و 

از آن مالیات می گیرند. 
به گفته رهبر، خانه های احداثی اولیه تا 2 سال از پرداخت مالیات 
معافیت دارند، اما پس از آن این مالیات پلکانی محاسبه خواهد شد. 
بر اساس این قانون افرادی که یک خانه دارند نیز در زمان خرید و 

فروش باید مالیات بر عایدی بپردازند.
وی تاکید کرد: چنانچه مالیات بر عایدی برای بخش مسکن وضع 
شود، سرمایه ها از بخش مسکن به بخش های دیگر که این مالیات را 
ندارند، منتقل و باعث اخلال در آن بازارها می شود، بنابراین مالیات 

بر عایدی بر کل بخش های اقتصادی باید اجرا شود.
*تعداد معاملات هر فرد معیار باشد

اساس  بر  گفت:  تهران  انبوه سازان  انجمن  مدیره  هیات  عضو 
قانون، واحد های مسکونی که به قصد اجاره دادن ساخته شده با 

مشکل روبرو می شوند، زیرا در دو سال اول به فروش نمی رسند. 
وی افزود: چنانچه قصد جلوگیری از سوداگری در بازار مسکن 
وجود دارد، باید تعداد معاملات هر فرد در یک سال معیار قرار گیرد، 
زیرا کسانی که دنبال سوداگری و دلالی باشند، ملک را خریداری 
و ظرف چند ماه می فروشند و ملک دیگری خرید می کنند.  رهبر 
گفت: حجم معاملات مسکن هر فرد در واقع باید مورد توجه قرار 
گیرد، زیرا فردی که مصرف کننده واقعی باشد، درکوتاه مدت ملک 

خود را نمی فروشد. 

عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران:
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اطلاعیه بانک مرکزی و سخنان رئیس دفتر رئیس جمهور درخصوص بازگشت ارز حاصل 
از صادرات نشان می دهد که دولت در اجرای این قانون بر اساس بخش نامه مذکور جدی 
است و این احتمال می رود که در صورت عدم توجه صادرکنندگان به این موضوع، خدمات و 

تسهیلات دولتی به آن ها قطع شود.
پس از آن که مهلت سه ماهه بانک مرکزی برای صادرکنندگان درخصوص بازگشت ارز 
حاصل از صادرات به پایان رسید، این بانک با صدور اطلاعیه ای از صادرکنندگانی که وضعیت 
خود را تعیین تکلیف نکرده اند، درخواست کرد که هرچه زودتر نسبت به رفع تعهد ارزی خود 

اقدام کنند.
بانک مرکزی در آخرین دستورالعمل خود درخصوص بازگشت ارز حاصل از صادرات، نحوه 
بازگردانی ارز به چرخه  اقتصادی کشور و رفع تعهد ارزی را از طریق یک یا ترکیبی از چند 
روش از پنج روش اعلامی مجاز دانست که بر اساس آن این پنج روش عبارتند از واردات خود 
در مقابل صادرات خود،   واردات اشخاص ثالث در مقابل صادرات، پرداخت اقساط بدهی 
ارزی تسهیلات فاینانس، ریفاینانس و یوزانس خود، فروش ارز به بانک ها و صرافی های مجاز 
و سپرده گذاری ارزی نزد بانک ها. در این بین صادرکنندگان کالاهای پتروشیمی، فرآورده های 
پایه نفتی، میعانات گازی و کانی های فلزی صرفا با تأیید مقام عالی وزارتخانه های ذی ربط 

مجاز به استفاده از دو مورد نخست خواهند بود.
به  و تسهیلات  ارائه خدمات  که  آن است  از  بندی  این دستورالعمل  نکات  از  یکی  اما 
صادرکنندگان توسط تمام دستگاه های اجرایی را منوط به رفع تعهد ارزی صادرکنندگان 
دانسته است که از مصادیق آن ایجاد مسیر سبز و فعالان مجاز اقتصادی توسط گمرک ایران، 
تمدید کارت بازرگانی و جوایز مشوق های صادراتی، اعتبارسنجی و رتبه بندی توسط وزارت 

صنعت، معدن و تجارت و معافیت های مالیاتی توسط وزارت اقتصاد عنوان شده است.
این بند از این دستورالعمل حاکی از آن است که در صورتی که صادرکنندگان نسبت به رفع 

تعهد ارزی خود اقدام نکنند، ممکن است از این خدمات محروم شوند.
در اطلاعیه اخیر بانک مرکزی هم از صادرکنندگان خواسته شده با توجه به پایان مهلت سه 
ماهه برای رفع تعهد ارزی، نسبت به این امر اقدام کنند و در غیر این صورت بانک مرکزی 

می تواند از طریق قانونی با متخلفان برخورد کند.
اما صحبت های روز یکشنبه محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور تندتر از گذشته 
مطرح شده و به نوعی به صادرکنندگان درباره برخورد قانونی با متخلفان هشدار جدی داده 
است. وی با اشاره به ضرورت بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور و 
اهتمام دولت در این راستا، گفت: برخی از صادرکنندگان تصور می کنند دولت از آنچه اعلام 
کرده عقب نشینی می کند، در حالی که با تصمیمات اتخاذ شده می توان با صادرکنندگانی که 

به مقررات اعلام شده عمل نمی کنند، برخورد قانونی انجام داد.
واعظی تاکید کرد: سیاست دولت مبتنی بر امنیتی کردن مسائل اقتصادی کشور نیست، 
اما آنچه اهمیت دارد این است که در شرایط کنونی باید ارز حاصل از صادرات به چرخه 

اقتصاد بازگردد تا بتوانیم پاسخگوی نیازهای کشور باشیم.
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه امروز همه باید احساس مسئولیت کرده و به دولت 
و بالندگی اقتصاد کشور کمک کنند، افزود: بانک مرکزی و سایر بانک های عامل کشور در 
شرایط جنگ اقتصادی آمریکا باید برای تامین نقدینگی مورد نیاز برای وارد کردن مواد اولیه 
واحدهای تولیدی به کمک تولیدکنندگان کشور بیایند و تسهیلات لازم را ارائه دهند و این 

موضوعی است که رئیس جمهور با جدیت آن را دنبال می کند.
اما سه روز پیش، جلسه ای بین بانک مرکزی و هیات رئیسه و اعضای اتاق های بازرگانی 

برگزار شد که به نظر می رسد اتفاقات مثبتی در این جلسه افتاده باشد.
در پی این جلسه، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران روزیکشنبه با انتشار 
اطلاعیه ای ضمن تعهد به پی گیری مشکلات صادرکنندگان در چارچوب منافع ملی اقتصاد 

کشور، از تمامی صادرکنندگان اکیداٌ درخواست کرده تا نسبت به تداوم ارائه ارز صادراتی خود 
در سامانه نیما بصورت منظم و مستمر اقدام کنند.

در این اطلاعیه تاکید شده: "هر صادرکننده ای بسته به نوع ارز، ماهیت کالای صادراتی، 
مقصد صادرات، میزان صادرات و هزینه تمام شده کالای خود، نسبت به نرخ گذاری ارز 
حاصله مختار و صالح است و اتاق ایران امید دارد تا با همکاری بانک مرکزی، نگرانی های 
پیش روی تولیدکنندگان و صادرکنندگان مرتفع شود و آن ها بتوانند بیش از پیش، با امید و 

اعتماد از عهده وظیفه تاریخی خود در بیشینه کردن درآمدهای ارزی کشور برآیند. "
اصرار برخی صادرکنندگان برای عدم رفع تعهد ارزی خود از راه های اعلام شده توسط بانک 
مرکزی پس از اتمام مهلت سه ماهه فارغ از اینکه ایرادات شان به این بخش نامه درست یا غلط 
باشد، تخطی از قانون است و عملا این افراد، با رعایت نکردن قانون از بازگشت ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصادی کشور سرباز می زنند. با توجه به اینکه صادرکنندگان، برای تولید 
کالاهای خود، تامین مواد اولیه، واردات مواد موردنیاز و ... از بسترهای ایجادشده در اقتصاد 
ایران بهره می برند، حداقل درخواست از آنان این است که ارز حاصل از صادرات خود را برای 

رشد و شکوفایی اقتصاد، به چرخه اقتصادی ایران بازگردانند.
با این حال، تاکید جدی بانک مرکزی و رئیس دفتر رئیس جمهور بر برخورد قانونی با 
صادرکنندگانی که نسبت به رفع تعهد ارزی اقدام نکنند، می تواند قطع ارائه خدمات و 
تسهیلاتی که در دستورالعمل مربوط به رفع تعهد ارزی تشریح شده باشد که در این صورت 

صادرکنندگان دیگر نمی توانند از خدمات اقتصادی ایران برای صادرات خود بهره ببرند.
با توجه به تاکید اتاق بازرگانی ایران بر ارائه ارز صادرکنندگان در سامانه نیما، باید دید که 
همه صادرکنندگان نسبت به بازگرداندن ارز حاصل از صادرات خود به چرخه اقتصادی کشور 
اقدام می کنند و در غیر این صورت دولت دسترسی آن ها به خدمات و تسهیلات مذکور را 

قطع خواهد کرد یا خیر؟

جدیت دولت در بازگشت ارز صادراتی

تسهیلاتصادرکنندگانمتخلفقطعمیشود؟
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گزارشی از اتفاقات عجیب این روزهای فوتسال ایران 

مدیریت فوتسال با چاقو و چماق هم 
بی صداست!

در سالن های برگزاری مسابقات فوتسال درگیری و فحاشی و اختلاف ها به اوج رسیده، اما 
گویی مدیریت در این حوزه همچنان اصرار به سکوت دارد.

 قانون بازنشستگی یکی از قوانین خوب مجلس شورای اسلامی در این چند سال اخیر است 
که جای را برای جوانان در عرصه مدیریتی کشور باز می کند. فدراسیون فوتبال هم با توجه به 
خصوصی  بودن خود مستثنی از این قانون نشد و تاج ریاست این فدراسیون توانست با توجه 
به ایثارگری خود همچنان به عنوان سکاندار اول فوتبال کشور باقی بماند. از طرف دیگر کمیته 
فوتسال که یکی از زیرمجموعه های این فدراسیون است مشمول این قانون شده و کفاشیان 
سرپرست کمیته فوتسال و ترابیان رئیس کمیته فوتسال رسماً  استعفا کردند. بعد از استعفای 
کفاشیان داوود پرهیزکار به عنوان سرپرست این کمیته انتخاب شد.  فوتسال ایران یکی از 
رشته های پرافتخار کشور است و این رشته سالهاست در صدر قاره کهن و سوم جهان ایستاده 
اما این رشته همیشه دارای حواشی و حوادث گوناگونی به خصوص در لیگ برتر بوده است، 
اما با توجه به حواشی زیای که در این رشته وجود دارد متاسفانه هیچ کسی در کمیته فوتسال 
جوابگوی این مسأله نیست .  مرحله پلی اف که برای اولین بار قرار است در لیگ برتر اجرا شود 
باعث شده که  لیگ ما دارای حساسیت و حواشی زیادی باشد و بازی ها در این چند هفته اخیر 
حواشی زیادی داشته و این موضوع باعث شده که در بازی هایی همچون گیتی پسند ارژن، 
سن ایچ آذرخش، شهروند مس و ...  حواشی زیادی به وجود آورد. حال با توجه به این حواشی ها 
اکثر باشگاه ها از نحوه نظارت کمیته فوتسال، سازمان لیگ به خصوص کمیته انضباطی گله مند 
هستند. که چرا با توجه به این اتفاقات هیچ کس چه رئیس کمیته فوتسال و چه سازمان لیگ 
و چه دبیر این کمیته حاضر به پاسخگویی و جلوگیری از این رفتارهای غیر ورزشی نیستند. 
جدیداً هم مدیرعامل باشگاه  اهورای بهبهان مدعی عدم پاسخگویی کاظم سلیمانی دبیر کمیته 
فوتسال و حتی توهین و فحاشی های وی  شده و از طرفی دیگر این مدیر عامل  مدعی شده که 
ناظر بازی های این تیم درخواست های غیرقانونی از این باشگاه داشته است و وی همچنین 
مدعی است هیچ کسی در کمیته فوتسال پاسخگو ما نیست  و وقتی هم  اعتراض خود را به گوش 
سلیمانی دبیر کمیته فوتسال می رسانیم وی باشگاه را تهدید به سقوط می کند.  داوود پرهیزکار  
که بعد از استعفای کفاشیان به عنوان سرپرست کمیته فوتسال انتخاب شده در مصاحبه ای که 
از وی خواسته چه تدابیری برای حواشی لیگ در این چند هفته اخیر اندیشیده اید که پرهیزکار 
در یک پاسخغیرناباورانه و  غیرمنطقی اعلام می کند مسائل لیگ فوتسال به من ارتباطی ندارد 
و حوزه مسئولیت من فقط تیم های ملی است. این نکته واقعاً جای تأمل دارد که چرا کسی را 
که حاضر نیست پاسخگوی حوزه عملکرد خود و زیر مجموعه اش باشد را به عنوان متولی و نفر 

اصلی فوتسال کشور انتخاب می کنند؟
 اما نکته بسیار مهمی که وجود دارد و همانطور که در گزارش آمده مرحله پلی آف قرار است 
امسال برای اولین بار در کشور برگزار شود و این موضوع لیگ ما را جذاب و از حساسیت هایی 
بالایی برخوردار کرده است. به این دلیل که فقط 8 تیم می توانند در این مرحله حضور یابند و 
قهرمان لیگ برتر در این مرحله شناخته می شود.  روز گذشته هفته بیست و چهارم لیگ برتر 
فوتسال با انجام 7 مسابقه در شهرهای مختلف پیگیری شد و در اصفهان بازی گیتی پسند 
اصفهان و شهروند ساری که با نتیجه ۲ - صفر به سود شهروند ساری در جریان بود در بین دو 
نیمه چند تماشاگر به رختکن شهروند ساری حمله کردند که موجب مصدومیت دو بازیکن 
این تیم شد .شهروندی ها حاضر به ادامه بازی نشدند و این بازی نیمه تمام ماند. همچنین 
شهرداری ساوه با شکست امروز سقوطش به لیگ یک قطعی شد. محمدعلی اسماعیل پور، 
سرمربی تیم فوتسال شهروند ساری در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس در مورد 
حواشی و حوادث اتفاق افتاده در بازی امروز تیم فوتسال گیتی پسند مقابل شهروندساری در 
رقابت های لیگ برتر فوتسال گفت: بعد از اتمام نیمه اول که داور بازی سوت پایان این نیمه را 
زد یکی از اعضای کادر فنی تیم گیتی پسند به قصد اعتراض به سمت بازیکنان ما آمد. وی در 
ادامه گفت: بازیکنان گیتی پسند وقتی عکس العمل اعتراض یکی از اعضای کادر فنی خود را 
دیدند همگی آنها به سمت بازیکنان ما حمله ور شده و این موضوع باعث شد جو سالن پیروزی 
اصفهان متشنج شود. سرمربی تیم فوتسال شهروند ساری گفت: بعد از درگیری بازیکنان تیم 
گیتی پسند و این شلوغی ها درب خروجی سالن به رختکن هم از سوی مسئولان سالن پیروزی 
بسته شد و این بار تماشاگران این بازی هم به جمع این شلوغی ها اضافه و همگی آنها با چوب و 
چاقو ما را مورد ضرب و شتم شدید قرار دادند و در حال حاضر سه بازیکن ما در بیمارستان تحت 
مداوا قرار گرفته اند.  حال سوالی که مطرح است چرا هیچ یک از مسئولان کمیته فوتسال حاضر 
به پاسخگویی نیستندکه راهکار  آنها با توجه به حواشی و اختلاف نظرها و حساسیت هایی که در 

این چند هفته اخیر در لیگ برتر اتفاق افتاده چیست؟ 

معاون آموزش و پرورش استان قم خبرداد

برگزاری مسابقات ورزشی دانش آموزان پسر 
کشور در قم 

معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: سی و ششمین دوره 
مسابقات ورزشی دانش آموزان پسر کشور برای دومین سال به میزبانی این استان، در بهمن ماه 

سال جاری برگزار می شود.
مجتبی رمضان بیگی روز دوشنبه در جمع خبرنگاران، افزود: این مسابقات با حضور ۲ هزار 
تَن از دانش آموزان، مربیان و داوران به مدت ۲ روز و با شعار »دانش آموز ورزشکار، آینده روشن، 
40 سال افتخار« در قم ترتیب می یابد. وی اضافه کرد: مسابقات ملی در فصل تابستان برگزار 
می شود و امسال برای نخستین بار به مناسبت چهلمین سال پیروزی انقلاب، این مسابقات در 
بهمن ماه ترتیب یافته است. وی ادامه داد: دانش آموزان شرکت کننده پنجم بهمن وارد قم می 
شوند و مسابقات 13 بهمن ماه با معرفی برگزیده های رشته های مختلف به کار خود پایان می 
دهد. رمضان بیگی بیان کرد: این دوره از مسابقات در چهار رشته ورزشی بسکتبال، کبدی، 
کشتی پهلوانی و زورخانه ای و لَنگ برگزار می شود و در هر رشته ورزشی به ترتیب ۲5، ۲9، ۲8 
و 13 استان حضور دارند. وی، مکان های ورزشی برگزاری این مسابقات را سالن های ورزشی 
آموزش و پرورش ذکر کرد و افزود: پردیس فرهنگیان حضرت معصومه)س( و آیت الله طالقانی 
و خانه معلم شماره یک محل اسکان دانش آموزان و عوامل برگزاری مسابقات می باشد و هزینه 
مسابقات نیز از محل ورزش دانش آموزی تامین شده است. وی افزود: ۲0 کمیته از جمله کمیته 
های تغذیه، استقبال، امینت و حراست، فرهنگی، تجهیزات، تدارکات و پزشکی مسئول اجرای 
مسابقات هستند. به گفته معاون آموزش و پرورش قم، زیارت حرم حضرت معصومه)س(، حضور 
در مسجد جمکران و همچنین برگزاری یادواره 6 هزار شهید استان قم برای شرکت کنندگان در 
نظر گرفته شده است. وی خاطرنشان کرد: سی و سومین دوره مسابقات ورزشی دانش آموزان 
دختران و پسران کشور در ۲ رشته بدمینتون و تنیس روی میز و در مقاطع ابتدایی و متوسطه در 
مردادماه سال 95 در قم برگزار شد. وی گفت: در چندسال گذشته روند استانداردسازی فضاها 
و تجهیزات خوب پیش رفته و حدود چهار میلیارد ریال وسایل ورزشی خریداری و بین مدارس 
توزیع شده است. رمضان بیگی افزود: در حال حاضر بیش از 80 سالن ورزشی متعلق به آموزش 
و پرورش در قم فعال می باشد و حدود ۲0 فضای ورزشی نیز در حال ساخت است.  وی در پایان 
بیان کرد: سالن ورزشی آوزش و پرورش به هیچ نهادی اجاره داده نشده است و در صورتی که 
مدرسه ای دارای سالن ورزشی باشد، زنگ ورزش در آن سالن و در غیراینصورت در حیاط مدرسه 
برگزار می شود. جمعیت دانش آموزی استان قم در سال تحصیلی 98-97 حدود ۲56 هزار تن 
است که 95 درصد در شهر و پنج درصد در مناطق روستایی مشغول به تحصیل هستند. از کل 
جمعیت دانش آموزی، 89 درصد در مدارس دولتی و 11 درصد در مدارس غیردولتی حضور 
دارند که حدود 1۲۲ هزار تن معادل بیش از 50 درصد از دانش آموزان در مقطع ابتدایی، حدود 

50 هزار تن در متوسطه اول و 34 هزار تن در متوسطه دوم مشغول به تحصیل هستند.

حسین صبوری مطرح کرد

کادر فنی تیم ملی همه را می بینند جز بازیکنان 
تیم محمد سیما

سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیما با ابراز گلایه از عدم دعوت از بازیکنان این تیم به تیم 
ملی گفت: کادر فنی تیم ملی همه را می بینند جز بازیکنان تیم محمد سیما.

حسین صبوری اظهار داشت: فهرست جدید تیم ملی فوتسال اعلام شده و باز هم نامی از 
بازیکنان تیم سوهان محمد سیما در این فهرست به چشم نمی خورد در حالی که نتایج و عملکرد 
فنی تیم ما در هفته های اخیر گویای همه چیز است. وی افزود: من برای کادر فنی تیم ملی 
احترام خاصی قائل هستم اما عقیده دارم کادر فنی تیم ملی همه را می بینند جز بازیکنان تیم 
محمد سیما. در تیم ما در هفته های اخیر چند بازیکن عملکرد بسیار خوبی داشته اند و تیم ما 
نیز نتایج قابل توجهی گرفته اما آیا تیم رده پنجم جدول که 3 امتیاز با رده سوم جدول فاصله دارد 
مستحق داشتن حداقل یک بازیکن در تیم ملی نیست؟ سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد 
سیمای قم گفت: در فهرست تیم ملی بازیکنانی از باشگاه های مختلف حضور دارند و عقیده 
دارم تیم سوهان محمد سیمای قم می توانست در این فهرست سهم داشته باشد و حداقل به 
بازیکنان ما فرصت داده شود. صبوری بیان داشت: به هیچ عنوان به تبعیض در مورد دعوت به 
تیم ملی اعتقادی ندارم و کادر فنی تیم ملی، کادری باشخصیت و برجسته هستند اما احساس 
می کنم شاید مشکل کادر تیم ملی این بوده که بازی های ما را ندیده اند. ما بازیکنان شایسته ای 
داریم که در مقایسه با بخشی از بازیکنان دعوت شده در فهرست فعلی، بازیکنان باکیفیت تری 
هستند. وی عنوان کرد: بازیکنان تیمی که در تنگنا قرار دارد و توانسته در جمع تیم های 
بالانشین لیگ باشد دیگر باید چه کنند که تیم ملی آن ها را ببیند؟ امیدوارم در آینده این فرصت 

به بازیکنان ما هم داده شود.

رئیس هیات هاکی استان قم :

هاکی قم در رده پایه جزءبرترین های کشور است
رئیس هیات هاکی استان قم گفت: با وجود سابقه کم استان در این رشته ورزشی، هاکی قم 

در رده پایه جزء برترین های کشور تبدیل شده است.
جعفر جعفری مجد با بیان اینکه رشته هاکی در قم از جمله رشته های جوان است افزود: 
هیات هاکی استان به ویژه در مقطع پایه خود را به عنوان یک قدرت در هاکی معرفی کرده است 
به گونه ای که در سه سال گذشته، در بخش مسابقات رده سنی مدارس همواره جزو سه تیم برتر 
کشور بوده است. وی گفت: درحالی برخی استانها در رشته هاکی دارای ورزشکاران پیشکسوت 
هستند ولی میانگین سنی ورزشکاران در این استان کمتر از 30 سال است و این استان بالاتر از 
30 سال بازیکن هاکی ندارد. وی ، آینده این ورزش در قم را خوب دانست و ادامه داد: به دلیل 
پشتوانه سازی مناسب در هاکی انتظار داریم تا ۲ سال آینده هاکی دراین استان به یکی از قدرت 

های مهم در لیگ برتر کشور تبدیل شود.

برانکو ایوانکوویچ:

دلیل ندارد ایران به فینال جام ملت هانرود
 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس ضمن تشریح آخرین وضعیت 
این تیم در نقل و انتقالات نیم فصل دوم لیگ هجدهم گفت: 
با بودیمیر  گادوین منشا جدا شده و در مراحل پایانی توافق 

مهاجم کُروات هستیم.
به  خبری  نشست  یک  در  دوشنبه  دیروز  ایوانکوویچ  برانکو 
سئوالات مختلف خبرنگاران در ارتباط با شرایط این تیم پاسخ 

داد که مشروح گفتگوی وی در ادامه می آید:
چرا نشست خبری گذاشتیم؟

برانکو گفت: از پنجشنبه گذشته تمرینات را شروع کردیم و 
امکان برگزاری نشست خبری به خاطر تعطیلات نبود. روز بعد 
هم تمرینات را به زمین نفت منتقل کردیم که امکان برگزاری 
نشست  نبود. تصمیم گرفتیم یک  روز قبل از اردوی قطر این 

نشست را برگزار کنیم.
26 بازیکن را معرفی کردیم

وی افزود: لیست بازیکنانی که روی آنها برای نیم فصل دوم 
حساب کرده ایم به دوستان داده ایم. همینطور برنامه آماده سازی 

در قطر. در لیست ۲6 بازیکن داریم. دو بازیکن مصدوم داریم.
از چالش ها نمی ترسیم

سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: از برنامه بازی ها خبر نداریم 
ولی فکر می کنم بازی ها فشرده باشد چون هم باید در لیگ، 
هم جام حذفی و هم در آسیا بازی کنیم. هدف ما همیشه همان 
است که بود یعنی جنگیدن برای قهرمانی بیشتر و بردهای 
بیشتر. از این مسئولیتمان فرار نمی کنیم. این بدهی ای است 
که در قبال هواداران داریم. همینطور بزرگی باشگاه این وظیفه 
را بر گردن ما می گذارد. از چالش ها نمی ترسیم و دنبال توجیه 
و بهانه نیستیم. می دانیم که کار سخت است و شکی در این 
نیست. الان سه تیم در یک سطح هستند. پرسپولیس، سپاهان 

و پدیده. 
پنج تیم برای قهرمانی می جنگند

وی گفت: تراکتور و استقلال هم به صدر نزدیک هستند. 5 تیم 
برای قهرمانی می جنگند. اولین بازی ما مقابل سپیدرود در جام 
حذفی خواهد بود. 11 بهمن ماه این بازی خواهد بود. احتمالا 
بدون ملی پوشان بازی می کنیم اما آماده ایم و کادر خوبی از 
بازیکنان را داریم. امکان این نبود که بازی های عقب افتاده را 

قبل از این برگزار کنیم.
کدام بازیکنان جدا شدند؟

سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: گادوین منشا، علوان زاده و 
یک بازیکن دیگر از پرسپولیس رفته اند. نادری به صورت قرضی 
به پرسپولیس آمده است و در مراحل پایانی توافق با بودیمیر 

بازیکن خارجی هستیم.
چرا قطر را انتخاب کردید؟

اردوی  به عنوان محل  انتخاب قطر  برانکو همچنین دلایل 
برای  لازم  امکانات  تمام  گفت:  و  کرد  تشریح  را  پرسپولیس 
تمرینات در قطر فراهم است. از لحاظ قیمتی هم قطر با ترکیه 

تقریبا یکسان است.
دلیل انتخاب یک مهاجم خارجی

مهدی  باوجود  پرسپولیس  در  بودیمیر  حضور  درباره  وی 
شریفی تاکید کرد: قبلا نام قوچان نژاد هم مطرح بود. الان 
هم نام بودیمیر مطرح شده است. برای هر پست وقتی دنبال 
بازیکن باشیم، دو سه بازیکن مطرح است. به طور قطع گرانترین 
بازیکن در گزینه های ما مارکو فوتاکس بود. باشگاه پرسپولیس 
موضوع  این  به  دارد.  مشخصی  بودجه  که  است  باشگاهی 
احترام می گذارم. اصلا دلم نمی خواهد این سقف شکسته 
شود و اعدادی مطرح شود که بعدا نتوانیم جوابگو باشیم. بین 
بودیمیر و قوچان نژاد هم تفاوتشان در این است که بودیمیر در 
حال حاضر بیشتر مورد نیاز ما است چون او بازیکن محوطه 8 
قدم است و گل می زند و حداقل تا الان می زده است. قد او 
بالای 190 سانتیمتر است و انتظار دارم راحت و سریع خودش 
را با نحوه بازی ما تطبیق بدهد. برای همین کفه ترازو به سمت 
بودیمیر رفت نه قوچان نژاد نه اینکه او کُروات است. البته او را به 
خوبی می شناسم. خیلی طرفدار آوردن بازیکن خارجی نیستم 

ولی همه چیز به بودجه باشگاه بستگی دارد. 

سه بازیکن خارجی خوب داریم
برانکو گفت: کلا سه بازیکن خارجی داریم. بشار، رادوشوویچ و 
اگر بشود بودیمیر. او بازیکن باتجربه است و در فوتبال دنیا بوده 
است. رادو هم دروازه بان خوبی است که هدفمند او را به عنوان 
جانشین بیرانوند آورده ایم. بشار هم بازیکن جوان و آینده داری 
صرف  مهاجم  شریفی  گفت:  شریفی  خصوص  در  است.وی 

نیست. او بازیکن کناره ها و هافبک نفوذی است مثل ترابی.
چرا گادوین منشا را کنار گذاشتید؟

سرمربی پرسپولیس درباره کنار گذاشتن گادوین منشا گفت: 
این تصمیم من بوده است. طبیعی است که من تصمیم می گیرم. 
هیچ شکی نداریم که منشا خدمت زیادی به پرسپولیس کرد. از 
همینجا از این بازیکن تشکر می کنم اما پرسپولیس باشگاهی 
است که مدام دنبال بهترها و با کیفیت ترها است. شاید روش بازی 
پرسپولیس جوابگوی منشا نبوده است. اینکه فلسفه و دیدگاه 
پرسپولیس درست بوده است را نتایج نشان داده است. ما فلسفه 
خود را عوض نمی کنیم نه به خاطر یک بازیکن و نه به خاطر یک 
شکست. بلکه بیشتر و محکمتر با روش خودمان کار می کنیم. از 
منشا انتظارات بیشتری داشتیم. او در ۲5 بازی که داشته ۲ گل 
زده است. به فولاد و الدحیل. ما از او قدردانی می کنیم. باشگاه 

مسیر خودش را دارد. منشا هم مسیر خودش را دارد. 
نمی دانم چرا جریمه شدم

برانکو درباره محروم شدنش از سوی کمیته انضباطی تصریح 
کرد: باید اعتراف کنم نمی دانم چرا جریمه شدم. نمی دانم چرا 
کامیابی نیا محروم شد. اگر یادتان باشد بعد از اولین بازی فینال 
آسیا، بلافاصله در نشست خبری به رئیس اجرایی مسابقات 
فیفا گفتم و بعد از بازی اول عدم رضایتم را نسبت به داور چینی 
اعلام کردم که به طور مستقیم در نتیجه تاثیرگذار بودند. آن 
داورها استحقاق قضاوت فینال لیگ قهرمانان آسیا را نداشتند. 
من تند صحبت کردم ولی هیچ اخطاری برایم نیامد. نمی دانم 
چرا اینجا محرومم کردند. نه بی ادبی کردم نه توهین. فقط 
عصبانیتم را به خاطر داوری ها اعلام کردم. این فقط یک مقایسه 
بود. مقایسه واکنشم برابر کنفدراسیون آسیا و لیگ خودمان. از 
سوی دیگر نمی دانم چرا کمال محروم شد. آیا مهاجم سپاهان 
هم محروم شد؟ )در این هنگام خبرنگاران گفتند بله کی روش 
است  قرار  اینکه  درباره  پرسپولیس  شد(سرمربی  محروم  هم 
5 بهمن همایشی برای مردم زلزله زده کرمانشاه برگزار کند، 
گفت: بله سخنرانی من ۲5 ژانویه است. موضوع سخنرانی این 
است چطور به موفقیت برسیم. برای کمک به حادثه زدگان هم 

ورزشکاران همیشه پیشگام بوده اند.
پاسخ به شایعات جذب علیرضا حقیقی

برانکو درباره شایعات پیرامون جذب علیرضا حقیقی اظهار 
کرد: علیرضا حقیقی در جام جهانی برزیل دروازه بان ثابت تیم 
ملی بود. نمی دانم در این مدت کجا بوده است. قطعا دروازه 
بان با کیفیتی است اما می دانم که چند سال است بازی نکرده 

است. البته این هم مشکل بزرگی نیست. گفتم که لیست ما در 
دروازه تکمیل است. بیرانوند، رادوشوویچ و درویشوند را داریم. اگر 

دروازه بانی بخواهیم بگیریم دنبال گزینه های جوان می رویم. 
راه کار برای کم کارت گرفتن بازیکنان

وی در خصوص اینکه اکثر کارت های بازیکنان پرسپولیس 
به خاطر اعتراض است نه خطا، گفت: این صحبت شما تئوری 
است. فکر نکنم منظور شما این باشد که به بازیکنانم بگویم به 
داور حمله کنید. بازیکنان محترم هستند و خودشان هم بلد 
هستند داوری کنند. باید بدانیم بازیکن در طول بازی تحت 
فشار و استرس است. یکی آرامتر واکنش نشان می دهد یکی 
طوفانی تر. اما خودتان واکنش هواداران را هم ببینید. هواداران 
که توافق نکرده اند علیه یک داور واکنش نشان بدهند. بازیکنان 
حرفه ای هستند و از پاداش هایی که می گیرند زندگی می 
کنند. طبیعی است مقابل هر بی عدالتی حساسیت نشان می 
دهند. نمی خواهم خشنتر مسئله را توصیف کنم. بازیکنان 
نمی توانند ببینند کسی با سرنوشتشان اینطور بازی می کند. 
اگر یادتان باشد زمانی که به پرسپولیس آمدم در 6 بازی اول، 4 
داور به خاطر عملکرد ضعیف مقابل پرسپولیس محروم شدند و 
پرسپولیس به همین خاطر انتهای جدول بود. خیلی کم مانده 
بود برانکو هم اخراج شود. طبیعی است باید حساسیت نسبت به 
این چیزها باشد. اشتباه داوری را درک می کنم بخصوص کمک 
داوران که سخت می توانند صحنه ها را ببینند ولی باور کنید 
بازیکنان و ما روی نیمکت خیلی خوب بلدیم و حس می کنیم 

تفاوت بین اشتباه سهوی و اشتباه عمدی.
منشا خودش تصمیم می گیرد کجا برود

برانکو درباره اینکه پرسپولیس منشا را به تیم های مدعی دیگر 
نمی دهد و قیمت صدور رضایتنامه این بازیکن، گفت: منشا در 
لیست ترانسفر تیم است و تصمیم خودش است که کدام تیم 
برود. ارزیابی باشگاه است که بخواهد چقدر برای انتقالش پول 
درخواست کند. همین که ایشان در لیست انتقالات قرار بگیرد، 
نمی توانم دخالتی در تصمیمش داشته باشم. از حریفانمان 
نگرانی ندارم. تمرکزم روی تیم و بازیکنان خودم است و تلاش 

می کنم روز به روز بهتر شویم.
سرمربی عراق شناخت خوبی از ایران دارد

وی در خصوص آغاز جام ملت های آسیا و تقابل ایران با عراق 
در این جام با وجود بشار رسن در ترکیب عراق، گفت: کاتانیچ 
سرمربی عراق رفیق من است. زمانی که در اسلوونی سرمربی 
شد بازیکن بسیار خوبی بود. او خودش را به عنوان مربی خوب 
نشان داده است. او منطقه ما را به خوبی می شناسد. 4 سال 
پیش سرمربی امارات بود. عراق به صورت سنتی تیم خوبی 
دارد. به جز بشار رسن و دو بازیکن دیگری که در ایران هستند، 
شناخت زیادی از عراق ندارم. طبیعی است باید مقابل هر تیمی 
بازی کرد. واضحتر بگویم دلیلی نمی بینم عراق بتواند ایران را 

شکست بدهد. 

دلیلی ندارد ایران فینالیست نشود
برانکو تصریح کرد: اینقدر می دانم ایران تیم خوبی دارد و 
همانطور که قبلا گفتم ایران می تواند به فینال برسد. ما با یک 
ملی پوش به فینال آسیا رسیدیم و دلیلی نمی بینم ایران آنقدر 

بلندپروازی نداشته باشد که به فینال جام ملت های آسیا برسد.
پاسخ به یک پرسش نقل و انتقالاتی

وی درباره اینکه گفته می شود پرسپولیس خریدهای کمی 
داشته است، گفت: ما بازیکنان زیادی گرفته ایم. سروش رفیعی، 
مهدی شیری، مهدی شریفی، مهدی ترابی، سعید کریمی، 
نادری و بودیمیر. می شود هفت بازیکن جدید که این کافی 
است. درست است چند نفر از آنها با ما تمرین کرده اند ولی به هر 
حال بازیکنان جدید هستند. اگر با بودیمیر هم به توافق برسیم 
به هدفمان رسیده ایم و تیم را بسته ایم. البته اگر بازیکن جوان 
خوبی هم ببینیم و ارزش سرمایه گذاری و صبر کردن را داشته 

باشد، آنرا جذب می کنیم. 
چرا حضور مریدی منتفی شد؟

سرمربی پرسپولیس درباره اینکه این تیم با عدم جذب سینا 
یادآور  خورد،  می  مشکل  به  نادری  ماهه  قرارداد 6  و  مریدی 
شد: فولاد حاضر نشد سینا مریدی را آزاد کند و یا مبلغ بالایی 
خواست. نادری را خودم خواستم به صورت قرضی بیاید تا 6 
ماه وضعیتش را بررسی کنیم. او در دو پست می تواند بازی کند 
یعنی در دفاع وسط یا دفاع چپ. ما دو پست را با نادری بستیم. 
برای همین او را جذب کردیم و تا 6 ماه دیگر هم محمد انصاری 

بهبود می یابد. 
بازیکن خارجی باید بهتری از داخلی ها باشد

بازیکنان  جذب  در  پرسپولیس  حواشی  خصوص  در  برانکو 
پرسپولیس  که  دادم  توضیح  اول  سال  کرد:  اظهار  خارجی 
بارسلونا نیست. باید خودم این را درک کنم. نمی خواهیم بازیکن 
خارجی بیاوریم صرفا به این خاطر که خارجی است و بهتر از 
بازیکنان فعلی ما نباشد. بازیکن درست و حسابی کمتر از یک، 
دو یا سه میلیون یورو نیست. پرسپولیس نمی تواند این رقم را 
بپردازد. به همین خاطر اصرار ندارم الکی بازیکن بیاوریم. بازیکن 
۲00 هزار دلاری خارجی بهتر از بازیکن ایرانی نیست مگر اینکه 
واقعا »بزنید در خال«. مثل بشار رسن که به خال زدیم. خودم هم 
اجازه نمی دهم بازیکنی از سقف تعیین شده بازیکن بیاوریم. 
بودیمیر در چارچوب همین سقف است و حتی ارزانتر از گادوین 

منشا.
با بشار رسن مذاکره می کنیم

وی درباره تمدید قرارداد بشار رسن گفت: او آینده دار است و 
وقتی از جام ملت ها برگشت با این بازیکن برای تمدید قرارداد 
به  تغییراتی رخ می دهد.  باشگاه مدام  مذاکره می شود. در 

همین خاطر گاهی اوقات به یکسری از کارها نمی رسیم. 
ترکیب پرسپولیس تغییر می کند؟

با  آیا  زنید.  می  پرسپولیس  تغییر  به  دست  سخت  »شما 
خریدهای جدید شاهد تغییرات زیادی در ترکیب پرسپولیس 
اینرا در  این سئوال گفت:  به  پاسخ  در  برانکو  بود؟«  خواهیم 
روزهای بعد می بینید. ما رقابت را افزایش داده ایم. رقابت برای 
هر پست خیلی زیاد است. انتظارم این است بازیکنان جدید 

انرژی مضاعفی به تیم بدهند.
مهدی طارمی و بازگشت به پرسپولیس

سرمربی پرسپولیس درباره مطرح شدن نام مهدی طارمی 
برای بازگشت به این تیم، یادآور شد: نمی دانم این صحبت ها از 
کجا و توسط چه کسانی شروع شد. مدیر برنامه او اصلا باشگاه 

نیامده و پیشنهادی نداده است. 
نمی توانیم منتظر بمانم

برانکو درباره اینکه نارضایتی قطری ها از طارمی بازگشت او را 
تقویت کرده است، گفت: فکر می کنید الغرافه مجانی او را آزاد 
می کند که بیاید؟ قطعا خیر. این پروسه ای است که نمی توانم 
منتظرش بمانم. پرسپولیس از تیم الغرافه بهتر است. شاید او دو 
برابر پرسپولیس در الغرافه قرارداد داشته باشد. اطلاع و پیشنهاد 
رسمی درباره طارمی ندارم. از طریق سایت ها و رسانه ها این 

مطلب عنوان می شود. دیگر به طارمی فکر نمی کنیم. 

 پرافتخارترین ورزشکار المپیکی ایران گفت: کمیته ملی المپیک من را برای 
عضویت در کمیته ورزشکاران OCA انتخاب کرده که در این بخش شانس 

زیادی برای موفقیت دارم.
هادی ساعی با بیان مطلب فوق گفت: شواری المپیک آسیا با ارسال نامه 
ای به تهران از برگزاری انتخابات کمیسیون ورزشکاران در اجلاس آتی خبر 
داده و خواستار معرفی یک نفر از ایران برای حضور در این انتخابات شد که 

کمیسیون ورزشکاران نیز بنده را معرفی کرد.
وی در مورد اینکه چقدر برای موفقیت در این کمیته شانس دارد گفت: با 
حمایتی که از سوی کمیته ملی المپیک صورت خواهد گرفت و ارتباطاتی که 
خودم در بخش بین المللی دارم، رسیدن به این مهم دور از دسترس نیست. 

امیدوارم بتوانم این کرسی را برای ورزش کشور کسب کنم.

مدیرفنی پیشین تیم ملی تکواندو در خصوص برگزاری مسابقات انتخابی 
تیم ملی گفت: برنامه بسیار خوبی بود که با نظر سرمربی تیم ملی طراحی 
و اجرا شد. دیدیم که در طول این رقابتها جوانان با آتیه از فرصت پیش آمده 
بهترین بهره را برده و خود را به اردوی تیم ملی تحمیل کردند. برخی چهره 

های صاحب نام نیز بازنده و حذف شدند.
ساعی ادامه داد: حسن برگزاری رقابتهای انتخابی همین است. وقتی 
فرصت رقابت را در محیطی برابر برای همه مدعیان فراهم می کنیم، به کسی 
معافیت بی دلیل نداده و همه باید از فیلتر انتخابی برای حضور در اردو بگذرند. 
همین می شود که بهترین ها به اردو می رسند. حضور در رقابتی با چنین 
سطح فنی عیار یک تکواندوکار را در شرایط فعلی نمایش می دهد و همین 
موضوع است که شرایط را برای انتخاب یک تیم ملی قدرتمند فراهم می کند. 
پرافتخارترین تکواندوکار ایران با اشاره به شرایط جدید مسابقات جهانی 
گفت: شرایط امتیازی جدید از یک سو و نزدیکی به المپیک و تاثیر زیاد نتایج 
این مسابقات در کسب سهمیه ها، نوید یک تورنمنت متفاوت به لحاظ کمی و 
کیفی را می دهد که رسیدن به سکوی قهرمانی بسیار سخت تر از قبل خواهد 
بود. کادر فنی تیم ملی باید تلاش خود را دو چندان کرده و با اجرای برنامه 
های متنوع تیمی سرحال و آماده را برای حضور در این میدان دشوار که آماده 

کند. 
ساعی در پایان گفت: متاسفانه مدتی است که برخی دوستان مواردی را 
در مطبوعات و رسانه ها مطرح می کنند که چندان صحیح نیست. آنها که 
در زمان مسئولیت خود بدترین ننایج تاریخ تکواندو را رقم زدند، بهتر است 
به جای انتقادات بی پایه و اساس سکوت کنند. وقتی خود دوستان هدایت 
تیم ملی را برعهده داشتند، همه حمایت کردند و اکنون نیز باید از فریبرز 
عسگری و همکارانش حمایت کرد تا تیم خود را به دور از حاشیه برای حضور 

در رقابتهای جهانی منچستر آماده کند. 

هادی ساعی:

شانس زیادی در انتخابات OCA دارم
ابراز امیدواری کرد این   سرمربی تیم فوتبال امید 
تیم بتواند با برگزاری چند دیدار تدارکاتی به شرایط 
مطلوبی برای حضور در مرحله انتخابی المپیک دست 

پیدا کند.
زلاتکو کرانچار در تشریح آخرین وضعیت تیم فوتبال 
امید گفت: تلاش ما این است که بتوانیم در راستای 
آماده سازی تیم امید گام های مثبتی برداریم. اردویی 
که در قطر خواهیم داشت ارزیابی نهایی در مورد تیم 

امید را به ما خواهد داد.
سرمربی تیم فوتبال امید خاطرنشان کرد: بازیکنان 
کنند  باور  را  خودشان  روانی  و  روحی  نظر  از  باید  ما 
تا نتیجه کسب شود. در دو اردوی دیگری که پیش 
رو داریم بازیکنان باید تلاش کنند از نظر تکنیکی و 

تاکتیکی به شرایط مطلوب برسند.
وی در مورد حضور نداشتن بازیکنان تیم امید در 
ترکیب تیم بزرگسالان برای جام ملت ها و حضور عراقی 
ها گفت:  عراقی ها نیاز داشتند که این بازیکنان را 
بردند اما شرایط تیم ملی ایران فرق می کند. مثلا در 
بازی های آسیایی ما تلاش کردیم با تیم زیر ۲1 سال 
به مسابقات برویم نه ۲3 سال. کره جنوبی 4 بازیکن از 
جام جهانی آورده بود اینها مربوط به اهداف مربی تیم  

کرانچار خاطرنشان کرد: بعد از جام ملت های آسیا تیم ملی بزرگسالان تورنمنت خاصی نخواهد داشت و اولویت 
به تیم امید خواهد رسید. آقای تاج به عنوان رئیس فدراسیون با برنامه ما آشنایی کامل دارند و خوب هم حمایت 

کردند.

زلاتکو کرانچار:

بعد از جام ملت ها اولویت با تیم امید است

تهران- ایرنا- مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: از روزی 
که از جمع آبی پوشان جدا شدم دیگر از فوتبال بازی کردن لذت 

نمی بردم.
»حنیف عمران زاده« پس از آویزان کردن کفش هایش در بازی 
یادبود ایرج دانایی فر و بهرام شفیع پا به توپ شد اما با روزهای خوب 
فوتبالی اش فاصله زیادی دارد و اضافه وزن زیادی پیدا کرده است. 

گفت و گوی ایرنا با مدافع پیشین استقلال را در زیر می خوانید:
* از بازی یادبود ایرج دانایی فر و بهرام شفیع شروع کنیم.

 همیشه کار خیر زیباست اما کاش این بازی ها در زمان زنده بودن 
افراد برگزار شود تا با از زحماتی که سال ها کشیده اند تقدیر شود 
وگرنه وقتی در جمع ما نیستند مراسم بزرگ داشت چه فایده ای 

دارد؟
* دوری از فوتبال حسابی روی آمادگی جسمانی ات تاثیر 

گذاشته است. اضافه وزنت مشهود بود.
 متاسفانه همین طور است. در این مدت تمرین نکردم. باید 

فکری به حال خودم کنم. تصمیم گرفته ام از این هفته هر روز 
تمرین کنم تا شرایط فیزیکی ام را حفظ کنم.

* یارگیری من تو من با عادل فردوسی پور داشتی، چند بار 
هم با خطا کنترلش کردی.

 چند بار روی این بنده خدا خطا کردم که یک بارش خیلی بد بود.
تمام  بازی گفت عمران زاده تلافی  از  بعد  پور  * فردوسی 
انتقاداتی که در گزارش هایم انجام داده بودم با خطاهایش کرد.
 از عمد نمی زدم. در یک صحنه وقتی می خواست به هوا بپرد 
غیرعمدی پایم را روی پاش گذاشتم که فریادش بلند شد. بنده 
خدا رنگش پرید و خیلی ترسیده بود. خدا به او رحم کرد. اگر 
کمی محکم تر پریده بودم آشیل پایش پاره می شد. بعد از بازی 

عذرخواهی کردم.
* از اینکه فوتبال را کنار گذاشتی پشیمان نیستی؟

 نه. احساس می کنم در بهترین زمان فوتبال را کنار گذاشتم. 
بعد از اینکه از استقلال رفتم، دیگر حسی نسبت به بازی فوتبال 
نداشتم. دیگر از فوتبال لذت نمی بردم. برای این کار خیلی فکر 
کردم، با همسرم مشورت کردم. 6 بار با هم صحبت کردیم و در 

نهایت تصمیم گرفتم تا برای همیشه کفش هایم را آویزان کنم.
* به تمام آرزوهایت در فوتبال رسیدی؟

 خدا را شکر به آن چه می خواستم رسیدم. سال ها در بهترین 
تیم ایران بازی کردم و این برای من بزرگ ترین افتخار محسوب 
می شود. با جرات می گویم هرچه در تمام این سال ها در فوتبال و 
استقلال به دست آورده ام در کنار هواداران این تیم بوده است. چه 
زمانی که در استقلال بودم و چه الان که در این تیم نیستم به من 

لطف داشته اند و این برایم بزرگ ترین افتخار است.

* استقلال در نیم فصل اول لیگ برتر پنجم شد. نظرت 
چیست؟

 این جایگاه شایسته نام استقلال نیست اما این تیم مهره های 
بزرگی را از دست داد و همین مساله باعث شد بازی های خوبی ارائه 
ندهد. رفتن امید ابراهیمی، سرور جپاروف، مامه تیام، سیدمجید 
حسینی و امید نورافکن شرایط را برای استقلال سخت کرد اما 
اوج برساند و شاهد  به دوران  را  تیم  بازهم  امیدوارم وینفرد شفر 

قهرمانی استقلال در لیگ برتر باشیم.
* این اتفاق رخ خواهد داد؟

استقلال  رقیبان سرسختی پیش روی  این است که  واقعیت   
هستند اما در فوتبال هیچ چیز قابل پیش بینی نیست. فصل 
گذشته استقلال در نیم فصل دوم عالی بود که نتایج فوق العاده 
ای به دست آورد. امیدوارم این اتفاق تکرار شود. بازی های زیادی 
تا پایان فصل باقی مانده است و اگر استقلال تقویت شود موفقیت 

دور از دسترس نیست.
* نظرت درباره گروه سخت استقلال در لیگ قهرمانان آسیا 

چیست؟
 این درست که گروه استقلال سخت است اما تیم هایی که با آبی 
پوشان همگروه هستند از نام استقلال وحشت دارند و به خوبی 
می دانند رویارویی با پرافتخارترین تیم ایران در قاره آسیا کار راحتی 
نیست. پارسال نیز آبی پوشان شرایط مشابهی را تجربه کردند اما با 

شایستگی به عنوان تیم اول راهی مرحله بعد این رقابت ها شدند.
* فرهاد مجیدی نیز به جمع کادر فنی باشگاه استقلال 

اضافه شد.
 از این بابت بسیار خوشحالم و حتم دارم فرهاد مجیدی می تواند 

به این تیم کمک کند. او یکی از بازیکنان بزرگ استقلال بوده است 
که برای این تیم زحمات زیادی کشیده است و همواره علاقه زیادی 
به او داشته ام. حضور این چهره به محبوبیت نیمکت استقلال 

کمک زیادی خواهد کرد.
* از مدیران باشگاه استقلال ناراحت بودی؟

 چند وقت پیش به دفتر باشگاه استقلال رفتم و پس از مذاکره با 
مسئولان این تیم بخش زیادی از مطالبات خودم را بخشیدم. آن 
ها چکی به من دادند که بعد از گذشت چند ماه هنوز پاس نشده 
است. دلیل آن را نمی دانم. خیلی ها پول گرفتند اما تا به من رسید 
اتفاقی رخ نداد. کم کم دارم عصبی می شوم و این هفته به باشگاه 

استقلال خواهم رفت تا هر طور شده پول بگیرم.
* از تیم ملی بگو، جام ملت های آسیا شروع شده است.

 تیم ملی خوبی داریم. تیمی که بازیکنان و مربی توانمدی در آن 
حضور دارند و یکی از شانس های قهرمانی در این رقابت هاست.

* تیم ملی چقدر شانس قهرمانی دارد؟
 در فوتبال چیزی قابل پیش بینی نیست و نمی توان گفت چقدر 
شانس قهرمانی دارند اما به عنوان یک ایرانی آرزو می کنم تیم ملی 
کشورم با پشت سر گذاشت رقیبان ریز و درشت به طلسم 43 ساله 
قهرمان نشدن ایران در جام ملت ها پایان دهد و با دست پر به ایران 
بازگردد. همه پشتیبان تیم ملی هستند و آرزویشان قهرمانی جام 

ملت های آسیاست.
* چند سال پیش از کارلوس کی روش بابت دعوت نکردنت 

به تیم ملی انتقاد کردی؟
 هیچ وقت این کار را انجام ندادم و هر وقت به تیم ملی دعوت نمی 

شدم هم برای ایران آرزوی سربلندی می کردم.

حنیف عمران زاده:

 بدون استقلال فوتبال لذت نداشت
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برای موفقیت در امتحانات؛

تغذیه مناسب در کاهش استرس شب امتحان 
مفید است

داشتن آمادگی کافی برای امتحان، به میزان قابل توجهی از استرس و اضطراب مذکور 
می کاهد، علاوه بر این تغذیه مناسب نیز در کاهش اضطراب نقش بالایی دارد.

شب امتحان برای همه  دانشجویان با استرس و اضطراب همراه است. داشتن آمادگی 
کافی برای امتحان، به میزان قابل  توجهی از استرس و اضطراب مذکور می کاهد که 

تغذیه مناسب شب امتحان در کاهش اضطراب نقش بالایی دارد.
و  اضطراب ها  و  تنش  با  مقابله  برای  امتحان  شب  در  که  اهمیتی  حائز  نکات  از 
استرس های ناشی از امتحانات با توجه داشت، تغذیه مناسب است. مواد غذایی چون 
اسید چرب، امگا ۳، ویتامین های C و D، پتاسیم و منیزیم نیز مواد مغذی هستند که در 

پیشگیری از اضطراب و استرس نقش بالایی دارند.
مصرف میوه همچنین مغزها که دارای موادی چون منیزیم و روی هستند در کاهش 
استرس بسیار تأثیرگذار بوده و مصرف بالای میوه  به عملکرد بهتر مغز کمک می کند به 
همین دلیل توصیه می شود دانشجویان در ایام امتحان ها مصرف میوه ها را در برنامه 
غذایی روزانه  خود نیز بگنجانند. مصرف یک لیوان شیر و یا یک عدد سیب قبل از خواب 
نیز در شب امتحان به کاهش استرس کمک و در تغذیه مناسب نقش بسیار بالایی دارد. 
لبنیات، مواد مغذی دارای ویتامین C، آبمیوه، کنجد به همراه عسل و پنیر به همراه گردو 
نیز برای مصرف صبحانه ایام امتحان بسیار مفید است. اگر در حالت عادی تمایلی به 
خوردن صبحانه ندارید باید حتماً در روز امتحان برای کاهش اضطراب و استرس به تغذیه 
خود توجه داشته باشید. به طوری که با شروع امتحان باید تنها بر روی سؤالات تمرکز 

داشته باشید پس بنابراین باید حتماً قبل از امتحان صبحانه را میل کنید.
روزهایی که امتحان دارید شما نیازمند تحمل جسمی بالایی هستید برای همین 
غذاهایی که برای بهبود عملکرد مغز مفیدند را باید بخورید، متخصصان تغذیه بر اهمیت 
عادات غذایی سالم در این دوران پراسترس تأکید بسیار دارند. آنان معتقدند غذا و 
نوشیدنی مناسب می تواند انرژی، هوشیاری و تحملتان را در طول امتحان افزایش دهد. 
نخوردن صبحانه و یا رژیم غذایی نامناسب تحمل را کم کرده و فرد را کسل و عصبی 
می کند.  در شب امتحان غذاهایی که سرشار از پروتئین هستند، هشیاری شمارا افزایش 
می دهند ازجمله تخم مرغ، آجیل، ماست و پنیر از غذاهای سالمی هستند که پیش از 
امتحان باید مصرف کرد. غلات سبوس دار با شیر کم چرب، تخم مرغ با نان  و مربا، حلیم، 
فرنی یا بلغورِ جو نیز ترکیبات خوبی برای صبحانه هستند. دیگر غذا هایی که برای مغز 
مفیدند ماهی، گردو، بلوبری، تخمه ی آفتاب گردان، تخم کتان، میوه های خشک شده، 

انجیر و آلو هستند.
امتحان  از  وپیش  بپرهیزید  می دهند  کاهش  را  مغز  بازده  که  غذاهایی  خوردن  از 
غذاهایی که از آرد سفید درست  شده اند مانند بیسکویت، کیک و کلوچه مصرف نکنید، 
زیرابه زمان و انرژی زیادی برای هضم شدن نیاز دارند. همچنین خوراکی هایی که قندِ 
فراوان دارند مانند شکلات، شیرینی و دسر صرف نکنید. شب امتحان از مصرف گوشت 
پرهیز کنید، گوشت حاوی نوعی آمینواسید ضروری به نام ال تریپتوفان است که شمارا 
خواب آلود می کند. همچنین از مصرف برخی ترکیبات غذایی مانند پروتئین و نشاسته 
در کنار هم خودداری کنید. این مواد هنگامی که باهم مصرف می شوند به زمان بیشتری 

برای هضم شدن نیاز دارند.
کربوهیدرات ها زمانی که به تنهایی صرف شوند بیشتر خاصیت آرام بخش دارند تا 
هشیار کننده. بنابراین برای شب امتحان انتخاب خوبی هستند اما برای روز امتحان 
و  برنج  مانند  کربوهیدرات هایی  از  زیادی  میزان  مصرف  به علاوه  نیستند.  مناسب 

سیب زمینی شمارا سنگین و خواب آلود می کند.
قبل از امتحان و در طول امتحان آب کافی بنوشید. چایِ بدون شکر هم خوب است. 
کمبود آب موجب کاهش تمرکز، ضعف و تحلیل انرژی تان می شود. منتظر نمانید که 
تشنه شوید بعد آب بنوشید؛ تشنگی، خود از نشانه های کمبود آب است. لیموناد و 
نوشابه های گازدار ننوشید. کافئین نیز مصرف نکنید؛ زیرا اضطراب شما را افزایش 
می دهد، البته اگر به مصرف منظم قهوه عادت دارید، نوشیدن یک یا دو فنجانِ کوچک 
قهوه اشکالی ندارد. بهتر است در کنار قهوه تان خوراکی سالمی هم بگنجانید. اگر 
مصرف قهوه را ناگهانی قطع کنید ممکن است با سردرد ناشی از کمبود کافئین مواجه 

شوید.
خوراکی مقوی همراه داشته باشید. در بعضی از امتحانات طولانی مدت مثل کنکور 
که اجازه دارید با خودتان خوراکی به همراه داشته باشید، خوراکی های سالمی مانند 
پروتئین بار، انرژی بار، آجیل، بادام، گردو یا میوه با خود ببرید تا بتوانید تجدید قوا کنید. 
به یاد داشته باشد انرژیِ کاذبی که از شکلات و شیرینی حاصل می شود به سرعت افت 

می کند و در حین امتحان ناگهان انرژی تان به شدت کاهش می یابد.
حتماً خواب کافی داشته باشید . بعد از اینکه فهمیدیم شب امتحان چه بخوریم ، 
حالا باید گفت که خواب کافی هم اهمیت زیادی دارد. اکثر دانشجویان و دانش آموزان 
شب امتحان تا دیروقت درس می خوانند، به این امید که اندکی اطلاعات بیشتر در مغز 
خسته شان بچپانند. به جای این کار بهتر است از ساعات اولیه ی عصر، درس خواندن 
را کنار بگذارید و به خودتان سخت نگیرید. شام بخورید، لباس های تان را حاضر کنید، 
وسایل تان را جمع کنید، دوش بگیرید، ساعت را سرِ زنگ بگذارید و زود به رختخواب 
بروید. شما هرچه می توانستید انجام دادید. برای اینکه روز امتحان بهترین عملکرد را 
داشته باشید نه تنها به انرژی ای که از تغذیه سالم تامین می شود نیاز دارید؛ خواب کافی 

و راحت نیز برای تان ضروری است.

حساسیت پوستی ناشی از رژیم کتو

رژیم غذایی کتوژنیک می تواند موجب 
خارش پوستی شود

رژیم کتو یک رژیم غذایی نسبتاً سخت است. در حالی که می تواند به کاهش وزن کمک 
کند، ممکن است موجب عوارضی چون اسهال، آنفلوانزای کتو و تنفس بد ناشی از رژیم 
غذایی کتو شود. ظاهراً باید خارش پوستی ناشی از این رژیم را نیز به این لیست اضافه 

کنیم، که حتی به نظر بدتر از خارج شدن از منزل با بوی بد دهان شبیه استون می رسد!
در رژیم کتوژنیک )کتو( منبع سوخت بدن که از آن برای تأمین انرژی روزانه استفاده 
جایگزین  پرچرب  غذایی  مواد  و  می کند  تغییر  چربی ها  به  )قند(  گلوکز  از  می شود 
کربوهیدرات ها می شوند. رژیم کتو یک رژیم غذایی نسبتاً سخت است. در حالی که 
می تواند به کاهش وزن کمک کند، ممکن است موجب بروز تأثیرات دیگری که کمتر از 
تأثیرات مثبت هستند، شود: مانند اسهال، آنفلوانزای کتو و تنفس بد ناشی از رژیم غذایی 
کتو. ظاهراً باید خارش پوستی ناشی از این رژیم را نیز به این لیست اضافه کنیم، که حتی به 

نظر بدتر از خارج شدن از منزل با بوی بد دهان شبیه استون می رسد!
 تاثیر رژیم غذایی کتوژنیک بر پوست

صبر کنید، خارش پوستی کتو؟
خارش شدید پیگمنتوزا ناشی از رژیم کتو، یک بیماری التهابی پوستی نادر است که اغلب 
با علائم قرمزی و ورم هایی همراه خارش، روی گردن، پشت و بر روی شکم نمایان می شود.
در حالی که علت دقیق این تحریک پوستی نامشخص است، اما می تواند مربوط به 
کتوزیس باشد )حالتی که در طول آن بدن شما به جای سوزاندن کربوهیدرات ها برای تأمین 

سوخت بدن، چربی ها را می سوزاند و به آن رژیم کتو می گویند(.
طبق تحقیقات احتمال بروز این بیماری در برخی افراد بیشتر از دیگران است، که اغلب 

زنان آسیایی در سن 20 تا ۳0 سالگی دچار آن می شوند.
خارش پوستی کتو دقیقاً شبیه کدام بیماری عمل می کند؟

معمولًا خارش پوستی کتو با اگزما اشتباه گرفته می شود، کتو به صورت خارش و قرمزی، 
بر روی گردن، بازوها، زیر بغل، قفسه سینه، و کمر ظاهر می شود. با گذشت زمان، محل 

خارش می توانند قهوه ای یا به صورت رنگدانه ای شوند.
چگونه رژیم کتو می تواند باعث بروز راش های ناشی از آن شود؟

رژیم کتویی لزوماً باعث بروز خارش نمی شود، این فقط به افرادی که در حال پیروی از این 
رژیم غذایی هستند بستگی دارد و می تواند باعث تغییر در روده شود.

نکته این است که تغییر میکروبیوم روده، مجموعه ای از باکتری های طبیعی که در روده ما 
زندگی می کنند، سبب التهاب در بدن می شوند و واکنش آن روی پوست ما ظاهر و موجب 

گسترش خارش پوستی می گردد.
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با این وجود، مصرف رژیم غذایی کتو تنها راه برای تجربه کتوزیس نیست. اگرچه، افرادی 
که رژیم غذایی روزه داری و یا دیابت دارند ممکن است به احتمال زیاد سطح کتون زیادی 
داشته باشند. حذف کربوهیدرات ها، بدون توجه به رژیم غذایی که شما دنبال می کنید، 
ممکن است به کتوزیس منجر شود. با این حال، با توجه به افرادی که رژیم غذایی کتو را 
دنبال می کنند، گزارش هایی از افزایش شمار افراد دچار خارش پوستی کتو وجود دارد، 
هرچند این وضعیت هنوز بسیار نادر است. در حال حاضر تحقیقات کافی برای درک 
این مطلب وجود ندارد که چرا فقط بعضی از افراد که این رژیم را دنبال می کنند، مستعد 

خارش های پوستی اند.
بنابراین ... چگونه می توانیم از بروز حساسیت های کتو خلاص شویم؟

گاهی اوقات حساسیت کتو خود به خود از بین می رود، اما اگر شما در معرض هر 
نوع از این حساسیت ها هستید که در عرض دو هفته بهبود نیافته است، وقت آن است 
که به متخصصین پوست مراجعه کنید. آن ها می توانند علائم حساسیت را، با توجه به 
تشخیص شان، درمان کنند. اگر شما مظنون به بیماری راش های پوستی کتو هستید، 
دوباره می گوییم که بسیار نادر است، ممکن است پیشنهاد پزشکان برای شما اضافه شدن 
کربوهیدرات بیشتری به رژیم غذایی تان باشد. بر اساس گزارش یک مورد در مجله پزشکی 
و بهداشت عمومی، زنی 4۳ ساله که رژیم کتو را برای کاهش وزن آغاز کرده بود، دچار این 
نوع حساسیت شد. پس از چند طرح درمانی، مانند قطع مصرف آجیل، تعویض شامپو و 

استفاده از کرم ها، اضافه کردن کربوهیدرات ها به رژیم غذایی، آن را تسکین داد.
شرایط نگران کننده پوستی پس از 40 سالگی

در یک گزارش متفاوت در مجله پزشکی دیگری، یک زن ۳1 ساله خارش شدیدی در 
کمر، گردن و ناحیه سینه خود داشت. این زن ایام روزه داری رمضان را پشت سر گذاشت، و 

در آخر، حساسیت پوستی نیز ناپدید شد.

درد لگن یکی از مشکلات شایع دستگاه اسکلتی- عضلانی 
است که بیشتر در سنین 40 تا 60 سالگی ایجاد می شود. این 
درد علل متفاوتی دارد و به صورت حاد و ناگهانی یا تدریجی ایجاد 

می شود.
لگن از مفصل گوی و کاسه ای تشکیل شده و حرکت پاها را 
امکان پذیر می کند. در واقع سر استخوان  در جهات مختلف 
ران )فمور( به یک گوی شباهت دارد که در حفره ای کاسه مانند 
)استابولوم( در لگن قرار می گیرد. درد لگن یکی از مشکلات 
شایع دستگاه اسکلتی - عضلانی است که بیشتر در سنین 
40 تا 60 سالگی ایجاد می شود. این درد علل متفاوتی دارد و 
به صورت حاد و ناگهانی یا تدریجی ایجاد می شود. اگرچه درد 
لگن در بسیاری از موارد به مفصل گوی و کاسه ای مربوط است، 
دیگر اجزای تشکیل دهنده لگن ساختارهای دربرگیرنده آن نیز 
می توانند در بروز درد تأثیرگذار باشند. در حقیقت هرگونه التهاب 
در نواحی مختلف لگن می تواند باعث درد و ناراحتی در لگن یا 
حتی ران ها، زانوها و کمر شود. در ادامه با عوامل مختلف درد 

لگن آشنا می شوید.
شکستگی و در رفتگی

ضرب دیدگی و شکستگی استخوانی، شایع ترین علت درد 
لگن در افراد مسن است. درد ناشی از شکستگی بلافاصله با 
شدت زیاد بروز پیدا می کند. این درد با هرگونه حرکت شدت 
می یابد. شکستگی لگن می تواند بر اثر کاهش تراکم استخوان 
یا زمین خوردگی و ضربه ایجاد شود. بعضی از بیماری ها مثل 
سرطان استخوان، تومورها و کیست های خوش خیم استخوانی 
و بیماری ژنتیکی پاژه استخوان نیز می توانند بافت استخوانی 
را ضعیف کنند و باعث افزایش خطر شکستگی در ناحیه لگن 
احتمال  بر خطر شکستگی،  و تصادفات علاوه  شوند. ضربه 
دررفتگی مفصل لگن را هم افزایش می دهند. در این وضعیت، 

سر استخوان ران از حفره استابولوم بیرون می آید.
بیماری های عفونی ویروسی یا باکتریایی مثل بیماری لایم، 
نیز  غذایی  مسمومیت  از  ناشی  عفونت های  و  رایتر  نشانگان 

می توانند در بروز التهاب و درد لگن تأثیرگذار باشند
استرین و اسپرین

استرین و اسپرین دو آسیب یافتی دردناک هستند که بر اثر 
می شوند.  ایجاد  ورزشی  آسیب های  یا  زمین خوردگی  ضربه، 
اتفاق  تاندون ها  و  عضلات  التهاب  و  آسیب  دلیل  به  استرین 
می افتد و اسپرین به آسیب رباط یا لیگامان مربوط است. مفصل 
لگن در طول روز طی فعالیت های مختلف مثل راه رفتن و پریدن، 
وزن زیادی را متحمل می شود. عضلات، تاندون ها و لیگامان ها 
طوری طراحی شده اند که از مفاصل در برابر فشار وزن محافظت 
نمی تواند  لگن  ملتهب شوند،  این ساختارها  اگر  کنند. حال 
عملکرد طبیعی خود را حفظ کند و دچار آسیب و درد می شود. 
و عضلات  تاندون ها  رباط ها،  پارگی  و  از کشیدگی  ناشی  درد 

معمولًا شدید است و بلافاصله احساس می شود.
حرکات مکرر

درد لگن است ناشی از فعالیت های تکراری باشد. در واقع هر 
نوع فعالیت طولانی مدت با حرکات مکرر لگن به تدریج باعث 
ایجاد التهاب در تاندون ها و لیگامان های لگن می شود. علاوه بر 
این، حرکات مکرر می توانند باعث از بین رفتن تدریجی غضروف 
مفصل لگن شوند و به لابروم )غضروف محافظ حفره استابولوم( 
و کپسول مفصلی آسیب وارد کنند. درد ناشی از آسیب حرکات 
تکراری زمانی بروز پیدا می کند که عضلات درگیر دچار گرفتگی 

شوند یا سطح مفصل، تاندون ها و لیگامان ها ملتهب شود.
بورسیت

»بورس« یا »بورسا« کیسه هایی پر از مایع در اطراف مفاصل و 
تاندون ها هستند که مانند بالشتک های محافظ از فشار وارد بر 
مفصل می کاهند و با ایجاد لغزش، حرکت مفصل روی اجزای 
استخوانی را تسهیل می کنند. »بورسیت« زمانی اتفاق می افتد 
یا  ضرب دیدگی  مثل  مختلف  دلایل  به  بورس  کیسه های  که 
حرکات مکرر دچار التهاب و آزردگی شوند. با ایجاد این التهاب، 

حجم مایع موجود در حفره استابولوم و کپسول مفصلی لگن 
افزایش می یابد و درد ایجاد می کند. التهاب بورس های مفصل 
لگن یکی از شایع ترین علل درد لگن است. این درد تیز و شدید 

است و معمولًا از لگن به دو طرف ران منتشر می شود.
نشانگان درد تروکانتر بزرگ

شناخته  سرینی  ماهیچه های  عنوان  تحت  باسن  عضلات 
می شوند. ضعف در این عضلات باعث کاهش ثبات لگن می شود. 
در این وضعیت، اجزای جلویی لگن وارد فعالیت جبرانی می شود 
تا از مفاصل محافظت کنند و ثبات لگن را افزایش دهند. این 
مساله، تاندون های متصل کننده عضلات سرینی به لگن را تحت 
فشار قرار می دهد و باعث اختلالی به نام »نشانگان درد و تروکانتر 
بزرگ« می شود. تروکانتر در قسمت بالای استخوان ران قرار دارد 
و بخش اصلی استخوان لگن را تشکیل می دهد. در محل عبور 
عضلات و تاندون ها از این بخش استخوانی یک کیسه بورس قرار 
دارد که از عضلات و تاندون ها محافظت می کند. التهاب در این 
کیسه باعث نشانگان درد تروکانتر بزرگ یا »بورسیت تروکانتریک« 

می شود.
تاندینوپاتی

عنوان  تحت  تاندون،  به  مربوط  اختلالات  و  بیماری ها 
عضلات  لگن،  تاندون های  می شوند.  شناخته  »تاندینوپاتی« 
سرینی را به لگن وصل می کنند و به لگن ثبات می بخشند. 
همچنین طی حرکات و فعالیت های روزمره مثل راه رفتن و بالا 
رفتن از پله از لگن محافظت می کنند. تاندون های لگن ممکن 
به دلیل اعمال وزن و فشار زیاد و عدم استراحت دچار  است 
التهاب، نیم پارگی یا پارگی شوند. انداختن یک پاروی پای دیگر و 
نشستن طولانی مدت در این وضعیت یا انداختن وزن روی یک 

پا هنگام ایستادن از دیگر عوامل تاندینوپاتی و درد لگن هستند.
التهاب عصب سیاتیک یکی دیگر از عوامل درد لگن است. درد 
ناشی از این التهاب معمولًا نیز و خنجری است. این درد از پایین 
کمر شروع می شود و به باسن و ناحیه جلویی و جانبی لگن و پاها 
منتشر شود. التهاب سیاتیک ممکن است در انگشتان پا نیز گزگز 

و بی حسی ایجاد کند
آرتروز

در  لگن  استئوآرتریت شایع ترین علت درد  یا  آرتروز مفصلی 
افراد بالای 50 سال است. این بیماری بر اثر بالا رفتن سن و از 
بین رفتن تدریجی غضروف محافظ مفاصل ایجاد می شود. با از 
بین رفتن این غضروف، سر استخوان های لگن روی هم ساییده 
می شوند و درد و التهاب ایجاد می کنند. درد ناشی از آرتروز لگن 
ممکن است به پاها نیز منتقل شود و دامنه حرکتی را محدود کند. 
افراد مبتلا به آرتروز لگن علاوه بر درد و خشکی مفصل ممکن 

است حین حرکت، صدایی »کلیک« مانند از ناحیه لگن بشنوند 
درد ناشی از آرتروز معمولًا بعد از مدتی بی تحرکی شدت می یابد 
مجدد  فعالیت،  افزایش  با  اما  می شود  آرام  حرکت  شروع  با  و 
بازمی گردد. دیگر انواع آرتروز مثل آرتروز روماتوئید یا روماتیسم، 
آسپوندیلیت آنکیلوزان )آرتروز خودایمنی ستون فقرات(، آرتروز 
مرتبط با بیماری های التهابی روده مثل کرون یا کولیت زخمی 

نیز می توانند باعث درد لگن شوند.
فعالیت های ورزشی سنگین

در  دو،  و  فوتبال  مثل  تمرینات شدید  و  ورزش های سنگین 
از آمادگی جسمانی کافی می توانند  صورت عدم برخورداری 
باعث بروز درد در ناحیه لگن شوند. تغییر در تمرینات همیشگی 
و شروع فعالیت ورزشی جدید نیز می تواند فرد را مستعد آسیب 
یا درد لگن کند. درد لگن به دنبال ورزش می تواند بر اثر عوامل 
نوار  به  آسیب  و  تاندینوپاتی  بورس ها،  التهاب  مثل  مختلف 
استخوان  به  لگن  متصل کننده  نوار  یا  درشت نی  خاصره ای 

درشت نی ایجاد شود.
التهاب سیاتیک

التهاب عصب سیاتیک یکی دیگر از عوامل درد لگن است. 
درد ناشی از این التهاب معمولًا نیز و خنجری است. این درد از 
پایین کمر شروع می شود و به باسن و ناحیه جلویی و جانبی لگن 
و پاها منتشر شود. التهاب سیاتیک ممکن است در انگشتان پا 
نیز گزگز و بی حسی ایجاد کند. درد سیاتیک معمولًا هنگام بلند 
شدن از حالت نشسته و صاف کردن زانو، تشدید می شود. این 
عارضه دلایل متعددی دارد که از جمله آن ها می توان به تنگی 
کانال نخاع، آرتروز ستون فقرات کمری، بیرون زدگی یا پارگی 
دیسک های بین مهره ای و گرفتگی عضلات پایین کمر اشاره 

کرد.
نشانگان پیریفورمیس

نشانگان پیریفورمیس به علت کوتاه شدن یا سفت شدن و 
گرفتگی عضله پیریفورمیس رخ می دهد. پیریفورمیس عضله 
کوچکی است که در عمق لگن و باسن قرار دارد. از آنجایی که 
عصب سیاتیک از زیر عضله پیریفورمیس عبور می کند، گرفتگی 
در این عضله می تواند بر سیاتیک فشار وارد کند و باعث درد در 
باسن و انتشار این درد به کمر و پشت ران شود. در واقع حدود 
6 درصد از دردهای سیاتیکی به این نشانگان مرتبط هستند اما 
در این بیماری برخلاف سیاتیک واقعی، اختلال عصبی در اندام 
تحتانی وجود ندارد. این نشانگان در اسکی بازان، تنیس بازان و 
دوچرخه سواران بیشتر رخ می دهد. همچنین در زنان شایع تر 
غیراصولی،  ورزش  به  می توان  آن  عوامل  از  است.  مردان  از 
تغییر در بیومکانیک لگن، ضربه به باسن و آسیب دیدگی عضله 

پیریفورمیس اشاره کرد. درد در نشانگان پیریفورمیس معمولًا با 
ایستادن یا نشستن طولانی مدت، برخاستن از خواب، اجابت 
بر پشت باسن تشدید می شود.  و اعمال فشار موضعی  مزاج 
به محور  آن  نزدیک شدن  و  ران  با چرخش داخلی  همچنین 

مرکزی بدن افزایش می یابد.
نکروز استخوان

نکروز به معنای مرگ بافت به دنبال اختلال در خون رسانی 
است. در نکروز سراستخوان ران )فمور(، ذخیره خونی استخوان 
پایان می یابد و استخوان به تدریج ضعیف و دردناک می شود. این 
بیماری معمولًا در افرادی به وجود می آید که برای طولانی مدت از 

داروهای کورتونی مثل پردنیزولون استفاده کرده اند.
بارداری

در دوران بارداری میزان ترشح هورمون ها دچار تغییر می شود. 
این تغییرات، عضلات و لیگامان ها را شل می کنند تا مادر برای 
لیگامان ها  و شل شدن  بزرگ شدن شکم  آماده شود.  زایمان 
نیم پارگی  یا  پارگی  افزایش می دهد.  را  لگن  بروز درد  احتمال 
غضروف محافظت کننده از مفصل لگن از دیگر عوامل درد لگن 
در خانم های باردار است. در این دوران، اعصاب محیطی نیز 
ممکن است ملتهب شوند و درد لگن ایجاد کنند. یکی از این 
اعصاب، عصب پوستی فمورال جانبی در ران است. علاوه بر 
بارداری، این عصب ممکن است بر اثر پوشیدن لباس های تنگ و 

بیماری دیابت تحریک شود و درد لگن ایجاد کند.
فتق

فتق از عوامل دیگر درد لگن است. فتق زمانی اتفاق می افتد 
که در محل اتصال عضلات دیواره شکم، ضعف یا پارگی وجود 
داشته باشد یا بخشی از یک ارگان از بافت اطراف خود بیرون 
بزند. فتق های شکمی می توانند باعث درد در ناحیه جلویی لگن 
شوند. این فتق ها در بارداری نیز به دلیل فشار جنین بر شکم 
شایع هستند. فتق فمورال یا کشاله ران نوعی دیگر از فتق است 
که در کانال اطراف مفصل لگن ایجاد می شود و باعث بروز درد 

می شود.
فیبرومیالژیا

این بیماری نوعی نشانگان درد سیستمیک است که می تواند 
در نقاط مختلف بدن از جمله لگن باعث بروز درد و ناراحتی 
شود. عامل فیبرومیالژیا هنوز ناشناخته است اما متخصصان 
آن را در گروه بیماری های روان تنی قرار می دهند. افراد مبتلا به 
فیبرومیالژیا معمولًا اختلالات خواب، خواب آلودگی، افسردگی و 

گرفتگی عضلانی را نیز تجربه می کنند.
سایر عوامل درد لگن

سینوویت: لایه سینوویوم یا غشای سینوویال یکی از لایه های 
محافظ مفصل لگن است. التهاب در این بافت باعث تجمع مایع 

در کپسول مفصلی و درد و تورم می شود.
بیماری های سیستمیک  از  بعضی  کم خونی داسی شکل: 
مثل بیماری سلول داسی شکل می توانند در بروز دردهای لگنی 
تأثیرگذار باشند. این بیماری می تواند در فاز بحرانی خود باعث 

تورم مفاصل بدن از جمله مفصل لگن شود.
عفونت: بیماری های عفونی ویروسی یا باکتریایی مثل بیماری 
لایم، نشانگان رایتر و عفونت های ناشی از مسمومیت غذایی نیز 

می توانند در بروز التهاب و درد لگن تأثیرگذار باشند.
چاقی و اضافه وزن: چاقی با اعمال فشار مضاعف بر مفاصل 
بدن، احتمال بروز آرتروز را در نقاط مختلف بدن از جمله مفصل 

لگن افزایش می دهد.
سرطان استخوان: سرطان با منشاء استخوان یا سرطانی که از 
ارگان های دیگر به استخوان دست اندازی کرده، می تواند با درد 
شدید و مداوم استخوان همراه باشد. این درد معمولًا ربطی به 
فعالیت ندارد و با استراحت بهتر نمی شود. محل درد و انتشار آن 

در استخوان به محل درگیری سرطان بستگی دارد.
درد پا منشاء خارج از لگن: درد در ساختارهای خارجی لگن 

مثل زانو و کمر گاهی اوقات به لگن نیز منتشر می شود.

1درد و 20 متهم!

عواملیکهموجبلگندردمیشوند

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 1۳9760۳۳1057001890 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ملک علی اینانلو 
میرشانلو فرزند امراله بشماره شناسنامه 90۳ صادره از بوئین زهرا در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 150/00 مترمربع پلاک 212 فرعی از 7 اصلی 
واقع در جعفرآباد خریداری از مالک رسمی آقای عبدالعلی پیرمحمدی محرز گردیده 
است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . م/97/۳0۳6۳/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 97/10/18 
 تاریخ انتشار نوبت دوم : 97/11/03 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک

-----------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1۳9760۳۳1011002027 مورخ 1۳97/09/26 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
منصوره فیروزیار بشناسنامه شماره 4 صادره از کرج فرزند نورمحمد در ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 665/۳۳ مترمربع از پلاک شماره 6۳8 
فرعی از 146 اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای عباس ناصربخت و با مالکیت 
مالک اولیه آقای احمد اسلامی فخر تایید می نماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م/97/2969۳/ف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1397/10/02 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1397/10/18

سیروس قنبرپور – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

یافته تحقیقاتی جدید؛
کاهش خطر تصلب شریان با مصرف دوز بالای 

D ویتامین
به گفته محققان، مصرف دوز بالا ویتامین D احتمالا ریسک سفتی عروق و تصلب شریان 
را که فاکتور پرخطر اصلی بیماری های قلبی-عروقی و مرگ است را در افراد چاق مواجه با 
کمبود این ویتامین کاهش می دهد. بیماری های قلبی علت اصلی مرگ در جهان هستند 
و حدود 17.7 میلیون مرگ در سال 2015 اتفاق افتاده که ۳1 درصد تمام مرگ های جهان 
را شامل می شود. »یانبین دانگ«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه آگوستا آمریکا، در این 
باره می گوید: »دیواره های سخت عروق و کمبود ویتامین D ممکن است از عوامل احتمالی 
 IUs 4000 در تصلب شریان باشند.« یافته ها نشان می دهد در حال حاضر میزان مصرف
بالاترین میان دوز مصرف تلقی می شود که سختی عروق خونی را با سرعت بالا و حدود 
10.4 درصد در طول چهار ماه کاهش می دهد. مصرف IUs 2000 ویتامین D در طول 
مدت مشابه، میزان سفتی شریان ها را تا 2 درصد کاهش می دهد. به گفته محققان، »زمانیکه 
شریان ها سفت می شوند، سرعت موج ضربان قلب بالاتر می رود که موجب افزایش خطر 
بیماری کاردیومتابولیک در آینده می شود. بیماری کاردیومتابولیک شامل بیماری های 
دیابت، پرفشارخونی، چربی خون و بیماری های قلبی است.« در این مطالعه، محققان افراد 
1۳ تا 45 ساله را که همگی تا حدودی مبتلا به سفتی شریان ها بودند، بررسی کردند. این 
افراد به دلیل نقش ویتامین D در افزایش سلامت استخوان ها، دوز مختلفی از این ویتامین 
را مصرف می کردند. ویتامین می تواند موجب توقف تکثیر سلول عضله صاف عروقی، فعال 
سازی ماکروفاژهای زباله خور و تشکیل کلسیم شود که همه این موارد می توانند در ضخیم 

شدن دیواره های رگ های خونی نقش داشته و مانع از انعطاف پذیری شوند.
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اجتماعی

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید، تکیه 
به توانمندی های داخلی را ضامن حفظ اقتدار کشور 
دانست و گفت: به هر میزان به داخل و توانمندی های 

خودمان متکی باشیم به نفع ما می باشد.
وی در دیدار فرمانده و مسئولان قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا)ص( افزود: در صورتی که متکی به خارج 
باشیم دچار مشکل خواهیم شد، خارجی ها اگر ببیند 
منافعشان در خطر است ما را تنها می گذارند ، رها می 

کنند و می روند.
وی با تاکید بر اهمیت مساله اقتصاد، گفت: امروز 
جنگ اقتصادی از جنگ نظامی هم فراتر رفته، دشمن 
ناامید شد، به مسائل  از گزینه نظامی  از آن که  بعد 
اقتصادی دلبسته است و می خواهد در این عرصه ما 
را دچار مشکل کند و به عقیده باطل خود ما را پای میز 

مذاکره بکشاند.
آیت الله مکارم شیرازی با بیان این که اگر اقتصاد 
درست نشود مسائل سیاسی، اجتماعی، اخلاقی و 

فرهنگی نیز تحت الشعاع قرار می گیرد، ابراز داشت: 
به اصلاح  را  اولویت  و  باید همه بپذیریم  را  این اصل 
مسائل اقتصادی بدهیم؛ در عین حال که باید همه 

بخش ها را زیر نظر بگیریم.
دیگر  کشورهای  به  خدمات  صدور  بر  تاکید  با  وی 
گفت: ما باید به جایی برسیم که دیگران را متکی به 

خود کنیم.
این مرجع تقلید در ادامه با تاکید بر لزوم توجه به 
بخش خصوصی و میدان دادن به این بخش در اجرای 
طرح ها، افزود: تجربه نشان داده است که اگر بخش 
های خصوصی مسیر صحیح را طی کنند بهتر می 
توانند خدمت کنند و فایده برسانند؛ البته در بخش 
وارد  بیایند  توانند  نمی  خاص  افراد  خصوصی  های 
میدان شوند؛ لذا باید شرکت ها، تعاونی ها و واحدها 
را وارد میدان کرد. تکیه بر بخش خصوصی بهانه، بهانه 

جویان را درباره  قرارگاه بی اثر می سازد.
آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر این که در کنار 

مسائل اقتصادی، مسائل فرهنگ اسلامی باید رعایت 
شود، گفت: در کنار طرح های اقتصادی و عمرانی باید 
به جنبه های فرهنگی و دینی نیز توجه شود؛ غفلت از 

این مساله مهم آسیب آفرین است.
وی با اشاره به وجود نقاط محروم در کشور به لحاظ 
اقتصادی و فرهنگی، بر لزوم توجه ویژه به این مناطق 

تاکید کرد.
این مرجع تقلید در بخش دیگری از سخنان خود 
با تاکید بر اطلاع رسانی دقیق کارها و فعالیت های 
قرارگاه خاتم الانبیا)ص( گفت: امروز خبررسانی حرف 
اول را می زند، سعی کنید با استفاده از ظرفیت رسانه 
ملی و دیگر رسانه های گروهی واقعیت ها را در مورد 
خدمات به جامعه اطلاع رسانی کنید؛ این کار مردم را 

امیدوار می کند.
آیت الله مکارم شیرازی گزارش ارائه شده از سوی 
فرمانده قرارگاه را امیدوار کننده خواند و برای دست 

اندرکاران این قرارگاه آرزوی توفیق کرد.
وی اضافه کرد: عده ای می خواهند مردم را مایوس 
کنند، ما باید در مقابل در جامعه به صورت صحیح 
را  امیدآفرینی کنیم، اگر تخم یاس پاشیدند و مردم 
جایی  به  ما  های  فعالیت  و  زحمات  کردند  مایوس 

نخواهد رسید.
این مرجع تقلید یادآور شد: البته اکنون مردم در فشار 
هستند و باید با تبیین درست خدمات، فعالیت ها و 

دستاوردها کاری کرد که مردم امیدوار باشند.
نسبت  مراقبت  همچنین  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
به نفوذی ها در بخش های مختلف جامعه و دستگاه 
ها را یک اصل مهم عنوان کرد و افزود: افراد نفوذی با 
اختلاس ها و سوء استفاده ها یک تشکیلات را بدنام 
می کنند؛ در کشور ما در این خصوص مراقبت لازم 

نمی شود.
وی با اشاره به مشکل مؤسسات مالی و اعتباری، 
نداشتن مراقبت و نظارت کامل در این خصوص را مورد 
اشاره قرار داد و گفت: در این خصوص مراقبت لازم 
انجام نشد و بعد که سرمایه های مردمی را هدر دادند 
تازه به فکر چاره افتادند؛ امیدواریم در آینده این کارها 

تکرار نشود.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم:

گنبد نمکی قم ثبت ملی شد
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم از ثبت ملی جاذبه طبیعی 

و گردشگری گنبد نمکی قم خبر داد.
حمید یزدانی با اشاره به مشکلات توسعه بوم گردی در قم اظهار داشت: توسعه بوم 
گردی با توجه به جغرافیا هر منطقه تفاوت های اساسی دارد اما تلاش می شود تا پایان 
سال جاری 3 طرح بوم گردی در قم راه اندازی و فعال شود. وی با تأکید بر عدم تراکم در 
مجتمع های بین راهی قم افزود: در حال حاضر ازنظر تعداد مجتمع های بین راهی تراکمی 
در قم وجود نداشته و ظرفیت برای احداث و بهره برداری از مجتمع های جدید وجود دارد، 
احداث مجتمع های جدید بین راهی باید همراه بامطالعه و دقت نظر کامل صورت بگیرد. 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با اشاره به سهمیه ابلاغی 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم در جذب تسهیلات رونق گردشگری 
قم در سال 97 ابراز کرد: درمجموع 230  میلیارد تومان سهمیه ابلاغی قم درزمینهٔ  
جذب تسهیلات گردشگری در سال 97 است.یزدانی با تأکید بر اشغال 80 درصدی 
تخت هتل های قم در ماه های گذشته گفت: از ابتدای ماه رمضان 80 درصد تخت های 
هتل های قم اشغال بوده و روند اقامت زائران نیز هرسال نسبت به سال های قبلی بیشتر 
می شود. وی خاطرنشان کرد: در 5 ماه گذشته تعداد انبوهی از زائران عراقی و پاکستانی 
که وارد کشور می شوند درنهایت به استان  وارد قم سفر می کنند، بیش از 70 درصد زائران 
پاکستانی و عراقی درنهایت وارد قم شده  و در این شهر اسکان پیداکرده اند.مدیرکل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با اشاره به طرح های رونق گردشگری و 
توریست پذیری قم در روزهای گذشته تأکید کرد: از ابتدای امسال 12 گروه گردشگری 
و توریستی از 12 کشور جهان، قم را در صدر تور توریستی خود قرار داده اند که درگذشته 

بی نظیر بوده است.
*کم کاری در استفاده مناسب از ظرفیت های توریست پذیری قم

از  مناسب  استفاده  در  گرفته شده  صورت  کم کاری های  به  نسبت  انتقاد  با  یزدانی 
ظرفیت های توریست پذیری قم ابراز کرد: قم ازنظر توریست مذهبی ظرفیت های بسیار 
زیادی دارد و از این منظر ظرفیت برگزاری تورهای بزرگ ویژه زائران و گردشگران را دارد اما 
در مقوله گردشگری سلامت، ژئوتوریست، توریست ورزشی و اکو توریست هنوز اقدامات 
قابل لمسی صورت نگرفته است. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم خاطرنشان کرد: بسیاری از ظرفیت های طبیعی قم هنوز ناشناخته است، گنبد 
نمکی قم ثبت ملی شده و به زودی حکم رسمی آن ابلاغ می شود، یکی از ضعف های مهم 
گردشگری قم این بوده هنوز ظرفیت های طبیعی و همراه با جاذبه های گردشگری آن در 

بین مردم داخل و خارجی شناخته شده نیست.

مسئول دبیرخانه کانون های فرهنگی هنری مساجد قم:

مقابله با آسیب های اجتماعی در فضای مجازی 
ضروری است

مسئول دبیرخانه کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم مقابله با آسیب های 
اجتماعی در فضای مجازی را ضروری دانست و گفت: باید با همه توان توطئه های دشمن 

در زمینه فضای مجازی را خنثی کنیم.
حجت الاسلام سعید روحانی غروب یکشنبه در همایش افتتاحیه دوره آموزشی سواد 
رسانه که با حضور آیت الله حسینی بوشهری دبیر شورای عالی حوزه های علمیه کشور و 
ویژه کانون های مساجد در تالار شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم برگزار 
شد، بیان کرد: باید افراد مسلح به سواد رسانه ای در فضای مجازی مدیریت آسیب ها را 
آموزش ببینند. وی با بیان اینکه فعالان فضای مجازی رسالت سنگینی را بر عهده دارند، 
گفت: سواد رسانه در جامعه از اهمیت بسیاری برخوردار است زیرا در فضای مجازی مقابله 
با نقشه های دشمنان به صورت فردی صحیح نیست بلکه باید به صورت دسته جمعی 
این اقدام انجام شود.مسئول دبیرخانه کانون های فرهنگی هنری مساجد قم بیان کرد: 
امروز فعالان فرهنگی باید مطالبات خود را از مسئولان و اساتید در زمینه ارتقای سواد 
رسانه در کشور به صورت جدی تری بیان کنند.وی گفت: فضای مجازی در دنیای امروز 
از اهمیت بسیاری برخوردار است زیرا فضای مجازی منشأ تحولات انسان در زمینه های 
مختلف است.حجت الاسلام روحانی با بیان اینکه امروز رفتارهای انسان ها نسبت به 
گذشته متفاوت است، افزود: دشمن برای مقابله با انقلاب اسلامی با توجه به جامعه امروز 
برنامه ریزی زیادی انجام داده است.وی با بیان اینکه دشمن با تمام توان خود در فضای 
مجازی به میدان آمده است، افزود: باید با همه توان در زمینه فضای مجازی توطئه های 
دشمن را خنثی کنیم.مسئول دبیرخانه کانون های فرهنگی هنری مساجد قم بیان کرد: 

باید با همه توان وارد فضای مجازی شد و با آسیب های اجتماعی مبارزه کرد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

10پلاک شهید تا پایان سال رونمایی می شود
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: حداقل تا پایان سال از بیش 
از 10 پلاک شهید دیگر در شهر قم رونمایی خواهد شد. به گزارش شهرنیوز، ابوالقاسم 
مقیمی با بیان اینکه در قالب جشنواره چله سرو رونمایی از پلاک شهدا در محلات و مناطق 
مختلف برگزار می شود، اظهار کرد: طبق برنامه ریزی صورت گرفته نامگذاری محلاتی که 
به نام شهدا مزین  می شود طی مراسم خاص و ویژه ای صورت می گیرد. وی با بیان اینکه 
تاکنون از 26 پلاک مزین به نام شهدا در محلات قم رونمایی شده است، تصریح کرد: 
آخرین رونمایی پلاک مربوط به شهید خلبان بهمن مصائبی بود که در مسجد زینبیه بلوار 
امین صورت گرفت و یکی از محلات این منطقه به نام این شهید مزین شد. مدیرعامل 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه حداقل تا پایان سال از بیش از 10 
پلاک شهید دیگر رونمایی خواهد شد، اذعان کرد: این اقدام شهرداری در قالب جشنواره 
چله سرو و در راستای تکمیل نامگذاری کوچه های شهر با نام شهدا است. وی با بیان اینکه 
برای رونمایی از پلاک شهدا مراسمی ویژه و خاص برگزار می شود، افزود: مراسمات در قالب 
یک ساعت همراه با یادواره شهدا، خاطره گویی، اجرای موزیک حماسی، سرود، سخنرانی، 

مداحی و... با همکاری مسجد و بسیج پایگاه محل است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :
سرانه فضای سبز قم باید به بالای 25 مترمربع برسد

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: سرانه کل فضای سبز 
شهر قم باید به بالای 25 مترمربع به ازای هر شهروند قمی برسد. پیام جوادیان با اشاره 
به آمار فضای سبز شهر قم اظهار کرد: تا پایان آبان ماه سرانه کل فضای سبز شهر 18.85 
مترمربع، شهری 4.29 مترمربع، تفرجگاهی 2.29 مترمربع و جنگلی هم حدود 14 
مترمربع است. وی مساحت کل فضای سبز شهر را 2 هزار و 280 هکتار عنوان کرد و افزود: 
به نسبت استاندارد کشوری و سرانه میانگین شهرهای کشور، سرانه فضای سبز شهری 
باید حدود پنج مترمربع باشد که در قم این سرانه حدود 2.29 مترمربع است. مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اضافه کرد: همچنین سرانه فضای سبز شهری 
باید 7 مترمربع باشد که در حال حاضر این سرانه در حدود 4.29 مترمربع است. وی سرانه 
جنگلی استاندارد را حدود 20 مترمربع دانست و افزود: این شرایط در شهر قم حدود 
14.21 است که تلاش مدیریت شهری بر این بوده که این سرانه را طی سال های اخیر 
به حد استاندارد کشور نزدیک کند. جوادیان با بیان اینکه سرانه کل فضای سبز شهر قم 
باید به بالای 25 مترمربع به ازای هر شهروند قمی برسد، تصریح کرد: طبق آخرین آمار 
یک میلیون و 270 هزار نفر جمعیت شهر قم است که سرانه فعلی فضای سبز حدود 18 

مترمربع به ازای این شهروندان است.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم :
رمپ و لوپ A پل 9 دی به زودی افتتاح می شود

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: رمپ و لوپ A پل 9 دی تکمیل 
شده و عملیات اجرایی به اتمام رسیده و منتظر بررسی فنی و تایید راهنمایی و رانندگی 
هستیم تا افتتاح صورت بگیرد. به گزارش شهرنیوز، محمدتقی نادعلی با اشاره به آخرین 
وضعیت تکمیل رمپ  و لوپ های پل 9 دی اظهار کرد: سازمان توسعه و عمران قراردادی 
حدود 8 میلیارد تومانی برای تکمیل رمپ و لوپ A پل 9 دی داشته است. وی با بیان 
اینکه این رمپ و لوپ مسیرهای دسترسی از میدان سپاه به سمت بلوار امام رضا، از بلوار 
امام رضا به سمت منطقه دو، از سمت منطقه دو به سمت بلوار امام  رضا و از سمت بلوار 
امام رضا به سمت میدان سپاه را تامین می کند، تصریح کرد: عمده عملیات های این پروژه 
شامل احداث شمع ها، سرشمع ها، ستون ها و احداث تابلیه پل ها بوده و کل حجم مصرفی 
بتن این پروژه 7 هزار متر مکعب و آرماتور مورد استفاده در پروژه 700 تن بوده و وزن کابل 
مصرفی در این پروژه نیز 41 تن بوده است. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم با بیان اینکه کل سطح عرشه این بخش پروژه 7 هزار و 500 مترمربع است و گفت: وزن 
کابل مصرفی در این پروژه نیز 41 تن بوده است، گفت: رمپ و لوپ A پل 9 دی تکمیل 
شده و عملیات اجرایی به اتمام رسیده و منتظر بررسی فنی و تایید راهنمایی و رانندگی 

هستیم تا افتتاح صورت بگیرد.

 شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

جمع آوری ماهانه 1۷00تن پسماند خانگی در 
سطح پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از جمع آوری ماهانه بیش از 1700 تن پسماند خانگی در سطح 
پردیسان خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه زباله های سطح منطقه هشت بطور یک شب در میان 
جمع آوری می شود، ابراز داشت: خدمات شهری منطقه تمام مساعی خود را در راستای 
تنظیف هر چه مناسب تر و بهداشت عمومی منطقه به کار گرفته است و در این راستا 

نیروهای خدماتی به طور شبانه روزی و در سه شیفت در حال خدمات دهی می باشند.

طی مراسمی صورت گرفت 

تقدیر از برترین های شرکت توزیع
 نیروی برق هرمزگان

ایمان - بندرعباس - دهقانی
همایش ایمنی و جشنواره تجلیل از برترین های شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان 

با حضور مسوولان و کارکنان شرکت برگزار شد.
قائم مقام شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان در این مراسم گفت: کاری که در 

صنعت برق انجام می شود یکی از بهترین و صادقانه ترین خدمات است.
مهندس سید مجید حیدری افزود: در اجرای فرایند برق رسانی زمانی که ما برق مطمئن 

را به مردم استان می رسانیم به خود می بالیم که توانسته ایم خدمتی را انجام دهیم.
حیدری تصریح کرد: کارهایی که ما در شرکت توزیع برق انجام می دهیم انگیزه مالی 
در آن دخیل نیست بلکه انگیزه معنوی که خدمت رسانی به مردم استان می باشد بیشتر 
خودنمایی می کند. وی عنوان کرد: رضایت مشترکین و مردم استان مهمترین مولفه ای 

است که باعث می شود ما در این صنعت فعالیت داشته و خدمت رسانی انجام دهیم.
*پنج تعهدی که برای موفقیت در کارها در ادارات لازم است

معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان نیز در این 
مراسم  اظهارداشت: شخصی که قرار است در یک اداره مشغول به کار شود باید پنج تعهد 
داشته باشد تا بتواند در کار خود موفق باشد. مهندس حمید ساعدپناه ادامه داد: تعهد به 
سازمان یا شرکتی که در آن مشغول بکار هستیم اولین تعهدی است که باید داشته باشیم 
و این بدان معناست که ما تلاش نماییم تا سازمان خود را ارتقا دهیم و همه کارکنان در این 
امر سهیم هستند. ساعدپناه خاطرنشان کرد: تعهد بعدی که شخص باید به آن توجه نماید، 
تعهد به مشتری و مشترکین است و در برخورد با آنها باید تلاش نماید که ارباب رجوع خود 
را تکریم نماید و مشتری مداری را سرلوحه کار خود قرار دهد. وی عنوان کرد: تعهد به خود 
یکی دیگر از تعهداتی است که ما باید داشته باشیم و در آن باید ابتدا خود را دوست داشته 
و مراقب سلامت خود باشد زیرا اینگونه می تواند دیگران را دوست داشته و خدمت بهتری 
را به مشترکین ارائه نماید. ساعدپناه اضافه کرد: در بحث ایمنی یکی از اصولی که بسیار 
مهم می باشد این است که قبل از انجام کارها تفکر داشته باشد و اصل تفکر و اصل صبوری 
را برای حفظ جان خود و همکاران قبل از انجام کارها رعایت نماید.معاون بهره برداری و 
دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان گفت: تعهد به کار چهارمین تعهدی است 
که یک شخص نسبت به سازمان خود دارد و براساس آن باید آنچه در شرح وظایف او درج 
شده را به دقت انجام دهد.وی افزود: در هنگام کار باید ذهن، فکر و جسم او برای انجام کار 
موثر و درست تلاش نماید و اگر به تعهد خود به خوبی عمل نکند کم فروشی کرده است.
ساعدپناه به پنجمین تعهد اشاره و خاطرنشان کرد: تعهد به گروه کاری نیز تعهد دیگری 
است که شخص باید مورد توجه قرار دهد و در کاری که انجام می دهد باید مراقب دیگر 
همکاران خود نیز باشد.این مسوول اظهارداشت: کار برق یک کار حساس است به همین 
دلیل باید نسبت به دیگر همکاران نیز احساس مسئولیت کرد زیرا یک لحظه غفلت باعث 
یک عمر پشیمانی می شود. در پایان مراسم از برترین های شرکت توزیع نیروی برق استان  
در بخش های بهره برداری ، مشترکین، مهندسی و مدیریت برق برتر در حوزه ایمنی با اهدا 

لوح تقدیر تجلیل شد.

معاون امور زیربنایی و عمرانی شهرداری بندرعباس  خبرداد

آغاز عملیات عمرانی تقاطع قدس
معاون امور زیربنایی و عمرانی شهرداری 
بندرعباس از آغاز عملیات اجرایی تقاطع 

غیر هم سطح قدس خبر داد.
پروژه  این  با  ارتباط  در  بهادر  عبدالرضا 
اظهار کرد: بر اساس برنامه ریزی مشخص 
و زمانبندی دقیق، عملیات عمرانی یکی 
دیگر از تقاطع های غیرهم سطح شهر نیز 
آغاز شده است. وی با بیان اینکه این پروژه 
به دلیل وجود خور، در دو بخش مجزا اجرا 
می شود، افزود: این پروژه یک تقاطع رفت 
و برگشتی در مسیر شرق و غرب بوده و در 
واقع دو دستگاه پل روگذر است که عملیات عمرانی آن از اواخر آذرماه سال جاری آغاز 
شده و از پیشرفت فیزیکی خوبی برخوردار است. معاون امور زیربنایی و عمرانی شهرداری 
بندرعباس با اشاره به مشخصات فنی این پروژه، خاطرنشان کرد: این پل روگذر در هر لاین 
7.5 متر عرض داشته و از ابتدای رمپ تا انتهای ان، جمعا 400 متر)هر پل 200 متر( 
طول دارد. بهادر با اظهار اینکه این تقاطع غیر هم سطح 68 عدد شمع، 16 فوندانسیون و 
هشت عدد ستون دارد، گفت: اعتبار اولیه این پروژه 265 میلیارد ریال بوده و علاوه بر آن، 
بیش از 20 میلیارد ریال نیز جهت جابجایی شبکه و تاسیسات در مسیر شده است. وی با 
بیان اینکه معارض برق این پروژه حل شده است، ادامه داد: در حال حاضر نیز شمع های 
ضلع جنوب غرب پروژه رو به اتمام بوده و راست گرد این مسیر نیز اجرا شده است. معاون 
امور زیربنایی و عمرانی شهرداری بندرعباس تصریح کرد: خاکبرداری بقیه راست گردها نیز 
در حال انجام است و احتمالا بزودی در ضلع شمال غرب به عنون مرحله بعد، فعالیت ها 
ادامه پیدا می کند. بهادر با تاکید بر اینکه امیداریم این پروژه در مدت زمان پیش بینی شده 
مورد بهره برداری قرار بگیرد، بیان کرد: حداقل راست گردهای این پروژه 6.5 متر عرض 

داشته و حداقل پیاده رو یک متر و 70 سانتیمتر است. 
 

با حکم مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران؛

احمدی کمرپشتی مدیرمنطقه پخش 
فرآورده های نفتی هرمزگان شد

با حکم سید محمد رضا موسوی خواه مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه هرمزگان "عبدالله احمدی کمرپشتی" مدیر منطقه هرمزگان شد. مهندس عبدالله 
احمدی کمرپشتی به عنوان مدیر این شرکت منصوب شد.در حکم سید محمدرضا موسوی 
خواه مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران بر تاسی به باورهای کرامت 
بخش انسانی و اسلامی و نظارت مستمر و مستقیم در راستای کاهش هزینه ها ارتقای 
سلامت نظام اداری و مقابله با فسادهمچنین نظارت بر امر نگهداشت تاسیسات تجهیزات و 
تعمیرات ابنیه و بروزرسانی استانداردهای مرتبط ، بهبود رضایت مندی و اطمینان از رعایت 
حقوق شهروندی مشتریان افزایش امکان حضور بخش خصوصی و تعامل با مقامات محلی 
تاکید شده است.مدیرعامل پخش فرآورده های نفتی کشور همچنین از خدمات جلال 
الدین مراد مدیر سابق منطقه طی مدت تصدی مسولیت قدردانی کرده است.گفتنی 
است عبدالله احمدی کمرپشتی سوابقی از جمله رئیس تعمیرات مناطق شاهرود و گیلان 
، رییس انبار نفت جنب پالایشگاه اراک و رئیس خدمات مهندسی استان مرکزی و گیلان و 

، معاون فنی و عملیاتی منطقه ساری و ... را در کارنامه کاری خود را دارد.

شهردار اصفهان: 

حمل و نقل ایمن، مقدمات شهر زیست پذیر را 
فراهم می کند

شهردار اصفهان گفت: یکی از اهداف مدیریت شهری، تحقق شهر زیست پذیر است که 
ایجاد حمل و نقل ایمن می تواند نقش مهمی در این راستا داشته باشد. 

قدرت الله نوروزی در مراسم بهره برداری از طرح  های سازمان پایانه  های مسافربری 
شهرداری اصفهان با اشاره به اینکه اتوبوسرانی باید به همه امکانات از لحاظ ایمنی مجهز 
باشد، اظهار کرد: اگر این اتفاق رخ دهد با حفظ ایمنی مسافران استفاده از اتوبوس های 
شهری در اصفهان افزایش خواهد یافت.   وی ادامه داد: یکی از اهداف ما تحقق شهر 
زیست پذیر است که ایجاد حمل و نقل ایمن می تواند نقش مهمی در این راستا داشته 
باشد.  شهردار اصفهان با بیان اینکه سه طرحی که در قالب برنامه هاي سازمان پایانه هاي 
مسافربري شهرداري اصفهان در پایانه کاوه افتتاح شد و به بهره برداری رسید از برنامه های 
مهم حوزه حمل و نقل است، تصریح کرد: خوشحالم که وعده های مدیریت شهری در 
زمینه حمل و نقل محقق شده است و مردم شاهد عملیاتی شدن برنامه ها هستند.   وی 
ادامه داد: امروز در پایانه کاوه دو پروژه در مدار بهره برداری قرار گرفت و عملیات عمرانی 
یک طرح نیز آغاز شد که بهره برداری از اتوماسیون بار و بهره برداری از سیستم مکانیزه برق 

پایانه کاوه به ترتیب با هزینه پنج میلیارد و 6 میلیارد ریال از جمله این طرح ها بوده است.

آیت الله مکارم شیرازی:

تکیه به توانمندی های داخلی ضامن حفظ اقتدار است

مدیرکل آموزش و پرورش قم گفت: با توجه به تعداد دانش آموزانی که هر سال به 
جمعیت دانش آموزی قم افزوده می شود، سالانه باید 40 مدرسه جدید در این استان 

احداث شود.
حمیدرضا شیخ الاسلام روز دوشنبه درجمع خبرنگاران، افزود: استان قم در سال 
گذشته 242 هزار دانش آموز داشت که در سالجاری با افزایش 14 هزار تَن به 255 هزار 

دانش آموز رسیده است.
وی اضافه کرد: با فرض این که هر مدرسه 360 دانش آموز داشته باشد، باید برای این 

تعداد دانش آموز هر سال حدود 40 مدرسه ساخته شود.
وی بیان کرد: در سال 92 و 93 بر اساس آمار سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
کشور، استان قم از نظر کمبود فضای آموزشی و بالا بودن تراکم دانش آموزی آخرین رتبه 

کشور را دارا بود.
اعتبار و کمک خیران،  با تخصیص  ادامه داد: در چند سال گذشته  شیخ الاسلام 
مدارسی در مناطق تازه تاسیس از جمله شهرک پردیسان ساخته شد تا قم از نظر سرانه 

آموزشی ارتقا یابد.
وی گفت: با وجود این فعالیتها، قم به ویژه در برخی مناطق گسترش یافته با کمبود 
فضای آموزشی مواجه است و نیازمند تدابیر ویژه برای کاهش تراکم دانش آموزی هستیم.

وی افزود: مدارسی که چند سال گذشته احداث شده ، دارای سالن ورزشی است، ولی 
مدارسی با 50 سال قدمت، فضایی برای ساخت سالن ورزشی ندارد و زنگ ورزش در 

حیاط مدرسه برگزار می شود.
مدیرکل آموزش و پرورش قم با بیان این که سالن های ورزشی مدارس در طول ساعات 
آموزشی به هیچ نهادی اجاره داده نمی شود، گفت: آموزش و پرورش استان از نظر 
زیرساخت پیشرفت قابل ملاحظه ای داشته است و سالن های ورزشی و استخرهایی در 

نواحی مختلف احداث شده است.
وی با اشاره به رتبه دوم قم در جشنواره شهید رجایی، گفت: حق مصادره توفیقات 
استان را نداریم و کسی نمی تواند بگوید در دوره مدیریت من این اتفاقات رخ داده، بلکه 

این موفقیت به واسطه همت 15 هزار و 500 همکار شاغل است.
وی افزود: ارتقاء رتبه 11 کنکور به رتبه پنج و کسب برترین استان در زبان انگلیسی در 
کنکور چهار سال گذشته از دیگر توفیقاتی است که نصیب آموزش و پرورش قم شده 

است.
شیخ الاسلام اضافه کرد: با توجه به این که قبولی در 85 درصد دانشگاه ها بدون آزمون 
و با شرط معدل کتبی امکانپذیر است، تقویت بنیه علمی دانش آموزان از مهم ترین اهداف 

در مدارس می باشد.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:

سالانه باید 40 مدرسه در قم احداث شود

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: قیام 19 دی 
سرآغاز حضور اقشار مختلف مردم در صحنه مبارزه علیه رژیم 

شاه و تلاش برای پیروزی انقلاب اسلامی بود.
آیت الله علی اکبر مسعودی خمینی درگفت و گو با ایرنا، 
افزود: نهضت حضرت امام که از حدود سال 40 آغاز شد، 
وقایع بسیار زیادی دارد و تا پیروزی انقلاب هر روز عده ای به 
جمع انقلابیون پیوستند و مرگ بر شاه و زنده باد اسلام می 

گفتند.
وی اضافه کرد: به یاد دارم در روزهای منتهی به قیام 19 دی 
جمعی در حال عبور از خیابان ارم بودیم و در حمایت از انقلاب 
شعار می دادیم که عده ای از ارتشی ها به ما حمله کردند و 
هر کداممان به طرفی فرار کردیم. وی ادامه داد: روز 19 دی 
جمعیت عظیمی به سمت منزل آیت الله نوری همدانی به راه 
افتادند که من هم در میان جمعیت حضور داشتم و همراه با 

شعار دادن حرکت می کردیم.
از  پس  کرد:  خاطرنشان  خمینی  مسعودی  الله  آیت 
سخنرانی آیت الله نوری همدانی جمعیت با التهاب و فریاد 

بیشتری شروع به حرکت کرد و نزدیک چهارراه بیمارستان 
ارتش به جمعیت حمله کرد، عده زیادی فرار نمودند، چند 
نفری هم مورد ضرب و شتم قرار گرفتند و بعضی ها را هم به 

بیمارستان منتقل نمودند.
وی گفت: قیام 19 دی که از منزل آیت الله نوری همدانی 
آغاز شد، به گونه ای پیش رفت که پس از قم در شهرهای دیگر 

کشور دنبال و به انقلاب اسلامی منتهی شد.
وی اضافه کرد: انقلاب ایران نه فقط در قم بلکه در تمام 
شهرهای کوچک و بزرگ کشور جریان داشت و مردم با تاسی 
به سخنان امام راحل حرکت را ادامه دادند تا به نتیجه رسیدند.
به ترس  با اشاره  عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
دولت های غربی از انقلاب ایران، بیان کرد: برای بسیاری از 
کشورهای اسلامی و غیراسلامی مشکل بود که قبول کنند 
دولت شاهنشاهی 2500 را آقایی آخوند عمامه به سر با عده 

ای سرنگون کرد.

فرمانده انتظامی استان قم گفت: فرد بی سوادی که 
با مدارک هویتی دیگران و با استفاده از عناوین جعلی 
مهندس، دکتر و خیر مدرسه ساز کلاهبرداری می کرد در 

دام پلیس افتاد.
سردار عبدالرضا آقاخانی، اظهار داشت: با طرح شکایتی 
در پلیس آگاهی استان قم مبنی بر این که فردی طی 
تماس و ثبت سفارش سه و نیم تن انواع خشکبار شامل 
پسته درجه یک، بادام و... به ارزش 2 میلیارد ریال خواسته 
تا محموله به آدرس مغازه وی در قم ارسال و سپس پول آن 
واریز شود اما با اقدامی فریبکارانه پس از تحویل هیچ پولی 
را پرداخت نکرده است، بنابراین موضوع به صورت ویژه در 

دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
وی گفت: در این پرونده شاکی با تحویل بار به باربری 
خواسته تا به آدرس اعلامی در قم ارسال شود اما با عدم 
مراجعه متهم و تماس تلفنی بیان داشته که به دلیل مشغله، 
محوله تحویل 2 دستگاه نیسان کرایه ای شود و پول آن نیز از 

طریق ساتنا به حساب فروشنده واریز خواهد شد.
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: سپس طی 
تحقیقات و بررسی های صورت گرفته مشخص شد متهم 

با سوء استفاده از مدارک هویتی شخص دیگری اقدام به 
ارتکاب اینگونه جرائم می کند.

رانندگان خودروهای  با شناسایی  ادامه  وی گفت: در 
نیسان، نامبردگان به پلیس آگاهی استان احضار و بیان 
داشتند محموله را در ابتدای جاده قدیم قم - تهران به 
یک دستگاه خودرو کامیون منتقل کرده اند که متعاقباً 
راننده کامیون نیز احضار و اذعان کرد محموله با انتقال به 
شهرستان ارومیه به رانندگان دو دستگاه خودروی نیسان 

دیگر تحویل شد.
سردار آقاخانی افزود: سرانجام با اقدامات پلیسی، متهم 
به همراه دو همدستش شناسایی و با اخذ نیابت قضائی در 

شهر تبریز دستگیر شدند.
فرمانده انتظامی استان قم با بیان این که سطح سواد 
متهم اول راهنمایی بوده ولی با عناوین مهندس، دکتر، 
خیر مدرسه ساز شناخته می شد، گفت: نامبرده علاوه بر 
جرائم ارتکابی، دارای 2 فقره سابقه محکومیت قطعی هر 
کدام به مدت 7 سال حبس به اتهام کلاهبرداری بوده و 
تحت تعقیب پلیس آگاهی چندین استان قرار داشته است 

که نهایتاً حسب دستور مقام قضایی به زندان معرفی شد.

*کشف ۵۱۶ کیلوگرم تریاک در قم
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم همنین  از کشف 

516 کیلوگرم تریاک در استان خبر داد.
سرهنگ صیاد درویشی اظهار داشت: در پیگیری های 
یک  شد  مشخص  استان  مخدر  مواد  با  مبارزه  پلیس 
قاچاقچی مواد مخدر قصد دارد با یک دستگاه تریلی 
محموله مواد افیونی را از جنوب کشور و با عبور از محور 
مواصلاتی قم به پایتخت منتقل کند که در ادامه با اعلام به 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، بلافاصله موضوع در 

دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
وی افزود: سپس طی هماهنگی های قضایی مأموران 
به محل های مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای 
عبوری سرانجام خودرو مذکور را شناسایی و متوقف کردند.
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: در 
ادامه طی بازرسی از خودرو تریلی 516 کیلو و 400 گرم 
مواد مخدر از نوع تریاک در قالب 52 بسته کشف و راننده 

دستگیر شد.
وی تصریح کرد: نهایتاً متهم به همراه پرونده متشکله برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.

آیت الله علی اکبر مسعودی خمینی:
قیام 19دی قم آغاز مردمی شدن انقلاب بود

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد
دستگیری کلاهبردار بی سواد با عناوین جعلی  

رئیس هیئت مدیره انجمن حمایت از زندانیان استان قم از ارتقاء چشمگیر عملکرد 
انجمن حمایت از زندانیان خبر داد.

مهدی کاهه در این رابطه اظهار کرد: از آنجایی که آثار و عوارض مجازات های مجرمان 
تنها شامل حال آن ها نمی شود و همه اعضای خانواده را درگیر می کند و آنان را نیز در 
معرض انواع آسیب های اجتماعی قرار می دهد لذا ضرورت دارد جهت جلوگیری از بروز 

آسیب های اجتماعی دیگر اقدامات موثری صورت پذیرد.
رئیس هیئت مدیره انجمن حمایت از زندانیان استان قم ادامه داد: این انجمن به 
منظور جلوگیری از بروز آسیب های اجتماعی در سال جاری اقدامات موثری داشته که در 
بیان اهم آن ها می توان به تامین مسکن خانواده های نیازمند در نزدیکی محارم از طریق 
پرداخت ودیعه مسکن و اجاره بها، پرداخت هزینه صدور دفترچه بیمه، تهیه لوازم ضروری 
منزل، توزیع بن خرید کالا از فروشگاه و تامین اقلام و مواد غذایی مورد نیاز و تحویل آن ها 
در زمان بازدید به خانواده ها تنها به عنوان بخشی از اقدامات انجمن در راستای حمایت 

از این قشر از جامعه اشاره کرد.
دادستان تصریح کرد: پرداخت وام قرض الحسنه، پیگیری وضعیت بهداشتی و درمانی 
و تامین دارو، خرید و توزیع پوشاک و کیف و کفش، آموزش خیاطی و تهیه چرخ خیاطی 
به جهت اشتغال زایی و ثبت نام دانش آموزان ترک تحصیلی از دیگر اقدامات انجمن 

حمایت از زندانیان قم بوده است.

*آزادی ۵۰ تن از زندانیان به همت انجمن حمایت از زندانیان قم
مهدی کاهه دادستان و رئیس هیئت مدیره انجمن حمایت از زندانیان قم در دربخش 
یگری از گفت و گو خود با »میزان «از آزادی 50 نفر از زندانیان طی چهار ماه اخیر در قم 

خبر داد.
وی در این رابطه اظهار کرد: یکی از رسالت های خطیر انجمن حمایت از زندانیان، 
تلاش در جهت فراهم کردن بستری برای بازگشت زندانیان به کانون خانواده و در نتیجه 

آن کاهش آسیب های اجتماعی پیش روی این خانواده ها است.

این مقام مسئول، آزادی هر زندانی را گامی مهم به سوی حفظ و تحیکم خانواده دانست 
و تصریح کرد: در راستای منویات ریاست قوه قضائیه و اجرای سیاست کاهش جمعیت 
کیفری زندان ها و در راستای احیای حقوق عامه، انجمن حمایت از زندانیان قم با استفاده 
از ظرفیت های موجود از جمله کمک های نقدی خیرین، درامد های جاری انجمن و نیز 
تلاش های مجدانه مددکاران توانسته با پیگیری های مستمر و تشکیل جلسات مکرر 
صلح و سازش با شکایت و جلب رضایتمندی آنان، موجبات آزادی 50 تن از محکومین را 

طی چهار ماه اخیر در قم فراهم آورد.
کاهه در انتها ضمن تمجید از عملکرد مثبت انجمن، بر لزوم تداوم پیگیرانه انجمن در 

تمام زمینه های حمایتی خود تاکید کرد.

رئیس هیئت مدیره انجمن حمایت از زندانیان استان قم  خبرداد

ارتقاء چشمگیر عملکرد انجمن حمایت از زندانیان قم



7سیاسی سه شنبه - 18 دی ماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4725

نابرابری ها جامعه  ایران را به کدام وضعیت سوق می دهد؟ 

نااطمینانی، نابرابری و اعتراض 

در ماه های اخیر میزان انتشارعکس ها و فیلم های مربوط به اعتراضات و تجمعات 
مختلف در شبکه های اجتماعی بیشتر از گذشته شده است؛ تجمعاتی که از نظر 

گستردگی، تداوم و خاستگاه های صنفی و طبقاتی متکثر و متفاوت بوده اند. 
به گزارش ایرنا، از مهم ترین این تجمعات می توان به کارگران شرکت نیشکر 
هفت تپه و فولاد ملی اهواز و اعتراض و تجمع معلمان در چندین شهر کشور اشاره کرد.

وجه مشترک غالب این تجمعات سویه های اقتصادی شعارها و مطالبات آن هاست. 
کارشناسان اجتماعی نسبت به افزایش نابرابری ها و شکاف های اجتماعی هشدار 
می دهند و کارشناسان اقتصادی از کوچک شدن سرمایه های شهروندان تحت تاثیر 
تلاطم های بازار ارز و جهش نرخ تورم در میانه سال اخیر صحبت می کنند. آنچه که 

مورد توافق ناظران است، افزایش نابرابری  و نارضایتی در جامعه ی ایران است.
طی یک دهه ی گذشته وقوع اعتراضات شهری نسبت به افزایش نابرابری در 
کشورهای صنعتی نیز رخ داده است. جنبش تسخیر وال استریت در ایالات متحده 
و اعتراضات جلیقه زردها در هفته های پایانی سال 2018 در فرانسه نمونه هایی از 

اعتراضات فراگیر کشورهای غربی بود.
نکته  مشترکی که می تواند مورد مقایسه وضعیت اقتصادی ایران و کشورهای 
صنعتی قرار گیرد، افزایش میزان »نااطمینانی« در زندگی اقتصادی شهروندان است. 
حتی می توان گفت »نااطمینانی« جدی تر از »نابرابری« است. گرچه قطعا یکی از 
دلایل اصلی نااطمینانی رو به گسترش، افزایش نابرابری  ها و شکاف درآمدی میان 
دهک های درآمدی است، اما نااطمینانی تمام طبقات اقتصادی را تحت تاثیر قرار 
می دهد. هنگامی که نااطمینانی و ریسک افزایش می یابد، طبقات صاحب ثروت و 
سرمایه را به فرار سرمایه و یا فعالیت های نامولد سوق می دهد، و به میزان قابل توجهی 
میزان سرمایه گذاری اقتصادی کاهش می یابد. همچنین نااطمینانی از علل اصلی 

کاهش نشاط اجتماعی و افزایش بزهکاری و آسیب های اجتماعی است.
نااطمینانی های گسترده، می تواند به پیش بینی های خودمتحقق منجر شود، یعنی 
انتظار بی ثباتی خود به بی ثباتی منجر می شود. انتظارات تورمی موجب تقاضای بیشتر 
کالاها و در نتیجه افزایش قیمت ها می شود. از آن جایی که در وضعیت فعلی اقتصاد 
ایران، عوامل حقیقی اقتصادی مانند کاهش درآمدهای نفتی دولت، کاهش ارزش پول 
ملی، مشکلات اعتباری بانک ها، و تحریم های ایالات متحده با نااطمینانی ها و انتظارات 

تورمی همراه شده، مشکلات پیچیده تر شده است.
اقتصاد ایران )به جز چند دوره  کوتاه( چهار دهه است که دچار تورم دورقمی است. 
افزایش مستمر سطح عمومی قیمت ها از علل اصلی نااطمینانی در اقتصاد است. تورم با 
افزایش ابهام درباره آینده  اقتصاد، ریسک ها را افزایش می دهد و از گسترش فعالیت های 
مولد جلوگیری می کند. همچنین مطالعات بسیاری نشان می دهند که تورم وضعیت 
نسبی درآمد دهک های پایین درآمدی را بدتر و وضعیت دهک های درآمدی بالا را بهتر 
می سازد. در جلد پنجم مستندات برنامه سوم توسعه با ارائه یک برآورد اقتصادسنجی 
نشان داده شده است که تورم وضعیت چهار دهک درآمدی بالا را بهتر، و وضعیت چهار 

دهک پایینی را بدتر می کند.
در تئوری های اقتصادی که بر تجربه  کشورهای مختلف مبتنی است، دو عامل 
اساسی برای ایجاد تورم شناسایی شده است: افزایش حجم پول و فشار هزینه های 
تولید. تجربه های گوناگون تاریخی، از جمله رکود تورمی دهه  هفتاد کشورهای صنعتی 
نشان داده است که عامل دوم )یعنی افزایش هزینه های تولید( به رکود تورمی منجر 
می شود. آن چه که در اقتصاد ایران در نیمه دوم دهه هشتاد اتفاق افتاد، افزایش 
افسارگسیخته نقدینگی، افزایش هزینه های تولید )به واسطه اجرای طرح هدفمندی 
یارانه ها(، رکود و تورم دورقمی رو به افزایش بود. در نیمه اول دهه نود نیز روند افزایش 
نقدینگی و انتشار پول پرقدرت ادامه یافت. نااطمینانی تنها به افزایش قیمت ها محدود 
نمی شود، دستمزدهای عقب افتاده، ورشکستگی بنگاه ها، موقتی سازی قراردادهای کار، 
کاهش امنیت شغلی، افزایش نرخ بیکاری، افزایش هزینه های مبادله، محدود شدن 
فرصت های رشد اجتماعی، گران شدن آموزش و درمان، و تبلیغات سیاسی گسترده ی 
دشمنان برای ناامید کردن شهروندان نسبت به آینده ی سیاسی کشور از دیگر مظاهر 

و جوانب نااطمینانی اقتصادی در ایران است.
علاوه بر این، درباره اقتصاد ایران وجود شبکه های رانت و انحصار از عوامل اصلی 
ایجاد تورم و بی ثباتی های اقتصادی است. در واقع تورم در ایران نتیجه ی تضادهای 
توزیعی است که ریشه در انحصار، برخورداری انحصارگران از رانت های ویژه و قدرت 

قیمت گذاری است.
در یک دهه  گذشته در ایران، انحصارگری، فعالیت نامولد و برخورداری از رانت، به 
تعدادی تاجر و بازرگان یا چند صنعت یا بخش اقتصادی محدود نمانده است. امروز 
در اغلب بخش های اقتصاد ایران ویژه خواری، رانت و انحصار حاکم است. در نتیجه، 
طبقه ای از برخورداران شکل گرفته است. طبقه ای نوکیسه که نه تنها از رانت های 
اطلاعاتی و اقتصادی بهره مند شده است، بلکه به بسط قدرت سیاسی خود اقدام کرده 
است که می توان این فرایند را حاکم شدن »زور« بر اقتصاد نامید. موتور محرک این 
بسط قدرت، شهری شدن سرمایه و رانت است. در واقع دولت رانتی، جامعه را هم به 
جامعه رانتی بدل کرده است. با سیستمی شدن فساد در اقتصاد ایران، صاحبان نفوذ 
سیاسی و اقتصادی سعی در بهره مندی از تسهیلات بانکی، فرصت  خرید شرکت های 
دولتی، و کسب امتیاز انحصار  در بازارهای مختلف دارند، که تعهدات عده  کثیری از 
آنان معوق می شود. نمی توان انکار کرد که در جریان وقوع بسیاری از تخلفات مالی، 
اختلاس ها و وام های بانکی بدون بازپرداخت نظارت کافی صورت نگرفته است و پای 
شبکه ای از فساد و تبانی در میان بوده است. همچنین ایجاد و فربه شدن بخش موسوم 
به خصولتی، عدم نظارت کافی بر شرکت های دولتی، و واگذاری پر حرف و حدیث و 
غیرشفاف  آن ها به بخش خصوصی، اقتصاد ایران را به ورطه ی بی ثباتی، نااطمینانی و 

بحران کشانده است.
در طی دهه های گذشته، به دلیل تورمی بودن اقتصاد ایران، سودآوری بخش های 
تولیدی محدود شده، و درآمد حقوق بگیران از روند افزایش قیمت ها عقب افتاده، و در 
عین حال سودآوری فعالیت های نامولد، سوداگری واسطه گری بسیار بیشتر از نرخ تورم 
بوده است. برخی  این روند که مبتنی بر »رانت« است را به غلط نئولیبرالیسم می نامند، 

که موجب خطای شناختی و تحلیلی شده است.
قواعد  بودن  نتیجه  حاکم  امروز،  نابرابری گسترده و شکاف طبقاتی  واقع  در 
سرمایه داری و اقتصاد رقابتی نیست، بلکه نتیجه  سیستم توزیع رانت گسترده ای است 
که می تواند منجر به فلج شدن تمام ظرفیت های مولد اقتصاد ایران شود. نهاد دولت 
تحت فشار هزینه های جاری، به صندوق پرداخت مستمری تبدیل شده و ایفای نقش 

محرک توسعه تا اطلاع ثانوی برای نهاد دولت در ایران امکان پذیر نخواهد بود.
اعتراضات شهری در زمستان 96، و تجمعات صنفی در سال 97 نشان داده است 
که نابرابری ها و نارضایتی ها گسترده تر از گذشته است، و چه بسا با روند فعلی به 

شکاف های اجتماعی عمیق و بروز اعتراضات منجر شود.
آمارهای رسمی حاکی از افزایش شکاف طبقاتی در ایران است. گزارش بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران منتشر شده در سال 1397 از بدتر شدن وضعیت 
خانوار درخصوص وسعت بیکاری در سال 1396 خبر داد. مطابق این گزارش درصد 
خانوار  هایی که هیچ عضو شاغلی ندارند با 6 درصد افزایش در سال 96 نسبت به 
سال 90 به 28 درصد رسید. همچنین حدود 55 درصد از خانوارها تنها یک نفر 
شاغل داشته است.نتایج ارائه شده در این گزارش نشان می دهند، متوسط هزینه ماهانه 
ثروتمندترین خانوار های جامعه 10 میلیون و 800 هزار تومان بوده و این در حالی 
است که متوسط هزینه ماهانه فقیرترین خانوار های جامعه تنها 760 هزار تومان بوده 
است. مطابق آمارهای رسمی 37 درصد افراد ساکن کشور مخارجی کمتر از خط فقر 
دارند، در حالی که این عدد در سال 1384 معادل 25 درصد بوده است. در پاییز 1397 
نرخ بیکاری جوانان 27 درصد و نرخ بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاه به بیش از 40 

درصد رسید، که این عدد برای زنان 68 درصد است.
نابرابری ها در نقاط مختلف ایران به صورت تله های فضایی، شکاف های مرکز-

پیرامون و سکونت گاه های غیررسمی بروز کرده است. به طوری که معاون پیشگیری 
و درمان مرکز درمان سازمان بهزیستی کشور در مرداد ماه سال جاری، از وجود 19 
میلیون جمعیت حاشیه نشین و حدود 3000 منطقه حاشیه ای در کشور خبر داد. 
متاسفانه نزاع های بودجه ای هفته های اخیر به شکل ناامید کننده ای تناسبی با آمارها 
و واقعیت های اقتصاد ایران ندارد. اقتصاد ایران به اراده سیاسی برای شفافیت، انضباط 
مالی، مبارزه با فساد و طرح هایی برای کاهش شکاف درآمدی دهک های جامعه نیاز 
دارد. به نظر می رسد راه حل مشکلات اقتصاد ایران، بیش و پیش از آن که اقتصادی 
باشد، سیاسی است. اگر به افزایش نارضایتی شهروندان توجهی نشود، ناخرسندی ها، 

آنان را به خیابان خواهد کشاند.
* شاهین کارخانه

نکتـه

رئیس جمهور گفت: باید از کشاورزان کشورمان سپاس گذاری 
کنیم و در برابر کار و تلاش و دست های پینه بسته  آنها تعظیم کنیم، 

در واقع بار اصلی امنیت کشور بر دوش کشاورزان است. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح  دیروز با حضور 
در وزارت جهاد کشاورزی در نشست با وزیر، معاونان ومدیران ارشد 
این وزارتخانه گفت: وقتی کلمه امنیت را به کار می بریم قدرت 
های نظامی به ذهن می آید، اما یک بخشی بزرگ از تامین امنیت 
جامعه به دست کشاورزان است.رئیس جمهوری اظهار داشت: قبل 
از هر چیز باید از تمام کشاورزان کشور سپاسگزاری کنیم و در برابر 
کار آنها و تلاش آنها تعظیم کنیم. روحانی افزود: بار امنیتی که قبلا 
تک تک افراد و برای خود بر دوش داشتند، امروز با شرایط جدید 
دنیا و تمدن جدید و مسئولیت های جدید در یک نقطه به نام 
وزارت کشاورزی یا هر عنوانی دیگر، متمرکز شده است. وی تصریح 
کرد: کشاورزی مسوولیت بسیار سخت و سنگینی است یعنی دولت 
و وزیر کشاورزی از همان برداشت گندم حواسش جمع باشد که 
گندم به اندازه کافی تولید شده است و این که چگونه از آن باید 

نگهداری کند.
* تامین امنیت کشاورزان وظیفه دولت است

رئیس جمهوری با بیان اینکه در گذشته هرکسی مسئول مواد 
غذایی خود بود و بار امنیتی آن بر دوش خود بود تصریح کرد: در 
گذشته بارهای مسئولیت به صورت تقسیم شده بود، اما امروز این 
مسئولتها تجمیع و بین هر گروهی به گونه ای تقسیم شده که 
هر کدام مسئولیت یک بخش را دارند؛ کشاورزان عزیز ما ،همه 
آنهایی که امروز مواد غذایی ما را تامین می کنند، بزرگترین امنیت 
را برای کشور می آفرینند.روحانی با بیان اینکه عملکرد وزارتخانه ها 
و دستگاه های دیگر هم برای تامین امنیت مردم و آسایش و رفاه 
آنها مهم هستند افزود: وظیفه ما به عنوان این است که اول امنیت 
کشاورز را تامین کنیم، کشاورزی که می خواهد امنیت کشور را 
تامین کند اگر خودش امنیت نداشته باشد چطور می تواند این 
کار را برای جامعه انجام دهد و امنیت را برای مردم بیاورد.روحانی 
تاکید کرد: دولت تامین امنیت برای بخش کشاورزی را از وظایف 
مهم خود می داند، چون آنها تامین کننده بخش بزرگی از امنیت 
کشور هستند بنابراین ما هم موظفیم که امنیت آنها را تامین کنیم.

* ضرورت حرکت به سمت خودکفایی در نهاده های 
کشاورزی و دامی 

روحانی با بیان اینکه دانشگاه و بخش کشاورزی باید با اولویت 
دادن به نیازهای مردم متصل باشند، تصریح کرد: حرکت به سمت 

خودکفایی در نهاده های کشاورزی و دامی ضروری است.
رئیس جمهوری گفت: در برابر دست های پینه بسته کشاورزان 
تعظیم می کنیم و قدردان تلاش های آنها هستیم ؛ کشاورز باید قادر 
به تامین زندگی خود باشد و وزیر جهاد کشاورزی، دلسوز، پیگیر 
و متعهد به حقوق کشاورزان است.وی اظهار داشت: دولت و وزیر 
جهاد کشاورزی باید از زمان کاشت، داشت و برداشت محصولات 
کشاورزی مراقب باشند که این محصولات به اندازه کافی تولید شده 
باشد و نسبت به نحوه خرید و توزیع آن نیز برنامه ریزی لازم را به 
عمل آورده باشد.رئیس جمهور تأکید کرد: در کشور هر کدام از 
وزارتخانه ها بخشی از تأمین آرامش و آسودگی خاطر مردم را برعهده 
دارند که اگر خللی در کار آنها وجود داشته باشد زنجیره تولید و 

آرامش خاطر مردم بهم می ریزد.
* نیازمندی های غذایی جامعه را باید از مزرعه ایران 

تولید کنیم
روحانی با بیان اینکه دولت در مقابل کشاورزی که مسئولیت 
تأمین امنیت غذایی مردم را برعهده دارد، وظیفه دارد که امنیت خود 
کشاورز را تأمین کند، اظهار داشت: بدون تردید اگر کشاورز برای 
تولید و فروش محصول خود امنیت خاطر نداشته باشد، نمی تواند 
برای جامعه و مردم امنیت بیافریند.رئیس جمهوری با اشاره به اینکه 
کشاورزان با مشکلاتی ناشی از بارش شدید و یا کم آبی، آفت ها، 
گرمازدگی و سرمازدگی شدید مواجه هستند، تصریح کرد: باید در 
همه این حوزه ها برنامه ریزی کرد تا امنیت کشاورزان تأمین شود.

روحانی با اشاره به مشکلات بخش کشاورزی، خاطرنشان کرد: 
بسیاری از مردم و حتی تحصیلکردگان تصور می کنند که کشورمان 
در تأمین تکنولوژی های بزرگ و پیشرفته، با مشکل مواجه است 
در حالی که بعضاً در بخش علوفه، ذرت و نهاده های دامی دچار 
گرفتاری و مشکل هستیم و سالانه حجم زیادی از این محصولات را 
وارد می کنیم.رئیس جمهور تصریح کرد: باید در حوزه غذا و تأمین 
مواد غذایی روی پای خود بایستیم و نیازمندی های خود در این 

حوزه را از سفره و مزرعه ایران تولید کنیم.
* باید به فکر قدرت خرید مردم باشیم

روحانی با قدردانی از تلاش های وزیر و معاونین وزارت جهاد 
اظهارداشت: وزیر جهاد کشاورزی، کاملًا دلسوزانه،  کشاورزی، 
متعهدانه و با احساس وظیفه دینی و ملی عمل می کند و در رفع 
مشکل کشاورزان اهتمام جدی دارد.رئیس جمهوری با بیان اینکه 
دولت غیر از تأمین مواد و محصولات کشاورزی و غذایی باید به فکر 
قدرت خرید مردم هم باشد، اظهار داشت: اگر بهترین مواد غذایی در 
کشورمان تولید شود، اما مردم قدرت خرید نداشته باشند، بی تردید 
به مرور در تولید مواد غذایی نیز دچار مشکل خواهیم بود، لذا باید 
هر دو بخش را مورد توجه جدی قرار داده و تعادل ایجاد کنیم، به 
نحوی که هم مردم قدرت خرید داشته باشند و هم تولیدات بخش 
کشاورزی و دامی نیز به صرفه باشد.روحانی تصریح کرد: دولت یکی 
از وظایف خود را تأمین امنیت برای بخش کشاورزی و کشاورزان 
عزیز می داند، چرا که آنها تأمین کننده بخش بزرگی از امنیت کشور 
هستند.رئیس جمهوری با تأکید بر لزوم وجود ارتباط بین دانشگاه و 
تولید در همه عرصه ها، گفت: دانشگاه باید کاملًا به بخش کشاورزی 
متصل باشد و با توجه به اینکه در بخش زمین کشاورزی و آب با 
محدودیت هایی مواجه هستیم، بتوانیم با ابتکارات علمی و استفاده از 

فناوری های نو بهره وری را افزایش دهیم.
* طبیعت نسبت به ظلم گذشت نمی کند

روحانی با اشاره به مشکلات ایجاد شده در حوزه آب های 
زیرزمینی، گفت: امروز در بعضی از حوزه ها به ویژه حوزه آب، با 
با  و  از قبل، پیش خور شده است  مواردی مواجه هستیم که 
افت  با  نادرستی که صادر شده آب های زیرزمینی  مجوزهای 
شدیدی مواجه شدند به نحوی که اگر در جایی با 30 متر به آب 
دسترسی پیدا می شد امروز در همان مکان باید چاه 300 متری 
حفر شود.رئیس جمهوری با اشاره به اینکه متأسفانه با برخی 
اقدامات بی رویه و نابجا به طبیعت ظلم شده است،  گفت: بی تردید 
هر کس به طبیعت ظلم کند، طبیعت واکنش نشان داده و نسبت 
به آن گذشت نمی کند و بخشی از قهر و غضبی که از آن نام برده 
می شود، مربوط به برخورد نادرست با طبیعت است.روحانی با تأکید 
بر اینکه باید شرایط مساعد را برای کشورمان مهیا سازیم، گفت: اگر 
چه در زمین کشاورزی و آب محدودیت داریم اما توانمندی فکری 
ایرانیان و علم و طراحی های جوانان عزیزمان، نامحدود است که با 

این توانمندی می توانیم آثار دو محدودیت قبلی را کاهش دهیم.
* زراعت چوب از زراعت های مهم کشور است

رئیس جمهور با اشاره به اهمیت توسعه جنگل ها در کشور، 
گفت: زراعت چوب از زراعت های مهم در کشور است که می تواند در 
برخی مناطق کشور مورد توجه قرار گیرد و درآمد حاصل از زراعت 
چوب برخی مواقع می تواند حتی از درآمد محصولات کشاورزی 
همچون برنج هم بیشتر باشد.روحانی خاطرنشان کرد: زراعت چوب 
برای بخش های صنعت کاغذ ،صنایع تولید لوازم خانگی و برخی 
صنایع دیگر مهم است، پس باید تلاش کنیم در زراعت چوب بیشتر 
فعال شویم.رئیس جمهوری در ادامه به بحث کشت دیم محصولات 
کشاورزی اشاره کرد و گفت: می توان با توسعه کشت دیم مانند 

برخی کشورهای اروپایی، همچون اسپانیا به کشت زیتون اقدام کرد 
و زیتون تولید کنیم که برای سلامت مردم و جامعه بسیار مهم 
است.روحانی ضمن برشمردن اهمیت گیاهان دارویی اظهارداشت: 
در بخش گیاهان دارویی نیز می توان با افزایش تولید هم به سلامت 

جامعه کمک کرد و هم با صادرات آن، درآمدزایی ایجاد کرد.
* مردم نباید نگران افزایش قیمت لبنیات و گوشت 

بشوند 
رئیس جمهوری در ادامه با اشاره به افزایش قیمت لبنیات و 
گوشت در هفته های اخیر، گفت: در این زمینه در دولت با حضور 
وزیران کشاورزی، صنعت، و تجارت بحث های زیادی صورت گرفت؛ 
مردم نباید از این بابت نگرانی داشته باشند.روحانی با اشاره به اینکه 
در بحث دام و طیور با مشکل قاچاق مواجه هستیم، گفت: باید با 
جدیت با بحث قاچاق دام در کشور مقابله کرده و این مشکل را 
حل کنیم.رئیس جمهوری در این رابطه تغییر الگوی مصرف مردم 
از گوشت قرمز به گوشت سفید و استفاده از آبزیان اشاره کرد و 
افزود: گوشت سفید و محصولات دریایی می تواند جایگزین بسیار 
خوبی برای گوشت قرمز در سبد مصرفی مردم باشد و امروز وقت 
آن است که با تولید با کیفیت آبزیان از جمله ماهی و میگو، مقداری 
از بار گوشت مورد نیاز مردم از دریا تأمین شود.روحانی با بیان اینکه 
مدیران جهاد کشاورزی و دست اندرکاران فکر کنند که باید چه 
کار کنیم که مردم به وفور مواد غذایی لازم را در اختیار داشته 
باشند، گفت: در داخل کشور باید امنیت لازم برای تولید محصولات 
کشاورزی را فراهم کنیم.رئیس جمهور قاچاق کالاهای اساسی که 
با ارز 4200 تومانی تأمین می شود را رانت خواری، سوء استفاده و 
خیانت به کشور دانست و گفت: متأسفانه دلالان با سوء استفاده از 
شرایط، این کالاها را به آن سوی مرزها قاچاق می کنند که باید با 
آن مقابله شود و نهادهای مسئول، با دقت موضوع را پیگیری کنند.

روحانی متعادل کردن بازار و تنظیم و برنامه ریزی تولید محصولات 
را موضوعی بسیار مهم توصیف کرد و گفت: باید با بیمه، کشاورزی 
و تولید محصولات غذایی مورد نیاز خود را تضمین کنیم و کشاورز 

باید احساس کند، بیمه امنیت او را حفظ می کند.
* امنیت ما با کشاورزی و امنیت کشاورزی با ما

رئیس جمهور شعار »امنیت ما با کشاورزی و امنیت کشاورزی 
با ما« را سر لوحه اقدامات و تلاش ها در این حوزه دانست و گفت: 
برای خوداتکایی کشور در تولید محصولات کشاورزی این شعار 
محوری ما است.روحانی در ادامه سخنان خود از دست اندرکاران 
و مسئولان بخاطر خودکفایی در تولید گندم سپاسگزاری کرد و 
گفت:  با تلاش های انجام شده، بحمدالله چند سالی است که در 
تولید گندم خودکفا هستیم و در حالی که در مقطعی ایران حتی 
دومین کشور واردکننده گندم بود، امروز روی پای خود ایستاده و 
گندم مورد نیازمان را خودمان تولید می کنیم.رئیس جمهوری با 
بیان اینکه در گذشته نیز در یکسال به خودکفایی در گندم دست 
یافتیم، اما این خودکفایی ادامه نیافت، گفت: ادامه این خودکفایی در 
سال های آینده بسیار مهم است که باید برای آن تلاش و برنامه ریزی 

داشته باشیم.
*  در منابع آبی محدودیت داریم

رئیس جمهوری افزود: ما اگر در زمین محدودیت نداشته باشیم، 
اما در آب محدودیت داریم؛ ضمن این که جمعیت کشور در حال 
افزایش است و متاسفانه معلوم نیست که آیا منابع آب کشور زیاد 
شود. وی افزودد: در حدود 90 درصد کالری یا مواد پروتینی غذایی 
ما در داخل تولید می شود و این مهم است که ما بتوانیم بیش 
از80 درصد و بخش بزرگی از مواد غذایی جامعه را در کشور تامین 
کنیم.روحانی گفت: ما در بخش آب، بیشتر منابع خود را پیش خور 
کرده ایم، اینقدر مجوز دادیم که باعث شده آب زیرزمینی ما بسیار 
کم شده است که نشان می دهد برداشت بی رویه ای از منابع آبی 

داشتیم.
* در آینده نزدیک می توانیم در شکر هم خودکفا شویم

روحانی گفت: ایران یکی از وارد کنندگان بزرگ گندم در جهان 
بود، دومین کشور وارد کننده گندم از خارج بودیم، امروز روی پای 
خود ایستادیم، گندم مورد نیاز خود را تامین می کنیم، که بسیار 
ارزشمند است و باید در محصولات دیگر نیز گام های بلندتری 
برداریم.وی با بیان این که در شکر به خودکفایی نزدیک شده ایم 
، گفت: در ابتدای دولت یازدهم )سال 92( تولید شکر حدودا 1.1 
میلیون تن بود ، اما در حال حاضر 2.1 میلیون تن است یعنی یک 
میلیون تن اضافه شده است، کار بزرگی انجام شده است و می 
تواند خبر خوشی برای مردم باشد که با این روند ما میتوانیم در 
آینده نزدیک در شکر هم خودکفا باشیم.رئیس جمهوری با بیان 
این که در محصولات دیگر کشاورزی مانند حبوبات نیز باید هم 
باید تلاش کنیم خودکفا شویم، گفت: در بعضی از محصولات مانند 
سیب زمینی وضع ما خوب است، صادر کننده هستیم، بعضی را هم 
باید تلاش کنیم مانند دانه های روغنی به سمت خودکفایی ببریم. 
روحانی افزود: در سال های اخیر تولید دانه های روغنی کلزا سه 
برابر شده است، تولید این محصول، امسال نسبت به سال پیش 6 
برابر شده است. این کار بزرگ و آمار بسیار ارزشمندی است؛ وزیر و 
هم معاونان وی باید این تلاش ها را برای مردم تبیین کنند.رئیس 
جمهوری اظهار داشت: ما ازصدا و سیما بعضی مواقع گله می کنیم، 
صدا و سیما به ما می گوید خود مسئولان باید این موارد را توضیح 

بدهند و این تریبون صدا و سیما در اختیار مسئولان است.
*  از کشاورزان و کارگران کشور تمجید کنیم

رئیس جمهوری تاکید کرد: باید با همکاری صدا و سیما و رسانه 
ها واقعیت ها را به مردم بگوییم، عده ای هستند که می خواهند 
مردم را ناامید کنند، در حالی که کشور ما در طول این 40 سال در 
مسیر پیشرفت بوده و در این 5 سال اخیر هم پیشرفت بسیار خوبی 
داشته است. وی گفت: دولت یازدهم و دوازدهم 11.5 میلیارد دلار 
پول برای تامین آب گذاشته است و این در تاریخ کشور ما سابقه 
ندارد، این موارد باید به مردم بگوییم، به مردم بگوییم که تراز تجاری 
ما بهبود پیدا کرده است؛ این که تراز تجاری ما از منهای 8.1 در 
سال 92 بوده و ما امروز به منهای 3 رسیدیم، یعنی 5 میلیارد به 
سمت خودکفایی حرکت کردیم این اقدام را چه کسی انجام داده 
است؟رئیس جمهوری گفت: برخی می گویند از دولت نباید تعریف 
کنیم، اشکال ندارد، از کشاورز خودمان تعریف کنیم، هر چه به دولت 
ظلم شود اجر ما نزد خداوند بیشتر است، از کشاورز و مهندس 
کشاروزی و کارگر خود تعریف و تمجید کنیم.رییس جمهوری در 
ادامه افزود: مهمترین مساله ما بعد از امنیت کشاورزان، مساله دانش 
بنیان کردن بخش کشاورزی است. کشاورزی ما باید به طور کامل 
دانش بنیان شود. روحانی گفت: در بعضی از کشورها این اتفاق 
افتاده است که حتی غذا و آب دام و چرای آنها همه را با موبایل 
خود انجام می دهد حتی آب قطره ای مزرعه اش را با یک دکمه 

در خانه انجام می دهد. 
* فضای مجازی بی اشکال نیست اما ضرورت زندگی 

مردم است 
وی در ادامه با بیان این که الان شرایط فرق کرده و همه چیز 
دیجیتالی شده است گفت: این فضای مجازی که بعضی ها حرص و 
جوش می خورند که برخی به حق است و برخی به حق نیست جزء 
ضرورت های زندگی ما است. روحانی گفت: مگر می شود مردم را از 
موبایل جدا کرد. اصلا زندگی به هم می ریزد. موبایل را از او بگیرید 
نمی تواند زندگی کند. راه و پیاده روی هم که می کند این موبایل 
به آن می گوید که چقدر تو راه رفتی ، ارتباط با زن و بچه و خرید 
کالا و پرداخت پول همه با این موبایل است. وی ادامه داد: بنابراین 
همه چیز به سمت دیجیتال می رود بنابراین الان در کشاورزی ما 
تحول ایجاد شده است ، که می تواند مصرف آب را متعادل کند و 

بهره وری را بالا ببرد.

رئیس جمهور در دیدار با وزیر و مدیران ارشد وزارت جهاد کشاورزی: 

بار اصلی امنیت کشور بر دوش کشاورزان است

رئیـس قـوه قضاییـه گفـت: یکـی از مظلومیت هـای نظام 
جمهوری اسـلامی همین تبیین و اطلاع رسـانی درست نکردن 

در مـورد خدمات و دسـتاوردهای آن اسـت. 
آیـت الله آملی لاریجانی روز دوشـنبه در جلسـه مسـئولان 
عالـی قضایـی، پیشـاپیش میـلاد بـا سـعادت دخـت گرامـی 
امیرالمومنیـن )ع( حضرت زینب )س( را تبریک گفت و تصریح 
کـرد: البتـه در این زمینـه، دولت، صداوسـیما و همه دلسـوزان 
و قوای کشـور مسـئولیت دارنـد. البته گاهی برنامه های بسـیار 
خوبـی از صداوسـیما پخش می شـود کـه در آنها آماری بسـیار 
قابـل توجـه از میزان توسـعه کشـور به اطـلاع مردم می رسـد، 
امـا این کافی نیسـت.رئیس قوه قضاییه در ادامه بـه پروژه ناامید 
سـاختن مردم اشـاره کرد و گفت: در همین چند ماه اخیر برای 
ناامیدسـازی مـردم انـواع تـلاش هـا و ابزارها را بـه کار گرفتند و 
تمام رسـانه هایشـان بـه صورت شـبانه روزی مشـغول بمباران 
تبلیغاتـی و ایجـاد یـأس در جامعـه ما هسـتند. از هـر آنچه که 
بـه دستشـان می رسـد به نحـوی بـرای تخریب نظام اسـتفاده 
مـی کننـد و متاسـفانه ما هم در تبییـن دسـتاوردها و مقابله با 
ایـن هجوم رسـانه ای موفق نبـوده ایم.آیت الله آملی لاریجانی با 
اشـاره به پیشـرفت های علمی و راهبردی کشور طی چهار دهه 
گذشـته و خدمات رسـانی به مردم در اقصی نقاط ایران با وجود 
همه شـداید، تحریم ها، تهدیدها و سـنگ اندازی های دشـمن، 
تصریـح کرد: دشـمنان مـا با نفاق هـر چه تمامتر همـه اینها را 
نادیده می گیرند و ضعف هایی را برجسـته می کنند که بخش 
عمـده آن ناشـی از اقدامات خودشـان اسـت. بخـش کوچکی از 
ایـن اقدامـات، تحریم هـای خلاف قانون و ظالمانه آنهاسـت که 
بـه واسـطه آن مردم کشـورمان را تحت فشـار قرار مـی دهند و 
در مقابـل، ابـراز دلسـوزی هـم می کننـد! رئیس قـوه قضاییه با 
اشـاره به پیشـرفت های علمی و راهبردی کشور طی چهار دهه 
گذشـته و خدمات رسـانی به مردم در اقصی نقاط ایران با وجود 
همه شـداید، تحریم ها، تهدیدها و سـنگ اندازی های دشـمن، 
تصریـح کرد: دشـمنان مـا با نفاق هـر چه تمامتر همـه اینها را 
نادیده می گیرند و ضعف هایی را برجسـته می کنند که بخش 
عمـده آن ناشـی از اقدامات خودشـان اسـت. بخـش کوچکی از 
ایـن اقدامـات، تحریم هـای خلاف قانون و ظالمانه آنهاسـت که 
به واسـطه آن مردم کشـورمان را تحت فشـار قرار می دهند و در 
مقابل، ابراز دلسـوزی هم می کنند! آیـت الله آملی لاریجانی در 
ادامـه، »اتـکای مردم به ارزش های الهی« و »همبسـتگی ملی« 
را دو مقوله مهم و موثّر در طول حیات 40 سـاله نظام جمهوری 
اسـلامی دانسـت و افـزود: ارتبـاط حضرت امـام راحل بـا مردم، 
یـک ارتبـاط معمولـی یا به مثابـه ارتبـاط حکام و سـلاطین با 
مردم نبود. ایشـان حتی در یکی از سـخنرانی هـای خود، قریب 
بـه ایـن مضمـون فرمودند که »مـن از ایـن لفظ سـلطان اصلًا 
خوشـم نمی آید؛ حتی بـرای حضرت صاحب الامر )عـج(«. این 
یعنـی ارتبـاط امـام راحل با مـردم، یک ارتباط دینـی، معنوی و 
اعتقـادی بـود. در مـورد مقـام معظـم رهبری )حفظـه الله( هم 
مطلـب همیـن گونه اسـت.رئیس قـوه قضاییـه ادامـه داد: آحاد 

مـردم نیـز در نظام جمهوری اسـلامی بر اسـاس همیـن ارتباط 
قـوی ایمانـی و دینـی و اعتقادی با یکدیگر مرتبط بـوده اند و به 
خوبی مشـاهده می کنیم که در دوران هایی نظیر دفاع مقدس، 
همین ارزشها تجلی یافت و مردم با تمسک به ارزش های الهی 
توانستند از کشور خود و نظامشان حمایت کنند.آیت الله آملی 
لاریجانی با اشـاره به چهل سـالگی انقلاب اسـلامی، اظهار کرد: 
بحمداللـه رؤیـای از بین بـردن این نظام که از چهل سـال پیش 
تا کنون در سـر کشـورهای غربی خصوصاً آمریکایی ها و اذناب 
منطقه ای شـان پرورانده می شـود، باطل شده و نظام جمهوری 

اسـلامی قویتر از هـر زمان دیگر در صحنه حضـور دارد.
و  فرهنگـی  تهاجـم  دشـمن،  مهـم  پـروژه  دو   *

اسـت  مـردم  ناامیدسـازی 
رئیـس قـوه قضاییه با بیان اینکه دشـمن دسـت از دشـمنی 
خود برنداشـته و با ابزارهای جدیدتر و تلاش بسـیار گسـترده تر 
بـرای از بیـن بردن نظام جمهوری اسـلامی به میدان آمده اسـت، 
خاطرنشـان کرد: »تهاجم فرهنگی« و »ناامیدسـازی مـردم«، دو 
پـروژه مهـم دشـمن اسـت کـه آن را با ابـزار گوناگـون دنبال می 
کنـد. وی افـزود: البته این دو پـروژه از اول پیـروزی انقلاب مطرح 
بـوده اسـت. مقام معظم رهبری در سـالهای دور، مسـئله تهاجم 
فرهنگی را به مسئولان هشدار دادند؛ البته متأسفانه این اخطار و 
هشـدار در دورانـی جدی گرفته نشـد و حتی عـده ای در داخل با 
این پروژه دشـمن همراهی کردند.آیت الله آملی لاریجانی با اشاره 
بـه اقدامات مدعیان روشـنفکری دینی و به صحنه آمـدن آنان با 
پشـتیبانی های گسـترده تبلیغاتی تصریح کرد: این افـراد کاملًا 
در حـال زدودن ریشـه هـای تفکر دینی بودند و تمام تشـکیکات 
ممکـن را از سراسـر عالـم جمع می کردنـد و در دامـن جوانان ما 
مـی ریختنـد چـون می دانسـتند که ایـن نظام، مبتنـی بر یک 
مکتـب اعتقادی، معنوی و دینی اسـت.رئیس قوه قضاییه با بیان 
اینکـه عمده ایـن فعالیت ها در پوشـش هایی نظیـر »دیالوگ«، 
»بحـث آزاد« و »نشسـت علمـی« مقالات تحقیقی صـورت می 
گرفـت، یـادآور شـد: این در حالـی بود که چنین افـرادی به هیچ 
وجه اهل تدقیق مدرسی و دانشگاهی نبودند و رفتار و گفتارشان 
مشحون از جنبه های تبلیغاتی بود.  وی افزود: در کنار این موارد، 
شـاهد ترویـج فیلم هـا و ترجمه رمان هایـی بودیم که بـا اهداف 
تهاجم فرهنگی سـازگار بـود و در این میان، کانالهای ماهـواره ای 
نیـز در حـال توسـعه بودند. همچنین مـزدوران قلم به دسـتی را 
در داخـل کشـور بـه کار گرفتنـد و بـا اسـتفاده از ابزارهایی مانند 
انواع سـایت ها و ... تهاجم فرهنگی گسـترده را در دسـتور کار قرار 
دادند.آیـت الله آملـی لاریجانی با بیان اینکه همچنان ایـن پروژه 
در صـدر سیاسـت های دشـمن قـرار دارد، به ذکر مثالـی در این 
زمینـه پرداخـت و گفـت: در همین موضوع حجـاب و عفاف نگاه 
کنیـد که به چه نحو با این مسـئله دینـی و اعتقادی مردم مقابله 
مـی کننـد و هـر کسـی را هـم کـه از ایـن ارزش دفـاع می کند 
به شـکلی متهم می سـازند. وی ادامه داد: شـخصی در گوشـه ای 
کشـف حجاب کرده که البته با توجه به تلاش ها و ابزار دشـمن، 
چنین کاری غیر طبییعی نبوده اسـت. به محض وقوع این اتفاق، 

دفـاع گسـترده از این شـخص را آغـاز کردند. این در حالی اسـت 
کـه قوانین ما از جمله قانون مربوط به ممنوعیت کشـف حجاب 
از سـوی نمایندگانی به تصویب رسـیده که با رای مردم بر سر کار 
آمده اند و در همه کشورها نیز قوانین داخلی از احترام برخوردارند.

رئیس قوه قضاییه با اشـاره به تشـکیل انواع کمپین های حقوق 
بشـری برای دفاع از نقض قانون در ایران، اظهار داشـت: دشـمنان 
مـا از کوچکتریـن حادثه در کشـور برای رسـیدن به اهـداف خود 
بهـره برداری می کنند و در جهت تحریک مـردم گام برمی دارند 
امـا همین کمپین های حقوق بشـری در برابر جنایاتـی که امروز 
در یمـن، عـراق، لبنان، فلسـطین و ... رخ می دهد سـکوت کرده 
اند.رئیـس قـوه قضاییه با ابـراز تعجب از انـکار و نادیده گرفتن این 
پـروژه هـای دشـمن از سـوی برخی افـراد در داخـل در حالی که 
دسـتگاه های امنیتی، تبلیغاتی و تسـلیحاتی غرب به اجرای این 
توطئـه ها اذعان دارند، خاطرنشـان کرد: یکـی از مظلومیت های 
نظام جمهوری اسلامی همین عدم تبیین و اطلاع رسانی درست 
در مورد خدمات و دستاوردهای آن است. وی افزود: در این زمینه، 
دولت، صداوسـیما و همه دلسوزان و قوای کشور مسئولیت دارند. 
البته گاهی برنامه های بسیار خوبی از صداوسیما پخش می شود 
کـه در آنهـا آمـاری بسـیار قابل توجه از میزان توسـعه کشـور به 

اطـلاع مـردم می رسـد اما این کافی نیسـت.
* وجـه تمایـز مـا با سـایر نظام هـا، پیونـد معنوی 

مـردم و ولایـت فقیه اسـت
رئیـس قـوه قضاییه گفت: جمهوری اسـلامی بـه فضل الهی 
با پشـت سـر گذاشتن گردنه های دشـوار تاریخی در نقطه فعلی 
ایسـتاده و همگی باید با نگاهی به گذشـته، چشم به آینده داشته 
باشـیم و مسیرهای نفوذ دشمن را مسـدود کنیم. وی تاکید کرد: 
نبایـد فرامـوش کنیم که وقتی اعتقـاد مردم تزلزل پیدا کنـد، در 
واقـع رشـته ای که همـه را به هم پیوند داده تهدید می شـود زیرا 
هیچگاه اقتدار جمهوری اسلامی، صرفا مبتنی بر اقتدار اقتصادی 
و تسـلیحاتی نبوده بلکه اصلی ترین رکن و وجه تمایز نظام ما با 
سـایر نظامات، همان پیوند معنوی و انسـانی بین مردم با یکدیگر 
و بیـن ولـی فقیـه و مردم بـوده اسـت.آیت الله آملـی لاریجانی با 
تاکیـد بر لزوم بهره منـدی از همه امکانات برای گرامیداشـت 40 
سـالگی انقلاب اسلامی، گفت: این گرامیداشت باید توأم با فهمی 
دقیق از گذشـته و حال و تحلیل درسـت اقدامات آتی دشـمنان 
باشـد. عـلاوه بر این بایـد تبیین دقیق خدمـات و دسـتاوردهای 
نظـام جمهـوری اسـلامی در دسـتور کار قرار گیـرد و همه توجه 
داشته باشیم که در این زمینه مسئولیت داریم.رئیس قوه قضاییه 
همچنیـن ابـراز امیدواری کرد که مسـئولان محترم دولـت و وزرا 
همـه تلاششـان را معطـوف به حل مشـکلات اقتصادی مـردم و 

ایجاد اشـتغال کنند تا بسـتر ناامیدسـازی مردم نیز از بین برود.
* تخلـف احتمالی یک بازجو را نباید به حسـاب یک 

مجموعه گذاشت
آیـت اللـه آملی لاریجانـی در ادامه با اشـاره به انتشـار برخی 
شـایعات و ادعاها مبنی بر شـکنجه یکی از کارگران بازداشـتی 
کارخانه نیشـکر هفت تپه تاکیـد کرد: به دادسـتان محترم کل 

کشـور دسـتور مـی دهم کـه همین امـروز با تشـکیل هیئتی 
مسـتقل و اعـزام این هیئت به منطقـه، موضوع را مورد بررسـی 
قـرار دهنـد و هـر چه سـریع تـر نتیجه بررسـی ها را بـه اطلاع 
اینجانـب و مـردم عزیزمـان برسـانند.رئیس قـوه قضاییـه ادامه 
داد: چنیـن مسـائلی بـرای مـا بسـیار مهم اسـت زیـرا هیچگاه 
بنای جمهوری اسـلامی، دسـتگاه قضایی و نهادهـای امنیتی و 
اطلاعاتـی چنیـن تخلفاتی نبـوده و مـا آن را به لحاظ شـرعی و 
قانونی ممنوع می دانیم. ممکن اسـت کارگری متخلف باشد اما 
بـه هیچ عنوان برخـورد خلاف قانون با او پذیرفته نیسـت. البته 
تخلـف احتمالی یـک بازجو هم نباید به حسـاب یک مجموعه 
گذاشـته شـود؛ گرچه خود دسـتگاه های امنیتی و انتظامی نیز 
موظفند از طریق بازرسـی ها و سـایر سـاز و کارهـای نظارتی از 
وقـوع تخلفـات جلوگیری کنند اما به هر حـال متهم کردن کل 
یک دسـتگاه به دلیل اقدام احتمالی یک فرد، شایسـته نیسـت.

آیـت اللـه آملـی لاریجانی با بیـان اینکه گاهی نیـز ادعاهایی به 
دلیـل عـدم اطـلاع از حقـوق قانونی مطرح می شـود یـا زندانی 
تصـور می کنـد محیط زندان بایـد برایش مانند هتل باشـد، به 
وجـه دیگـر انتشـار این اخبار اشـاره کـرد و یادآور شـد: مجموع 
برخوردهایی که در رسـانه ها به ویژه رسـانه های دشـمن با این 
موضـوع صـورت می گیـرد، حاکی از امـارات و قرائنی اسـت که 
نشـان می دهـد این ماجرا می توانـد در ادامه پـروژه های پی در 
پی و تخریبی دشـمن علیه نظام باشـد. البته ابعاد مختلف این 
موضوع باید بررسـی شـود و ما پیش از بررسـی ها هیچکس را 
تخطئـه و تکذیب نمی کنیم.رئیس قوه قضاییه افـزود: اظهارات 
و واکنـش هـای دشـمن در این قبیـل مـوارد، در داخل کشـور 
نیـز مشـتریان خـاص خـود را دارد. اکنون نیز برخـی روزنامه ها 
و رسـانه هـا دفـاع های نامعقـول از افراد می کنند و به شـایعات 
علیـه نظـام دامن مـی زنند. آیا اگر دشـمن یـک موضـوع را در 
بـوق و کرنـا کـرد، مقتضـای امنیـت ملی این اسـت کـه دنباله 
رو او شـویم؟ آیـت اللـه آملـی لاریجانـی با بیان اینکه برخـی، از 
این قبیل اتفاقات برای متهم سـاختن نهادها و تسـویه حسـاب 
های سیاسـی و جناحی اسـتفاده می کنند، بـه جنایات آمریکا 
در زنـدان هـای ابوغریـب و گوانتانامو اشـاره کـرد و گفت: تظلم 
خواهـی، حـق هر شـهروندی اسـت و ما به این حـق احترام می 
گذاریـم امـا اینکه دسـتگاهها و بـوق های تبلیغاتی دشـمن در 
برابـر آن دسـت جنایات سـکوت می کننـد و در برابـر اتفاقات و 
ادعاهـا در کشـور ما، بوق های رسـمی انگلیس، آمریـکا و اذناب 
منطقـه ای آنها اینگونه بـه میدان می آیند و عـده ای هم با آنها 
همنوایی می کنند، نشـان می دهد که بحث تسـویه حسابهای 
شـخصی و سیاسـی در میـان اسـت، نـه مصالح مـردم زیـرا در 
همین کشـور، بارها روحانیان و دیگر آمران به معروف شـهید و 
مجـروح شـده اند اما هیچ صدایی بلند نشـده اسـت! رئیس قوه 
قضاییـه با تاکید مجدد بر لزوم پیگیری حقوق شـهروندان، ابراز 
امیدواری کرد که افراد و رسـانه های مروّج شـایعات نیز پیش از 
آنکـه مـورد برخورد قرار بگیرند، بصیـرت لازم را به خرج دهند و 

از همصدایی با دشـمن خـودداری کنند.

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

خدمات و دستاوردهای نظام به خوبی تبیین نمی شود
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در هنگامى كه قدرت دارى، باگذشت بـاش
 و در گاهِ تنگ دستى ات بخشنده، و در وقت 

نيازمندى ات، ايثارگر باش تا فضل تو كامل گردد.

سه شنبه - 18 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4725

نیم نگاه

نامحـرمانه
چند درصد از خانواده های ایرانی موبایل دارند؟

جدیدترین گزارش های منتشر شده از سوی اتاق بازرگانی تهران نشان می دهد که ضریب نفوذ تلفن 
همراه در خانواده های ایرانی در سال ۱۳۹۶ نیز روند افزایشی خود را ادامه داده است.به گزارش ایسنا، 
آمارهای منتشر شده در این گزارش نشان می دهد روند افزایشی آغاز شده از سال ۱۳۸۷ تا سال ۱۳۹۶ 
همچنان ادامه یافته و در فاصله حدود ۱۰ سال سهم خانوارهای استفاده کننده از تلفن همراه از حدود 
۸۰ درصد به ۹۶.۶ درصد رسیده است.در سالی که گذشت )۱۳۹۶( نیز در قیاس با سال ۱۳۹۵ ضریب 
نفوذ تلفن همراه ۰.۳ درصد افزایش یافته است.همچنین بررسی ها در رابطه با میزان بزرگی اقتصاد 
فعال در عرصه تلفن همراه نیز نشان می دهد که این بازار در سال ۱۳۹۶، ۱۷۷۲ میلیارد تومان درآمد 
از طریق خانوارها کسب کرده است که از این عدد حدود ۱۵۰۰ میلیارد تومان به خانواده های شهری 
و ۲۵۰ میلیارد تومان به خانواده های روستایی اختصاص یافته است.همچنین بررسی ها نشان می دهد 
که حدود ۰.۱۱ درصد از درآمد دهک اول خانواده شهری به خرید تلفن همراه اختصاص یافته و پس از 
آن با پیشروی در دهک های بعدی با ۰.۴۱ درصد در دهک نهم به بالاترین سهم رسیده است.در حوزه 
مبادلات بین المللی نیز تلفن همراه یکی از اصلی ترین کالاهای وارداتی در سال ۱۳۹۶ لقب گرفته است. 
این محصول در این سال ۵۲۹ میلیون دلار واردات را به ثبت رسانده و در میان کشورهای طرف معامله 
امارات متحده عربی و چین بیشترین سهم را به خود اختصاص داده اند.در هشت ماهه ابتدایی امسال نیز 
بیش از ۲۸۰ میلیون دلار صرف واردات تلفن همراه جدید به کشور شده است. در سال ۱۳۹۶ تعداد 
تلفن های همراه وارد شده از مرز سه میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه عبور کرده که این رقم در قیاس با سال 

گذشته افزایشی حدودا پنج برابری را نشان می دهد.

آیت الله یزدی: کسی از فرزندانم سوژه ای در دست ندارد 
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه یکی باید قدردان نعمت هایی باشیم که انقلاب 
اسلامی در اختیار ما قرار داده است، گفت: یکی از نعمت های بزرگ در زندگی ام این است که از فرزندانم 
هیچ سوژه ای در دست دیگران ندارم و همگی در مسیری درست حرکت کرده اند. آیت الله محمد یزدی 
در دیدار سردار نقدی معاون فرهنگی و اجتماعی سپاه در جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهارداشت: 
نباید پیشرفت هایی که در حوزه زیرساخت ها و احداث مدرسه و رسیدگی به مناطق دور افتاده داشته ایم 
را نادیده بگیریم. باید قدردان نعمت هایی باشیم که انقلاب اسلامی در اختیار ما قرار داده است بسیاری 
از نسل جوان دوران جنگ و مجاهدت های امام )ره( را ندیده اند و از مشکلات و سختی های آن دوران 
اطلاعی ندارند که باید این نعمت ها را برای آن ها برشمرد.یزدی افزود: من نیز خدا را به واسطه نعمت هایی 
که به من عطا کرده است شکر گذار هستم یکی از نعمت های بزرگ در زندگی ام این است که از فرزندانم 

هیچ سوژه ای در دست دیگران ندارم و همگی در مسیری درست حرکت کرده اند.

کارگروه فضای مجازی مجلس: فیلتر اینستاگرام منتفی است 
عضو ناظر مجلس در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه گفت: هیچ بحثی مبنی بر فیلتر 
اینستگرام در کارگروه مصادیق مجرمانه یا شورای عالی فضای مجازی یا دستگاه قضایی مطرح نیست.

رمضانعلی سبحانی فر در گفت وگو با ایسنا گفت: اخیرا افرادی که هیچ مسؤولیت رسمی در حوزه فضای 
مجازی و حوزه های مرتبط با آن ندارند درباره شبکه های اجتماعی به ویژه اینستاگرام صحبت هایی را 
مطرح کرده اند که برداشت عمومی از این سخنان »فیلتر« این شبکه است در حالی که اصلا چنین 
مسئله ای مطرح نیست.نماینده مردم سبزوار در مجلس ادامه داد: موضوع فیلتر شبکه های اجتماعی یا 
مشخصا فیلتر اینستگرام یا باید از مسیر کارگروه مصادیق مجرمانه انجام شود یا در دستورکار شورای عالی 
فضای مجازی قرار بگیرد در صورتی که چنین موضوعی در هیچ یک از این دو مرجع عالی وجود ندارد.

نامه وزیر راه به حداد عادل: »لجستیک« را بپذیرید 
وزیر راه و شهرسازی در نامه ای به رییس فرهنگستان زبان و ادب فارسی خواستار اعلام موافقت آن 
فرهنگستان با استفاده از کلمه لجستیک برای اداره ثبت شرکت ها شد. اسلامی در پایان این نامه خطاب 
به رییس فرهنگستان زبان و ادب فارسی نوشت: با عنایت به موارد فوق الذکر مستدعی است دستور 
فرمایید در راستای تسهیل در امور ثبت شرکت های لجستیک، نسبت به اعلام موافقت آن فرهنگستان 
با استفاده از کلمه لجستیک در نام شرکت ها و متون رسمی به نهاد های مربوطه علی الخصوص اداره کل 
ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری سازمان ثبت اسناد و املاک کشور اقدام مقتضی مبذول فرمایند.

نوبخت :هیچ ایرانی خارج نشینی یارانه نمی گیرد 
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: به هیچ یک از ایرانیان مقیم خارج از کشور یارانه پرداخت 
نمی شود.محمدباقر نوبخت در حاشیه شصت و دومین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در گفتگو 
با خبرنگاران افزود: برخلاف شایعات، به هیچ کدام از ایرانیانی که در خارج از کشور حضور دارند یارانه 
پرداخت نمی شود و حتی یارانه افرادی که در مناطق جنوب کشور برای اشتغال به مناطق حاشیه خلیج 
فارس نیز رفته اند یارانه شان قطع شده است .وی گفت: کسانی که مدعی هستند به ایرانیان مقیم خارج 

یارانه پرداخت می شود بدون استناد سخن نگویند بلکه موارد ادعایی خود را با استناد مطرح کنند.

تکذیب احضار علی ضیاء به مجلس 
سخنگوی مجلس شورای اسلامی احضار یک مجری تلویزیونی به مجلس را رد کرد.بهروز نعمتی 
گفت که انتشار اخباری درباره احضار علی ضیاء به مجلس صحت ندارد.اخیرا حجت الاسلام زائری در 
برنامه تلویزیونی فرمول یک با اجرای علی ضیاء اظهاراتی را در مورد مجلس مطرح کرده بود بر این اساس 

خبری مبنی بر احضار علی ضیاء به مجلس منتشر شد.

اندراحوالات 2 واحد فتوشاپ!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

به همت بانک مهر اقتصاد استان قم:

اولین یادواره 284 شهید
 بانکی کشور درقم  برگزار شد 

اولین یادواره ۲۸۴ شهید بانکی کشور به میزبانی  و همت بانک مهر 
اقتصاد استان قم در مجتمع امام خمینی)ره( برگزار شد.

حجت الاسلام والمسلمین رحیمی-نماینده ولی فقیه در بنیاد تعاون 
بسیج- در ابتدای این مراسم ضمن خیر مقدم   به میهمانان، به بیان نکاتی 
درخصوص فرهنگ شهادت و تأثیرآن در جامعه پرداخت و گفت: ملت ایران 
امروز مدیون شهدا و خانواده های معظم شهدا هستند و به فرموده مقام 

معظم رهبری)مدظله العالی( زنده نگه یاد شهدا، کمتر از شهادت نیست.
وی ادامه داد: بانک مهراقتصاد در مسائل فرهنگی و بصیرتی پیش  قدم 
بوده است و همواره در این مسیر اقدامات بسیار مهم و ارزشمندی را انجام 
داده است.حجت الاسلام والمسلمین رحیمی تأکید کرد: زنده نگه داشتن یاد 

و خاطره  شهدا می تواند تأثیر زیادی در جامعه به همراه داشته باشد.
حجت الاسلام  والمسلمین تویسرکانی- نماینده ولی فقیه در سازمان 
بسیج  نیز در ادامه این مراسم،  در سخنانی با اشاره به اهمیت ترویج فرهنگ 
شهادت درکشور، اظهار داشت: در دهه  های اخیر شاهد راه اندازی فتنه  های 
مختلفی در کشور بوده ایم که با پیچیدگی  های مختلف و برنامه ریزی های 
گسترده صورت گرفت.وی با بیان این که این فتنه ها بین نفاق و ایمان 
رخ داده است، ادامه داد: بر اساس روایات و آیات منافقین از بخشش و رحمت 

خداوند محروم هستند و در واقع این افراد به خون شهدا خیانت می کنند.
حجت الاسلام والمسلمین تویسرکانی خواص را مورد خطاب قرارداد و 
ابراز داشت: برخی از خواص و مسئولین در مسیر شهدا قدم برنمی دارند 
و به کشور و ملت خیانت می کنند، البته بسیاری از مسئولان کشورصالح 
و متدین هستند.وی عذاب خیانت به خون شهدا را نابخشودنی دانست 
و بیان داشت: این وعده خداوند است که هرکسی به خون شهید خیانت 
کند در دنیا و آخرت مورد عذاب الهی قرار می گیرد.نماینده ولی فقیه در 
سازمان بسیج، خانواده  های شهدا را از سرمایه  های کشور دانست و ابراز 
داشت: خدمت به خانواده های معظم شهدا و فرزندان ایشان از بهترین کارها 
است که همواره باید مورد توجه قرار گیرد.وی تصریح کرد: بصیرت و ولایت 
مداری امروز نیاز جامعه اسلامی است و باید به این مهم توجه داشته باشیم 
که تنها راه نجات کشور از تمامی بحران  ها و توطئه  ها، تکیه  بر ولایت  فقیه و 
پیروی از فرمایشات ایشان است.در ادامه مراسم، حاج حسین کاجی رزمنده 
و راوی دفاع مقدس به روایتگری پرداخت و از رشادت ها و مجاهدت های 
رزمندگان دفاع مقدس صحبت نمود و صابر خراسانی از شاعران آئینی 
کشورمان، شعرخوانی زیبایی را از خود به یادگار گذاشت.بخش مهم و پایانی 
این مراسم، وداع با پیکردو تن از شهدای گمنام هشت سال دفاع مقدس 
بود که مردم شهید پرور استان قم با مرثیه سرایی مداح اهل بیت" کربلایی 
مجتبی رمضانی" با این دو شهید والامقام وداع نمودند.گفتنی است در این 
مراسم از طرف بانک مهر اقتصاد از خانواده های معظم شهیدان جواد کرمانی، 
ابوالفضل جلالی پور، عادل شاه قوزایی، علیرضا بولاغ، حسینعلی ملاشاهی، 
شهیده فاطمه ترکان و شهید مدافع حرم سردارحمید مختاربند تجلیل به 

عمل آمد و هدایایی به  رسم یادبود به ایشان اهدا گردید.

خبــر

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
نمایشگاه  گفت:  دومین  قم  استان 
تخصصی کتاب کودک و نوجوان استان 
قم از ۲۱دی ماه به مدت ۸ روز در تالار 
مرکزی قم واقع در خیابان امام موسی 

صدر برپا می شود.
پیش  حسینی کاشانی  سید موسی 
ازظهر دیروزدر نشست خبری با اصحاب 
نمایشگاه  » دومین  موضوع  با  رسانه 
تخصصی کتاب کودک و نوجوان استان 
کل  اداره  جلسات   درسالن  که  قم« 
قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  
برگزارشد اظهارداشت: مراسم افتتاحیه 
این نمایشگاه عصر روز پنجشنبه ۲۰دی 
ماه با حضورآیت الله سعیدی در محل 
بابیان  شد.وی  خواهد  برگزار  نمایشگاه 
اینکه بازدید برای عموم از صبح روز جمعه 
۲۱ غاز خواهد شد  افزود: زمان بازدید از 
این  نمایشگاه درتاریخ های ذکر شده از 
ساعت ۹ تا ۱۳ و از ۱۵ تا ۲۱ پذیرای 
داد:   ادامه  بود.وی  خواهد  علاقمندان 
مجری برگزاری این نمایشگاها تحادیه و 
تعاونی ناشران استان قم می باشد.مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  تصریح 
کرد :  وقتی نمایشگاه های تخصصی برگزار 

بازدیدکنندگان  و  مخاطبان  می شود، 
از  نیز تخصصی شده و بهتر می توانند 
نمایشگاه بازدید کنند و برگزاری نمایشگاه 
برنامه ها  این  از  یکی  نیز  کتاب کودک 
حاشیه  در  که  برنامه هایی  است.وی 
گرفته  نظر  در  نمایشگاه  این  برگزاری 
شده است را برگزاری نشست های نقد و 
نشست های  کودک،  کتاب های  بررسی 
قصه گویی و قصه خوانی و دیدار کودکان با 

نویسندگان حوزه کودک عنوان کرد.
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
برگزاری  کرد:  خاطرنشان  قم  استان 

نمایشگاه استانی جزو مطالبه جدی مردم 
قم بوده تا بتوانند تازه های نشر را ملاحظه 
و خریداری کنند، از سوی دیگر برگزاری 
این نمایشگاه، جنبه حمایتی از ناشران و 
کتاب فروشان و هم مردم برای خریداران 

خواهد داشت.
وی با اشاره به بحث انبار کتاب گفت: 
انبار کتابی که در خیابان ساحلی داریم، 
فقط برای توزیع بین مساجد، مدارس 
آمادگی  انبار  این  است،  هیئت ها  و 
برای توزیع کتاب را دارد اما با توجه به 
محدودیتی که داریم لازم بوده که این امر 

مدیریت شود.
حسینی کاشانی در ادامه با بیان اینکه 
تیراژ ۹ ماهه سال جاری ۲ میلیون و ۳۱۹ 
هزار جلد کتاب کودک و نوجوان در استان 
قم بوده است، گفت: فرصت خوبی است 
که نمایشگاه کتاب کودک و نوجوان بعد از 
۵ سال برگزار شود تا مردم اطلاعات خوبی 
از وضعیت کتاب کودک و نوجوان در قم 
داشته باشد.وی ابراز کرد: قدرت انتخاب 
مردم بالا رفته و می توانند عناوین مختلف 
کتاب را دیده و انتخاب کنند، تیراژ کتاب 
را مدنظر قرار می دهیم اما عناوین کتاب را 
توجه نمی کنیم، درحالی که باید این اتفاق 
بیفتد، و همه کتاب ها نمی توانند تیراژ بالا 
داشته باشند.مدیرکل فرهنگ و ارشاد قم 
افزود: برپایی این نمایشگاه حداقل ۱۵۰ 
است،  داشته  هزینه  میلیون  الی ۲۰۰ 
اطلاع رسانی های  تا  است  لازم  بنابراین 
قوی در ارتباط با این برنامه صورت بگیرد 
تا مردم استقبال بهتری از این نمایشگاه 

داشته باشند.
وی درپایان گفت :برای این نمایشگاه 
۳۰۰ میلیون تومان بن پیش بینی شده 
است که درصورت استقبال این میزان 

قابل افزایش است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد

برپایی  دومین نمایشگاه تخصصی کتاب کودک و نوجوان استان قم

در گفت و گو با مدیرسنگ مهدی نو مطرح شد

سنگ مهدی نو ارایه کننده خدمات تولید و فرآوری سنگ با تجهیزات مدرن 
واحد سنگ مهدی نو از واحدهای بزرگ در صنایع سنگ استان قم به شمار می رود 
که در فضایی به وسعت ۵  هزارمترمربع در جاده کوه سفید مستقر بوده و با تجهیزات 
مدرن و پیشرفته و مدیریتی قوی و کارآمد، بهترین خدمات را به مشتریان و فعالان صنعت 
ساختمان سازی ارایه می کند.دراین راستا مدیریت این مجموعه شرکت سفید سنگ 
هرات آمیتیس را به مسوولان پیشنهاد داده اند که اگر این شرکت ثبت رسمی شود با این 

نام فعالیت خود را ادامه خواهیم داد.
مجید هزاره مدیر این واحد سنگ بری در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار ما گفت : تولید 
و فرآوری انواع سنگ و به خصوص سنگ مرمریت - که عمدتاً در زمینه فرش و کف کاربرد 

دارد؛ زمینه اصلی فعالیت و خدمات این مجموعه را تشکیل می دهد.
وی خاطرنشان کرد: مشتریان ما عمدتاً سنگ مرمریت را برای پروژه های خود می 

پسندند که ما این نوع سنگ را به طور مستقیم از معادن کاشان خریداری می کنیم.

* پتانسیل صادرات سنگ به بازارهای جهانی را داریم 
مدیر واحد سنگ مهدی نو همچنین از پتانسیل این مجموعه برای صادرات سنگ به 
بازارهای جهانی به خصوص کشور عراق خبرداد و افزود: مرمریت از جمله سنگ هایی به 
شمار می رود که در بازارهای جهانی طرفداران پروپا قرص دارد و ما در برنامه ریزی های 
اولیه خود تولید و فرآوری سنگ مرمریت را به منظور گرفتن سهمی از بازار عراق استارت 
زدیم. این فعال کارآزموده در صنایع سنگ همچنین یادآور شد.براساس برنامه ریزی و 
هماهنگی هایی که به عمل آورده بودم؛ قرار شد. ما سنگ را در این مجموعه بسته بندی 
و پالت کرده و از طریق واسطه با تریلر به مرز ایران و عراق حمل و در مرز تریلی ها جا به 
جا و سنگ به بازار عراق صادر شود اما به  لحاظ برخی مشکلات موفق به اینکار نشده و 
متعاقباً یک مشتری داخلی سنگ ها را از ما خریداری کرد.وی در ادامه با اعلام اینکه در 
حال حاضر ۷ نفر در این مجموعه مشغول به کار هستند؛ افزود: این مجموعه به دستگاه ها 
و ابزار تولید مدرن و پیشرفته و به روز مجهز بوده و تدابیر ایمنی و اصول و ضوابط بهداشت 
محیط و پرسنل با حساسیت بالا رعایت می شود. در واقع ساز و کارهایی که در رابطه با 
مسایل بهداشتی مورد درخواست شبکه بهداشت بوده؛ از دوسال قبل به طور کامل در این 

مجموعه اعمال شده است.

مدیریت این مجموعه شرکت سفید سنگ هرات آمیتیس 
را به مسوولان پیشنهاد داده اند که اگر این شرکت ثبت رسمی شود 

با این نام فعالیت خود را ادامه خواهیم داد

* صنعت سنگ از پتانسیل بالایی در زمینه اشتغالزایی برخوردار است 
وی در خصوص ظرفیت تولید نیز اظهار کرد: در شرایط ایده آل و رونق بازار؛ این 
مجموعه از توان تولید ۷۰۰ متر مربع سنگ مرمریت در سایز ۶۰ در ۶۰ و یا ابعاد کوچک 
تر ۴۰ طولی؛ در ۲ شیفت کاری برخوردار است. اما در شرایط رکود کنونی بازار تولید روزانه  
بیش از ۲۰ متر سنگ، توجیه اقتصادی ندارد. با این وجود طبق قرار داد همکاری که با 
یک مشتری خاص منعقد کرده ایم؛ متراژ معینی که روزی ۲۵۰ الی ۳۰۰ متر برآورد می 
شود. تولید و عرضه می کنیم.مجید هزاره مدیر واحد سنگ مهدی نو سپس با اشاره به 
اینکه صنایع سنگ جزیی از صنعت استراتژیک صنعت ساختمان به شمار می رود؛ افزود: 
بیش از ۲۰۰ شغل به طور مستقیم و غیر مستقیم وابسته به صنعت ساختمان است که 
صنعت سنگ یکی از مهم ترین این صنایع به شمار می رود.وی با بیان اینکه این صنعت 
از پتانسیل بالایی در زمینه اشتغالزایی برخوردار است؛ افزود: متأسفانه صنعت ساختمان 

و به تبع آن صنعت سنگ از مدت ها قبل با رکود شدیدی مواجه شده که یکی از مهم 
ترین و اصلی ترین این مشکلات، بی ثباتی قیمت است.وی اظهار کرد: قراردادها با برآورد 
قیمت مشخص منعقد و امضاء می شود که با توجه به نوسان و تغییر قیمت ها در فاصله 
های زمانی مشخصی، هر قیمت که در زمان انعقاد قرار داد برآورد شود؛ حین اجرا و 
تحویل پروژه دچار تغییر و افزایش می شود که در اینصورت ما به التفاوت هزینه ها باید 
توسط تولید کننده تقبل شود و مشتری طبق قرار داد ملزم به اعمال قیمت برآورد شده 
اولیه است.وی در همین زمینه افزود: از سوی دیگر متریال مصرفی نسبت به قبل افزایش 
قیمت چشمگیری داشته به طوری که  اپوکسی قبلا کیلویی ۳۳ هزار بوده و امروز به ۹۰ 
هزار تومان افزایش یافته، به همین ترتیب، ساپ سنگ ۱۸ هزار تومان به ۷۰ هزار تومان 
و دیگر اقلام نیز به همین میزان با افزایش قیمت مواجه بوده، این در حالیست که متریال 
مصرفی را قبلًا با چک های مدت دار ۸ تا ۱۲ ماهه خریداری می کردیم در حالی که 
امروزه باید ابتدا مبلغ راکارت کشیده و سپس منتظر تخلیه و بارگیری جنس باشیم. اما در 
مقابل محصول را با چک در اختیار مشتریان قرار می دهیم.مدیر کارگاه سنگ مهدی نو 
همچنین از وصول نشدن بیش از ۹۰ درصد چک های مشتریان به عنوان یکی دیگر از 
مشکلات نام برد و افزود: زمانی چک از ارزش و اعتبار بالایی برخوردار بوده که صادر کننده 
چک به هر قیمت در سررسید، موجودی حساب خود را تکمیل می کرد اما اکنون چک 
اعتبار و منزلت گذشته خود را از دست داده و صادرکننده چک بیمی از برگشت خوردن 
چک ندارد! این فعال مجرب و کارآزمود ه صنعت سنگ در ادامه فعالیت مراکز غیر مجاز در 
این صنف و افرادی که با قیمت های نازل، سنگ فاقد کیفیت به مردم عرضه می کنند را از 

دیگر مشکلات بر شمرد که امکان رقابت را از فعالان دارای مجوز و با سابقه ی این صنعت 
که به تولید و فرآوری سنگ اقدام می کنند، سلب می کند.وی در همین زمینه دلالی و 
واسطه گری در فرآیند خرید و فروش سنگ را مورد اشاره قرار داد و افزود: به دلیل رکود  
شدید کسب و کار؛ بسیاری از فعالان سنگ بری ها که بعضاً به سرمایه گذاری میلیاردی 
در این صنعت اقدام کرده اند، گاه به مبالغی کمتر از ۱۰ میلیون تومان نیاز پیدا می کنند 
که در این شرایط، بستر و زمینه برای افراد واسطه و فرصت طلب فراهم می شود که به 

خرید سنگ زیر قیمت های بازار اقدام می کنند.

* مهمترین مشکلات صنعت سنگ
مدیر واحد سنگ مهدی نو در ادامه بر شمردن مشکلات متعدد این صنعت، عدم 
همکاری و تعامل برخی ادارات به خصوص اداره کار را مورد اشاره قرار داد و گفت: اتباع 
افغانی در صنایع سنگ فعالیت گسترده ای دارند و نمی توان منکر شد که این اتباع نقش 
مهمی از گشترش و رونق بخشی به این صنعت ایفا کرده اند و معذالک اداره کار به انحاء 
مختلف، مانع از جذب اتباع افغانی در واحدهای سنگ بری می شود.وی با بیان اینکه: 
اتباع افغانی شاغل  در واحد سنگ مهدی نو دارای مجوزهای لازم هستند تصریح کرد: 
اما اکثر همکاران ما با مشکلاتی که از ناحیه اداره کار برای اشتغال به کار اتباع ایجاد می 
شود؛ دست به گریبان هستند. البته واضح است که اداره کار طبق قوانین و شرح وظایف 
خود عمل می کند؛ اما نکته مهم اینست که وقتی واحدی از انجام فعالی منع شود؛ باید در 
مقابل پیشنهاد و راهکار جایگزین به آن ارایه نمود.مدیر واحد سنگ مهدی نو اظهار کرد: 

فشارهایی که در رابطه با اشتغال اتباع افغانی فاقد کارت وارد می شود، به طور مستقیم به 
واحدهای این صنعت انتقال می یابد که به طور آشکار این فشارها در کاهش حجم تولید 
خود را نشان می دهد. بدیهی ست کاهش حجم تولید به نوبه خود تعدیل نیروی کار را به 
دنبال خواهد داشت و اینهمه در شرایط است که اداره کار وقتی اشتغال اتباع افغانی فاقد 
کارت را منع می کند؛ در مقابل ساز و کاری اتخاذ نماید که این اتباع بتوانند به راحتی این 
کارت را دریافت کنند. یعنی فرآیند صدور مجوزها برای این افراد تسهیل شود.وی با ذکر 
مثالی ادامه داد: نمی توان فردی را به عبور از کوچه ای توصیه کرد که در وسط آن چاهی 
عمیق حفره شده است.وی در ادامه بر شمردن مشکلات؛ مالیات های سنگین اداره دارایی 
را نام برد و با بیان اینکه اداره دارایی با محاسبه های غیر کارشناسی ارقام بسیار گرانی را 
به عنوان مالیات ارزش افزوده این صنعت تعیین کرده بود؛ افزود: اما با مخالفت و اعتراض 
فعالان این صنعت دارایی مبالغی به عنوان علی الحساب مالیاتی دریافت نموده تا در فرصت 
مقتضی تعرفه مالیاتی را محاسبه و به اعضای این صنف ابلاغ نماید. آنچه مسلم است اینکه 
اداره دارایی مالیات هایی، بیش از سود مصوب اعضای این صنف مطالبه می کند که لازم 
است مسوولان ذیربط در این خصوص تجدید نظر اساسی به عمل آورند.مدیر واحد سنگ 
مهدی نو در ادامه تصریح کرد: صنعت سنگ در شرایطی با این مشکلات عدیده دست و 
پنجه نرم می کند که در صنعت ساختمان به عنوان صنعت استراتژیک و اشتغالزا جایگاه 
ویژه ای را به خود اختصاص داده است.وی گفت: در هر مقطع که سرمایه ها به سمت ارز؛ 
خودرو، سکه و نظایرآن تغییر جهت داده، فقط عده ای خاص از آن سود می برند در حالی 
که سرمایه گذاری در صنعت ساختمان و بخش مسکن همواره برای قشرهای مختلف 
جامعه سودآور بوده چرا که به صورت مستقیم و غیر مستقیم افزون بر ۲۰۰۰ شغل از 
رهگذر اجرای پروژه های ساختمانی، سنگ کار، گچ کار، آرماتوربند، فروشندگان مصالح 
ساختمانی، لوله کشی، تاسیسات چی، و ... را شامل می شود. از اینرو چنانچه دولت با اتخاذ 
تدابیر و راهکارهایی موانع موجود در مسیر صنعت ساختمان سازی را برداشته و مشکلات 
صنایع سنگ را مرتفع سازد؛ شاخه رونق دوباره کسب و کار مشاغل یاد شده خواهیم بود و 
نرخ بیکاری، میزان قابل توجهی کاهش خواهد یافت.مدیر واحد سنگ مهدی نو در همین 
زمینه وجود یک تشکل صنفی قوی و کارآمد را مورد تاکید قرار داد که با سازمان دهی 
اعضای صنف و نظارت بر قیمت ها و یکسان سازی تعرفه ها؛ مشکلات و نیازهای فعالان 
این صنعت را در سازمان ها و ادارات ذیربط به طور منسجم و تا حصول نتیجه، پیگیری 
نماید.وی با ضروری خواندن تعامل و همکاری سیستم بانکی با فعالان صنعت سنگ و به 
طور کلی تولید کنندگان اظهار کرد: فرآیند اعطای تسهیلات بانکی به قدری پیچیده و 
زمان بر است که تولید کنندگان ناگزیر از استقراض با بهره های سنگین از افراد می شوند. 
این فعال با سابقه و صاحب ایده در صنعت سنگ آنگاه خاطرنشان کرد: چنانچه اتحادیه 
که اشاره کردم تشکیل شود، یکی از اقدامات اساسی آن می تواند تدارک صندوقی برای 
حمایت از فعالان و اعضای صنف باشد.وی در همین زمینه با یادآوری بحث خرید  دیون 
که از سوی بانک ها اعمال می شود؛ گفت: شرایط و مقررات بانک ها در این زمینه دست 
و پاگیر است، در حالی که اتحادیه می تواند فارغ از برروکراسی، تسهیلات را با لحاظ کردن 
نرخ سود متعارفی که بانک ها اعمال می کنند، در اختیار اعضا قرار دهد.مدیر واحد سنگ 
مهدی نو در پایان به جمع بندی اظهارات خود پرداخت و تصریح کرد: حرفه ی سنگ بری 
با توجه به وضعیت ظاهری واحدهای این صنعت که دستگاه ها و سنگ های بزرگ در 
معرض دید عموم قرار دارد؛ شاید صنعتی سودآور در نزد افکار عمومی محسوب می شود. 
اما واقعیت اینست که فعالان این صنعت با مشکلات عدیده ای دست و پنجه نرم می کنند 
که ما فقط به شمه ای از این مشکلات اشاره کردیم و امیدواریم مسوولان ذیربط اقدامات 

لازم را برای مرتفع سازی مشکلات به عمل آورند.


